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Camp
3 1946.
MORNING SESSION

(Whereupon the Court reconvened at 0830 hours) .

FRESIDENT: The Court will come to order.

PROSECUTION: If the Court please, let the record show that all
the members of the Court, all members of the Prosecution, and all
members of the Defense are present with the exception of Mr Strong,
Dr Pfister,Dr Wieland amd Dr Hertkorn who are absent on business for
the Defense. A1l the Defendants and the Reporter are present.

PROSECUTION: The ¥rosecution recalls Mr Elowitaz.

Mr MORRIS ELOWITZ, an American civilian was reminded that he was
8ti1l under oath and testified further for the Prosecution through
an interpreter as follows:

REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION(Lt Col CRAWFORD)

Q Are you the same Mr Elowitz who has heretofore testified
in the case now before this court ?

A Yes.

Q During the course of your assignment in the investigation
of the Malmedy case at IP # 2 Schwabisch Hall, Germany, did you have
occasion to interrogate one Wemer Stemebeck 7

A Yes

Q Is he one of the accused in the case now in hearing before
this court ?

A Yes

Can you identify him ?

Q
A Yes
Q

Take a look at t he defendants seated to your left and see
if he is among those present ?
A He is - he is wearing number 62.
Q During the course of the investigation did Werner Sternbeck

1124

(Elowitz - redirect)




make a statement ?

Yes

Was this statement oral or written ?

It was first made orally and then reduced to writing.

PROSECUTION: (Lt Col CRAWFORD). I hand the reporter a
document and ask that it be marked Prosecution's Exhibit P-8 for
identification.
(Whereupon the document referred to was marked Prosecution's Exhibit
P- 84 for identification by the reporter.)

Q I now hand you document which has been marked Prosecution's

Fxhibit P-8l for identification and ask you to state if you know what
that is ?

>

That is the statement of Wemer Stemebeck.
Do you know in whose handwriting that statement is ?
It is in Sternebeck's handwriting.

Do you know whosigned that statement ?
Werner Sternebeck.

Was that statement signed in your presence ?
Yes

Was the statement taken under oath ?

Yes.

Who administered the oath ?

Captain Shumacker.

Was that statement made voluntarily ?

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

Was any force used to obtain this statement ?
No.
Did you make any threats or promises to obtain this statement ?
No.
Q Did you use any harsh, cruel or inhuman treatment to obtain
this statement ?
A No

(Elowitz~ redirect)
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PROSECUTIONs (Lt Col CRAWFORD). The Prosecution offers in
evidence statement which has been identified by the witness and which has
been marked Prosecution's Exhibit P-8l for identification,and request that

it be attached to the record and made a partthereof.

DEFENSE: (Lt Col DWINELL). The Defense objects to the evid-
ence on the ground previously stated.

PRESIDENT. The objection is over-ruled. The Exhibit offered
by the Prosecution is admitted i nto evidence and will be marked Pros-
ecution's Exhibit P-8L.

PROSECUTION(Lt Col CRAWFORD).The Prosecution offers in
evidence as Prosecution's FExhibit P-84-A a true and correct B';gliah
translation of its Exhibit P-8l.

DEFENSE: May it please the Court, the Defense desires to
interpose an objection at a later date if there is any inaccuracy in
the translation. Otherwise, there is no objections

PRESIDENT: There being no objection, the Fxhibit offered by
the Prosecution is admitted into evidence and will be marked Prosecut-
ions Txhibit P-8L-A, with leave for the Defense to enter their objection

at a later date.
(Whereupon the document referred to, having been previously marked and

identified, was received in evidence as Prosecution's Fxhibit P-8lL-A: is
attached hereto and made part of the record.)

PROSECUTION: (Lt Col CRAWFORD). May it please the Court,the
prosecution requests pemmission to read its FExhibit P-8l-A to the Court.
PRESIDENT: Cranted.
(Whereupon Prosecution's Exhibit P-8l~A was read to the Court in the
English language as follows:)
" I, Werner Sternebeck, Obersturmfuehrer, having 1

duly sworn, make the following statement supplementary to
my statement of 26 March 1946:

On 16 December 19LL, between S o'clock and 6
vening, I ar d villa h 1 bel

scharfuehrer August Tonk of the 6th Company to go
or five other soldiers to Stavelot to look for American
gasoline. I stepped outside and found Hauptscharfuehrer Tonk.

(Elowitz “Tirect )
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I gave him the order and added that he should take my assist-
ant gunner Sturmmann Hans Zimmer along. Hauptscharfuehrer Tonk
reported back to the CP between 9 o'clock and 10 o'clock of the
same evening. It is possible, although I am not sure, that
Hauptsturmfuehrer Klingelhoefer and Obersturmfuehrer Junker
were present at the CP when Hauptscharfushrer Tonk reported back.
Before I became an officer I was always friendly with Haupt-
scharfuehrer Tonk and when he returned to the room at this time
I greeted him in a friendly manner. Hauptecharfuehrer Tonk
reported that he couldn't find any gasoline but he found a jar
of fruit in a house. Thén he remarked "zwol zivilisten mussten
daran glauben". (Two civilians had to pay with their lives for
it.) He held the jar of fruit in his hand and offered me some
of it and I recall now that I was very happy about it because
I suffered from yellow jaundice and needed fruit. I know that the
Zwei zivilisten mussten daran glauben" used by Hauptscharfuelrer
Tonk means that two civilians were killed. No other interpret-
ation is possible if this expression is used in the German
language.

I have prepared a sketch attached hereto which shows
the CP in this village where the incident described here occurred.

I make this statement consisting of two pages and a
sketch voluntarily out of my own free will without force,threats
or promises of reward. "
Werner Sternebeck
SS Obersturmfuehrer
27 March 1946.

Sworn to and subscribed before

me this 27th day of March 1946

at Schwabisch Hall,Cer.

Raphael Shumacker
Capt. CMP

(Whereupon the German Translation was then read to the Court in
the German language by an interpreter.)

PROSECULTON(Lt Col CRAWFORD). The Prosecution offers in
evidence a FPhoto Affidavit executed by Werner Stemebeck of August
Tonk, as Prosecution's Wxhibit P-8L-B.

DEFENSE: On behalf of the Defense there is no objection
to the Picture Affidavit, or the necessity for the reading of same,
and it is admitted that the Photograph is that of the accused August
Tonk.

FRESIDENT: There being mo objection, the Exhibit offered
by the Prosecution is admitted into evidence and will be marked as

Prosecution's Exhibit P-8l-B.

(Whereupon the document referred to, having been previously marked and
identified was received into evidence as Prosecution's Fxhibit P-8l-~B:

is attached hereto and made part of the record).

(Elowitz-redirect) 1127
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PROSECUTION(Lt Col. CRAWFORD). You may cross-examine,
RECROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE: (Captain NARVID).

Q ¥r Elowitz, is it a fact that prior to Sternebeck making
this statement, he was confronted by Heinz Zimmer 7

A That is true.

Q Is it also true that Sternebeck prior to being confronted
by Zimmer denied, or stated that he did not recall Tonk making that
statement ?

A That is right.

Q In other words, Sternsbeck finally admitted only after

Zimmer told him what he heard ?

A Well, the way Stermebeck put it was like this - "If Zimmer
states it, I may as well admit it ".
Q Is it not a fact that Sternebeck stated "If Zimmer states
it - it may have happened " - did he not say that ?
A I really don't remember.
DEFENSE: No further questions

PROSECUTION: No redirect examinations
PRESIDENT: There appear to be no further questions, the

witness is excused.
(Whereupon the witness was excused and withdrew).
ECUTION: The Prosecution calls as its nextwitness
Francois Close.
FRANCOIS CLOSE, a Belgian civilian was duly sworn and

testified through an interpreter as follows:

DIRECT EXAMINATION:
QUESTIONS BY PROSECUTION(Lt Col CRAWFORD).

Q State your name %

A Francouis Close.
Q Where do you live ?

A At Stavelot.

(Close- direct)




In what country is Stavelot located ?
Belgium

Are you a Belgian citizen ?

Yes ‘

What was your occupation in December 19L) ?

I was a field policeman.

How long have you been a field policeman ?

Fourteen years.
What towns did your district cover ?

- £ > £ > O > O » O

Stavelot.

Q Did you have any jurisdiction over Steyr, Parfondreu, and
Renardemont ?

A Yes.

Q Are they in the community ?

=

Yes

Are they part of the village of Stavelot ?
They are hamlets on the outskirts of Stavelot.
Where were you on the morning of 18 December 19kl ?
At my house

Vhers is your house 7

At Stavelot itself.

What did you see that morning ?

I saw German troops arriving.

What kind of vehicles were they riding in ?
Tanks .

At what time of day did they arrive ?

- o » O P B W

Between 0800 and 0900 hours.

o

From what direction did they come ?

A They came from the direction of Germany - from Lodomeg,
Venchanz, and Stavelot.

Q At what point did they enter Stavelot ?

A They entered by the bridge of Lodomeg on the South side.

(Close~ direct)
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What did you do when the tanks entered Stavelot?

I was at home,

What did you do later that day?

I went to the auspice (hospital) to help the people who
were there,

How many people were there?

There were approximately LSO people at the hospital,

And what did you do after you went to the hospital?

I proceeded to get food for these pecple.

Did you remain in Stavelot for the next few days?

Yes.

During the next few days what were your activities?

I fed, helped feed the people in the hospital and the
people who were in the cellars. I helped the Red Cposs in finding
and helping the wounded, and in bringing back the bodies of dead

from the places in which it was possible to go.

Q What were done with these bodies?

A They were buried in temporary graves in the park of the
hospital.
Q How many bodies were buried there?

LT, COL. DWINELL: I object to that question as irrelevant
to the issues.

LAW MEMBER: It is possible that it is going to be con=-
nected to some other issue. If not, you can take your objection
at some other time, Colonel.

A To my knowledge, 93 bodies.
Q Mr, Close, after the 18th of December, did you make any
visits to the various homes in the community of Stavelot?

A I was in tomn and I went to all the places to which it

(Francois Close - Direct)




was possible to go, because of course it was not possible to go
everywhere because of bombardment.

Q After the bombardment was over, did you visit the ones
you had not been able to reach?

A After the lith of January, when this was over, we were
able to go further,

Q Did you visit the homes you had not been able to reach
at that time?

A Yes, to a certain extent.

Who did you talk to?

Q
A I spoke to many members of the population,
Q

In doing so, did you determine from those people the
cause of death?
LT, COL., DWINELL: Just a mimte, please. I object to
that question; it is leading the witness.
LAW MEMBER: Objection sustained.
LT. COL. CRAWFORD: I withdraw the question,
QUESTIONS BY PROSECUTION (Lt. Col. Crawford):
Q What did you find out when you talked to these people?
A I learned that civilians had been shot at Parfondriu,
Renardmont, Steyr, on the road to Trois Ponts, on the road to Coo,
on the Stokeu, in the town of Stavelot itself, and on the road to
the old castle.

PRESIDENT: That has not been translated in German as

(Whereupon the inte eter translated the
of the witness into German,)
Q What did you learn as to who had shot these people?
A I was told that the people who had shot these persons
vere German troops, SS.

(Francois Close - Direct)
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Q Had you seen any German troops in Stavelot in that
vieinity between the 18th of December 19l and the llith of
January 19457

A At Stavelot?

Did you see any of the bodies of these people?
Yes, I buried them,

Did you observe any wounds on any of the bodies?
Yes.

What type of wounds were they?

Open and blood-covered wounds.

Do you know Jean and Camille Tombeux?

Yes, I know them very well,

During your visits, did you see them?

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

I saw them. Yes, I found them in the place where they
had been shot, both Jean and Camille Tombeux, by the house of
Louis LeCoeur, on the road to Vielle Chateau by Stavelot,

Were they alive or dead?

Dead,

Did you cbserve any wounds on these bodies?

Yes,

Where were the wounds?

In the back of the neck,

What type of wounds were these?

I couldn't see y well use the bodies w frozen,

Do you know what caused the wounds on the bodies of the

ople you buried?
LT. COL. DWINELL: I object to that question, pl
leading the witness.

PRESIDENT: Objection is overruled,

(Francois Close - Direct)
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Yes.

A
Q With what?
A

Bullets -- they had been shot,
Q These 93 people you buried, what was the nationality
of the 93 people you buried?
A They were Belgians,
LT. COL. CRAWFORD: I hand the reporter a document to
be marked Prosecution Exhibit No, 85 for identification.
(Whereupon the document referred to was marked Prosecution
Bxhibit No, 85 for identification by the reporter,)
QUESTIONS BY PROSECUTION (Lt. Col, Crawford):
Q I hand you a document that has been marked Prosecution
Exhibit No. 85, and ask you to state what that is?
‘A It is a list of the victims.
In whose handwriting does this list appear?
It is in my handwriting.
Whose signature appears on each page of this lst?
My signature.
How was this list prepared?
The 1list was prepared on my own initiative and is based
memory.
Q Does this 1list contein the names of the 93 people you
stated you buried?
A
Q Does it contain more names than the 93
A Yes.
Q Who are the additional names?
A Those are the names of residents of
were buried in Troix Ponts itself,
Q Was this list compiled from information you gathere

during your visits around the vicinity of Stavelot, after the

(Francois Close- Direct) .1136




18th of December 19447
A Yes.
Q Is that the list of the family names and the number
of persons of the famlly who died after the 18th of December
19Lk, and the manner in which you have been testifying today?
A Yese
LT, COL. CRAWFORD: At this time Prosecution offers
in evidence a document which has been marked for identification
Prosecution Exhibit No, 85, asks that it be attached to the
record and made a part thereof, and marked Prosecution Exhibit
No. 85.
LT, COL. DNINELL: The Defense objects to this evidence
on the grounds that it is irrelevant, hasn't been connected with

the accused or any issues in the case, The instrument is not

dated and is not connected as to time,

BAW MEMBER: There is some testimony to the effect that
this list of names was compiled after the 18th of December. There
is also some testimony to the effect that these people, some or all
of them were shot as a result or died as a result of bullet wounds,
and there is also some testimony to the effect that SS troops were
in Stavelot at the time. The instrument will, therefore, be
admitted for whatever it is worth, and the Court will place such
probative value as it deems fit., The objection is overruled.

PRESIDENT: The exhibit offered by the Prosecution is
therefore admitted in evide and will be marked P-85,

(Whereupon the document referred to, having been previously
rarked and identified, was received in evidence as Prosecution
Exhibit No. 85 and is attached hereto and made a part of the record.)

(Francois Close - Direct)




LT. COL. CRAWFORD: Will you mark this Prosecution
Exhibit No. 85-A, please?

(Whereupon the document referred to was marked Prosecution
Exhibit No. 85-A for identification,)

LT, COL. CRAWFORD: Prosecution offers in evidence
Prosecution Exhibit No, 85-A, being a true and correct English
translation of Prosecution Exhibit P-85,

DEFENSE: No objection on behalf of the Defense.

PRESIDENT: There being no objection, the exhibit offered
by the Prosecution will be admitted in evidence and will be marked
P-85-A,

(Whereupon the document refarred to, having been previously
marked, was received in evidence as Prosecution Exhibit No. P-85-A
and is attached hereto and made a part of the record,)

QUESTIONS BY PROSECUTION (Lt. Col, Crawford):

Q Mr, Close, of the 93 people that you buried, what was the
sex and the age of those persona?

A The age varies. There were children there between eight
months and eighteen years, there were elderly people and others.

Q What was the sex of these people?

A There were both sexes.

Q How many women were there?

A I do not have the figures in my head, I cannot say
exactly, but there is quite a number,

LT. COL. CRAWFORD: Prosecution does not desire at this
time to read Prosecution ¥ bit No, B85-A,

Q Mr, Close, will you describe the house where you found the
bodies of Jean and Camille Tambeux?

A It is @ house built Chalet-style, that is located on the
Scheminduvieux chateau, and is built partly of masonry and partly

(Francois Close - Direct)
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reenforced with wood,
What color is the house?

The color is white-yellow,

Would you recognize the house if you saw it again?

Yes.

Q I hand you a photograph that has been marked Prosecu-
tion Exhibit No. 83, and ask you to state what is shown on that
house?

A The house belonged to Louis LeCoeur,

Q Is that photograph representative of a reasonable por=
trayal of that house as it was on the 1ith of Jamuary 19457

A Yes.

Q Is the house shown on Prosecution Exhibit No. 83 the
same house where you found the bodies of Jean and Camille Tombeux?

A Yes.

Q Referring to Prosecution Exhibit 83, will you indicate on
the photograph were the bodies were found?

A It is on the other side, on the opposite side of the house,

Q Is that side of the house shown in this photograph?

No.
How close to the house were these bodies?
Between three and four meters.
Was there an opening into the house near the bodies?
Yes, the cellar door.
Q After the 18th of December 19Ll, did you have occasion

to bury any Belgan civilians who were victims of battle?

Q Are there any of those persons included in the list,
Prosecution Exhibit No. 857

(Fpancois Close = Direct)
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Yes,

They are or are not included in that list?
They are in that list.

Q Were any of the people included in that 1ist engaged

in combat themselves?
A No, sir,

PROSECUTION: (Lt. Col., Cpawford) No further questions,




DEFENSE: Dr. Leiling.

CROSS-EXAMINATION

QUESTIONS BY THE DEFENSE: (Dr. Leiling)

Q Can you tell me what the population of Stavelot is?

A The community of Stavelot has about five thousand
inhabitants.

Q Are the suburbs of Stavelot included in that figure?

A Yes.

Q The activity in which you engaged from the 18th to
the 24th, was that part of your duties as a Field Policeman?

A Yes.

Q So, were you a member of an auxiliary organization,
or was that part of your duties ac a Field Policeman?

A It wes in my capacity as a Field Policeman.

Q When did the Germans leave Stavelot?

A They left on the l4th of Jamuaery, on the day on
which the American troops resumed the offensive.

Q When did the Americans, before the Germans ever came,
leave Stavelot?

A They didn't all leave at any time -- some remained
behind,

Q For how long?

A On the 19th of December, the Americans retook the
town, as far as the bridge of L'Enbleve.

Did you also see German wounded and dead at Stavelot?
I did not see wounded, bdut I did see dead.

Would it be possible to state that there was heavy

You mentioned, sometime ago, open wounds -- did you

mean those wounds which had been caused by artillery splinters?
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A No.

Q Well, in your opinion, how did these gaping wounds

originate?
A From firearms.
DEFENSE (Dr. Leiling): No further questions.
DEFENSE (Colonel Everett): Dr. Leer.
QUESTIONS BY THE DEFENSE (Dr. Leer):
Q How often did you go to the hospital?
A Every day.
Q Before the occupation of Stavelot, or only after the
occupation of Stavelot?
A After the occupation.
Q After the Germans had already left Stavelot, or was
it still during combat?
During the occupation.
When did you see these men in the hospital?
On the 18th of December.
And who told you about this?

The first dead person that I received was Madame

Q But no dead person could make the statement that
ninety-three dead persons are lying in the hospital -- my ques-
tion is: who told you?

A It was my investigation that showed that: as the dead
came in I counted them and the tutal was ninety-three.

Q I again ask you from whom or how did you find
that nipnety-three dead persons were lying in the }

Col Crawford):
cution objects to this line of questioning. The witness did
not testify that there were ninety-three dead in the hospital:

he testified that they were buried at the hospital.

(Close -- Cross)
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PRESIDENT: The objection is sustained.

Q When did you, during the fighting in Stavelot, for

the first time hear anything about dead civilians?

A On the 18th of December,

Q And from where did you derive that informationt

A From the parents of the victims.

Q Did you see the personal identification cerds and
papers of ninety-three corpees?

A Yes, together with the Red Cross.

Q Who made the certificates of death for these corpsest

A Doctors Moss and Rouvenet, of Stavelct.

Q What did these physiciane state were the causes of
deatht

A Death following shooting.

Q On what day did all these people die?

A Some were shot on the 18th, some on the 19th, and
some on the 20th -- and also between the 18th of December and
the 14th of January.

Q Again I ask the witness: from where did you derive
that information?

A From the families of the victims and from those who
managed to escape.

Q Do you kmow who were the participants in the fights?

A I don't understand what thecounsel wishes me to state?

DEFE! (Dr. Leer): I withdraw the ques-

DEFENSE (Colonel Everett): Dr.Rau.

(Dr. Rau):

(Close - Cro




Q Was Stavelot occupied from the 18th of December
until the 14th of January?

A The only part of Stavelot thet was occupied was the
part south of the L'Enbleve.

Q Who occupied the northern part?

A It wes by the American troops.

Q Haye houses been damaged or destroyed in the south-
ern part of Stavelot?

A Yes.

How many houses?

Q
A Many houses.
Q

Could you give a percentage, aprroximately, of the
number of houses destroyed?

A Approximately twenty-five percent destruction.

PROSECUTION: If the court please, I would
like to inquire the purpose of this line of questioning; it seems

to me that it is rather immaterial.

PRESIDENT: The objection is overruled.
Q Where then was the civilian population belonging to
this twenty-five percent?
A They were in their cellars.
Q Was the basement destroyed as well?
A Yes.
Q Some time ago you designated the house in which the

brothers Trom both were shot, as the correct onetf

hat house damaged as welll
A Yes, partially.
Q It wes damaged on that side which was not photographed

-- right?

(Close - Cross
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Yes, on the roof.,

TAW MEMBER: There is entirely too much
noise in the court room -- the murmering in the court room will

have to stop immediately.

(Whereupon the Law Member's remarks were

interpreted to the court and the accused.)
DEFENSE: (Dr. Rau) No further questions.

PRESIDENT: Are there any further gquestions
by the defense?

DEFENSE (Colonel Everett): The defense has

nothing further on cross.

PRESIDENT: Are there any further questions
by the prosecution:

PROSECUTION (Lt Col Crawford): There is one
more question, sir.

RE-DIRECT IXAMINATION
QUESTIONS BY THE PROSECUTION (Lt Col Crawford):

Q Were the bodies whose names appear on the list of
Prosecution Exhibit 85 killed by fire from the Germans to the

Americans, or by fire from the Americans to the Germans --

USE (Captein Narvid): The defense ob-

Jecte to the form of that question.

The objecti

UTION (Lt Col Crawford): I will re-

phrese the question.

(Close -- Re-Direct)




Q With reference to that part of Stavelot that was occu-

pled by the Germane, where were the bodies whose names appear on

the 1list in Prosecution Exhibit 85 found?

A They were found in the west, north and east of Stave-

Q What troops occupied the west, north and eact of Stave-

DEFENSE (Captain Narvid): If it please the
court, the defense objects to that -- it doeen't show the time.
PROSECUTION (Lt Col Crawford): Will the

reporter read the answer to the firet questiont

(Whereupon the reporter read as requested,)

PROSECUTION (Lt Col Crawford): I will with-
draw that question.

Q Between the 18th of December, 1944, and the 14th of
January, 1945, what troops occupied the north, west and east of
Stavelot?

A The Germans occupied the west and then they passed on
and occupied the north and part of the east.

Q What did the parents, relatives and persons who had
escaped, about whom you have testified, tell you about who had
killed the victims?

A They said that they were shot.

By whom?
By the SS.
7 (Lt Col Crawfor

questions.

t, Dr. Leer.
STIONS BY THE D 1SE (Dr. Leer):

RECROSS EXAMINATION

(Close - Re-Direct)
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Q In what part were you, at the time that the Germans
ocecunied Stavelot?

A I was in the northwestern part.

Q Were you there all the time, or did you also go into
other parts of the town?

A I remained in the town the entire time.

Q In other words, if I understand you correctly, you
were in the northern and western parts, is that right?

A Yes, that is, on the part on the right hand side of
the L'Enbleve. That is in the part that was then occupied by
Americen troops.

Q Why did you go there?

A I happened to be there.

Q Waen't there some rather heavy fighting around that

A Yes.

Q Isn't it customary to keep out of the danger zone --
ien't it customary for civilians to keep out of these danger zones?

A The population took refuge in the cellars.

Q I'm not talking about the population, I'm talking about
you yourself.

A Myself? Well, I circulated in the town the entire time.

Q What was your reason for walking about the town, when
there was shooting ont

A In order to help the inhabitants and to dbring food to
the population.

Did you know that the population participated in couw-
UTION (Lt Col Crawford): If it please

the court, that question is assuming a state of facts that is not

in evidence in this case.

(Close = Re-Cross)




seems to be that allege

essa to examine the reason for tl

amined,

N (Lt Col Crawford):

please the court, if the wi tyes" or "no",

gebting into a ¢

objection is overruled,

"man counsels
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A The ev

cutions took place, ut, for the most part,

they took nlace outside the center of the t

our post as a you also ta

outer regions of the

the outskirts,

since you were a I Policeman, wasn't it your

to walk districts?

Who told you, or from whom did you hear for

12t executions of that nature took place in the




PRESIDENT: Are there any questions by

any member of the court of this witness?

(‘.'-hereupon, there being no further ques-

excused and w:

PRESTDEN The court will adjourn until

("hereupon the court adjourned, at the

direction of the President,to reconvene at 10L0 hours,)




(¥hersupon the Court reconvened at 1045)

PRESTDENT: The Court will come to order.

FROSECUTION: If the Court please, let the record show
that all members of the Court, all members of the Prosecution,
all mmbers of the Defense with the exdeption of Mr. Strong, Dr.
Ffister and Dr. Wieland who are absent on business of the Defense,
all of the defendants, the reportsr and the interpreter are present.
The Prosecution recalls Mr. Elowitz.

LAW VEMBER: Before that there are four reporters to be

FROSECUTION: I didn't know thate

FRESTDENT: Will the four reporters step up, please.
Reuben A. Duskis, Ann Burns, Effie Georgatos,

Helsn Church, Court Reporters, were appointed

reporters for the case and they were duly sworn.
FROSECUTION: Capt. Byrne will handle the next phase of

the case.

MORRIS BLOWITZ, recalled as A witness for the Prosecution,

having bsan previously sworn testified further as follows:
REDIRECT EXAMINATION

QUESTIONS BY PROSECUTION: (CAPT. BYRNE)

Q Would you state your nams?

A Morris Elowitz.

Q Are you the sams lorris Elowita who has previously

tostified in this Court?

A Yos.

Q During the course of your dutiss as interrogator at
IP 2, Schwaebisch Hall, Germany, did you ever interrogate one
arner Sternebeck?

A Yos.

(Elowitz-redirect)




Q Could you identify this Wevner Stermebeck if you saw him
again?
A Yose
Q Is he present in the prisonsrs' dock?
A Yes, he is.
Q Correct the record. lay the witness be reminded he is
still under omth.
A Yes, sir.
Q Would you look at the prisoners'dock at the loft and see
if he is present there?
A Yos, he is. Thore he is (indicating), number 62.
FRESTDENT: Number 62 wiil stand.
(whereupon the accused stood, as directed)
FREISIDINT: Sit down.
CAFT. BYRNZ: I hand the reporter an instrument and request
that it be marked Frosecution's Lxhibit 86 For Identification.

(¥hereupon the document referred to vas marked
{Frosecution's Lxhibit 86 For Identifioation by the rveporter)

Q Mr. Blowitz, I hand you Frosecution's Bxhibit 86 For
Identification and I ask you if you recognize it.

A It is & statemont of Verner Stormebeck.

Q In vhat mannsr was the statement teken from Ternar
Starneback?

A After oral interrogation ths substance of Sternebsck's

statemsnts were dictated back to him and they wers written by 1}

&s that statement in Stornebeck's owa handwriting?
Yose
Q In the course of the intarrogation did Stornebsck make

more than one statement?

(Elowitz-redirect)




A Yos, he made two utl'as'nel"xtl.
Q Was any force or throats used to secure the statement
which you now have identified?

No.

Vas he at any time confronted with witnesses against him?

Who? If you remember.

I remomber for ocertain Hans Zimmer.

A
Q
A Yos, he was.
Q
A
Q

Were any threats or promises made to Sternebeck to secure

this statement?
A No, thsrs was not.
Q Yes this statament sworn to?

Yos, it was.

fho took the oath?

1st Lt. Perl.

CAPT. BYRNE: The Frosecution offers in evidence and
requests that it be attached to the record and made a part
thereof, Frosecution's Exhibit 86 For Identification, and requests
that it be admitted as Prosecution's Exhibit 86.

DEFENSE COUNSEL: The Defense objects to the svidence

ground previously stated.

FRESTDENT: Objection overruled. The exhibit offered
by the Frosscution will be received in evidence &nd marked
Frosecution's Zxhibit 86.

ipon the dooument reforred to, hav bsen previously marked
and identified, was received in avidence as Prosecution's &

86 and is attached hereto and made a part of the record.

CAPT, BYRNE: We request the reportsr to mark the

tranelation of this statement as Prosecution's ixhibit 864

For Identifieation.

SNSE COUNSZL: May it ploase the Court, the Defense

(Blowitz-redirect) 115




does not desire to object to this translation but would like
to have the privilege of making a later objection if the
translation develops incorracte.

PRUSIDENT: The exhibit offered by the FProsecution is
received in evidence and will be marked Prosecution's Exhibit 864,

with leave to the Defense to object at a later dats.

(Whereupon the doocument refsrred to was received in evidence
(as Prosscution's Exhibit 86A and is attached hereto and made
(a part of the record.

CAPT. BYRNE: The Froseoution requests permission of the
Court to read Frosscution's Zxhibit 86 and Prosecution's Exhibit
86A.

FROSIDENT: All right.

CAPT. BYRNE: (reading Prosecution's Exhibit B6A)

"I, Werner Sternebeck, Obsrsturmfushror, having been
duly sworm, make the following statement:

In Decembor, 1944, at the time of the Eifel offensive, I
was Obsrsturmfushraor in the 6th Company, 1st Panzer Regiment,
LSSAH My company comnander was Obersturmfushror Benoni Junker.
During the night from 16th to 16th of December, 1944, my tenk was
ordsred to the point of the combat group and at that time I loft
the 6th Company.

¥y tank and othsr tenks of ths combat group remained in
Wanne,, Belgium on the 20th Decomber, 1944, because Stavelot was
surrounded and we couldn't gat through thsre any more. At
this time Untersturmfuehrer Heubsck was in Wenne, and he was the
Cs0. of the thres tanks of the lst Company, lst Panzer Regiment,
LSSAH, which remained behind.

I lived in Wanne in the same house as Hauptsturmfuehrer
Kalischka who was the commander of the 1st Artillery Battalion,
Artillery Regiment I, LSSAH.

I have prepared a sketoh of Venne, marked "A" attached
hareto showing my C.P., approximate location of Untersturmfuehrar
Heubeck's C.P. and the position of my tank. In the morning
hours of the 2lst or 22nd of December, 1944, Standarterfuehror
Mohnks , comnander of the LSSAH was in Wanne, and gavs orders
about the deployment of troops to the different wnit leaders.

I listened for a while as Standartenfushrer Mohnke issued the
orders, snd was under the improssion that he was wery displeased
about the situation in VWanne. At about noon-time of the same
or the following day, Hauptsturmfuehrer Kalischko came to me
and said that he had received the order from the Division to

(Elowitz-redirect)




round up all suspicious Belgien male civilians in Wanne, and to
shoot them because there was supposed to be an enemy radio transmitter
in Wanne. Hauptsturmfuehrer Kalischko decided to executs this
order by dividing the village in two parts for the searoh. He
took over one part and the tank troops searched the other part.

I transmitted this order to Untersturmfushrer lMienkemsr who was
commander of the 7th Company troops in Wans and I also beliove

to Untersturmfushrsr Heuback, but I am not sure about thate

Then I went to my tank whioh vas in the position as indicated

on my sketoh "A", to pass on this order, which I recoived from
Hauptsturmfushror Kalischko, to my orew. This happsned between
1 and 2 o'clock in the aftornoon. I told the crew that a seorat
radio transmitter was located in the village and that we had to find
ite Then I told Rottenfuehrsr Harentrey my tank driver and
Sturmmenn Hillman, my radio-operator to look for suspicious

Bslgian civilians end in case they found any to shoot them. I
said to Rottenfushrer Horentrey, "You are an'old hand' in such
matters--you take charge." I ordsred Sturmmann Flaas and Sturmmann
Zimmer to stay with the tanks as guards, and I returned to the C.r.
About half an hour later Rottenfushrer Herentrey reported to me at
the C.P. and told me that he had exscuted the order, that he had
found a suspicious Belgian male civilian in one of the houses and

had bumped him off. 'hersupon I answered "Alright."

I make this statement consisting of three pegzes and one
skatoh marked "A"™ volumtarily, out of my own free will, without
foree, threats, or promises of reward.

(sirned) Werner Stsrneback
S8 Obersturmfuehrer
26 March, 1946.
Sworn to and subsoribed to before
me this 26th day of March, 1946,
at Schwaebisch Hall, Germany.
William R. Ferl

1st Lte MaTs 0-565149
Investigator-Examiner War Crimes Branch, USFiT.

("ereupon the foregoing statement in the origimal German
(varsion, Frosscution's Exhibit 86, was read to the court and
(accused.
CAPT. BYRNE: The prosecution offers in evidence a
photo affidavit executsd by fernsr Sternebeck, identifying
oh Mmkemsr, and requssts that it be received in evidence

as Frosecution's Exhibit 86B.

D<FENSE COUNSEL: On behalf of the Defemse, there is no

(Elowitz-redirsct)




objection to the picture affidavit or necessity for reading the
same, and it is further admitted that the picture is that of the
accused Munkemsr.

PRESIDENT: There being no objection to the introduction
into svidence of the oxhibit, it will be received in evidence
and marked Frosecution's Lxhibit 86B.

(v"mereupon the document roforred to was received in evidence as
?Proseoution'l Exhibit 86B and is attached hereto end made a part
of the record.

DEFENSE COUNSEL: May it please the Court, in connection
with the exhibits P-844 and P-864, the Defense does not dosire
to make any objection as to the translations. In order to
clear the record this statement is being made.

FRESIDENT: Very well.

CAPT. BYRNE: You may enquire.

DIFUNSE COUNSEL: Tho defense does not desire to cross-
oxamine the witness.

FROSIDENT: Any questions by the Gourt? Apparently none.
The witness is excused.

PROSECUTION: The Frosecution calls as its next witness
Hens Zimmer. This witness is recalled.

FRESTDENT: Recalled.

HANS ZTMMER, recalled as a witness for the Frosecution,
being duly sworn testified further through the interpreter as
follows:

REDIRECT EXAMINATION.

Heans Zimmer.
To what organization did you belong during the Eifei Orfensive
of December, 1944 end January, 19457

Sixth Company, lst Fanzer Regiment, LSSAH.

( Zimmer-redirect)
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Q About the 20th of December, 1944, where was your unit
located?
A In Wanne.
Q Do you recall the names of any of the other members of your
organizetion who were there present at the same time?
& Rottenfuehrer Corporal Herentrey, Sturmman Plaas, Rotten-
fuehrer Hillman and lst. Lt. Stornebeck. I wouldn't know of ey
others.

Vas your entire compeny present in Varme at that time?

No, the entire company was not there.

About how much of it was there?

What tank vere you in?
In lst. Lt. Sternebeck's.

Would you recognize Obersturmfushrer Sternebeck if you saw

Q
A
Q
A I think two tanks were there.
Q
4
Q
h

im again?
A Yese
Q Will you look at the prisonors' dock on your left and
see if Stermebeck is present there?
A Yes, he is present.
Q Would you state what number he is weering.
62.
CArT. BYRNE: ¥ill the Court request number 62 to stand?
JSTDENT: Number 62, stand up.
hereupon the accused stood, as directed)
FROSIDENT: Sit downe
TONS BY FROSECUTTON: (CAPT. BYRNE)
Q Is that the same ‘erner Stermebeck who was with you in Wanne?
A Yos.
Q that were his duties at that time?
A Tank commandere.

(2immer-redirsct) 1154
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Q Did you hoar any conversation between Sternebeck and

the other members of your tank about the 20th of December?

A Yeose

Q Will you state to the Court what that was?

A Lt. Sternableek said that in oase any resistance was offered
us ve should not show any consideration and break any resistance
any ways

Q To whom was he talking at that timet

I think it was with Corporal Herentrey.

A
Q Did you hear that conversation?
A

Yes.
Q Did anything unusval ococur in Wanne that afternoont
A I wouldn't know.
Q Did Herentrey make any statemsnt to you &s to what had
happensd that efternoon with reference to civilians?
A No.
Q Did you ever hear anything that happened to civilians
town thet afternoon?
A I couldn't say anything further. I only saw four civilians
lie in the church dead that afternoon.
Q Are you sure you saw that there were four civilians dead
in the church?
Yes.
About what tinme of the day did you see them there?
In the afternoon of the 2lst.
CAPT. BYRNE: No further quostions. You may enquire.
DEFENSE COINSEL: The Defense does not desire to
interrogate the witmess.

FRESIDENT:  Any questions by the Court? Apparently note.

(Zimmer-redirect) 1155




The witness is excused.
CAPT. BYRNE: One further question.
REDIRECT EXAMINATION (continued)

QUESTIONS BY THE FROSGCUTION: (CAPT. BYRNE)

Q Do you know who was the ranking officer of the Sixth Penzer Company

in Wanne on that day?
lste Lte Sternebeck.
That is all.
DEFENSE COUNSEL: Nothing further.
QUESTIONS BY THE FRUSECUTTON: (CAPT. BYRNE)
Who was ths commanding officer of the Sixth Fanzer Company?
1st. Lt. Junker.
That is all.
DSFENSE COUNSEL: 8+till nothing further.
FRESIDENT: The witness is excused.

(Whareupon the witness was exoused and withdrew from the
(court room. )

(Zimmer~-redirect)
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T. BYRNE:

Vorris Elowitz.

MORRIS ELOWI

prosecution resumed the

The prosecution recalls lr.

'Z, called as a witness for the

stand and testified further

throush an interpreter as follows:

CAPT,

st1i11l under oat}

YRNE: You are reminded you

REDIRECT EXAMINATION (CONTINUED)

Would

Morris

SECUTION (CAPT, BYRNE)
you state your

Elowitz.
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did.
what manner was the statement
was flrst interrogated orally

substance of remarks were dictated

to him by me and they were written by him.

I hand the reporter an
Instrument and ask that it be marked P-87 for
identification.

referred to was marked
Prosecution Exhibit P-87 for identification by

the norter.,




125,38p Was the statement given voluntarily?

A It was.
Q Was he confronted with any tnesses a
previous to making this statement?
A Yes.
Do you remember who it

I belleve he was confronted with Hans

Would vou be able

were to

fronted

ident

for




Prosecution offers in evidence

& true and correct English translation of Prosecutlon
Exhibit requests that 1t be attached to ti
record and marked Prosecution Exhibit P-87-A.

DEFENSE COUNSEL: No objection on behalf of
the defense.

PRESIDENT: The exhibit offered by the
prosecution will. be admitted in evidence and marked
P-87-A,

(Whereupon the document refeorred to, was received

evidence as Prosecution Exhibit

1s attached
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( iereupon the statement was read in o rman.)
DEFENSE COUNSEL: No cross examima tlon.
PRESIDEXT: Any questions by the

Cougt?
Apparently none,

R

The witness is excused.

%\

1ereupon the witness was excnse®d and wi thdrew. )
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June 3-B-l

CAPT. BYRNE: The Prosecution offers in evidence two picture affi=
davits prepared by Georg Kotzur, identifying Hens Trettin and Valentin
Bersin, and requests that they be attached to the record as Prosecution
Exhibits P-87-B and P-87<C, respectively.

LT. COL. DNINELL: No objection by the Defense, and it is agreeable
to the Defense that the pioture affidavits be not read, and the Defense
admits that the pictures attached to the affidavits are those of the
accused Trettin and Bersin.

PRESIDENT: There being no objection, the exhibits offered by the
Prosecution will be admitted in evidence and will be marked Prosecution
Exhibits P-87-B and P-87-C.

(Whersupon the doouments referred to were marked and received in

evidence as Prosecution Exhibits P=87-8 and P-87-C, respectively, and are

attached hereto and made a part of the record.)
CAPT. BYRNE: As ite next witness, the Prosecution reealls Klaus
Schneider,
KLAUS SCHNEIDER, recalled as a witness for the Prosecution, was
again sworn and testified further through an interpreter s follows:
REDIRECT EXAMTNATION
QUESTIONS BY PROSECUTION (Capt. Byrne):
Q Will you state your name?
A Schneider, Klaus,
Q  To what organization did you belong during the Eifel offensive
in December, 194);, and January, 19,57
A First Company, Panzer Regiment No. 1, Leibstandarte Adolf Hitlsr.
Who was your company commander?
lst Lt. Kremser.
Who wes your platoon leader?
2nd Lt. Hennecke,
Where were you on or about the 21st of December, 19LL?

Near Wanne,

(Schneider - Redireet)
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Were any other members of your company there present?
Yes.

Can you name them?

Would you recognize Sgt. Bersin if you were to see him again?

Yes.

Q
A
Q
A The crew of 2nd Lt. Bahrent and the tank of Sgt. Bersin.
'Q
A
Q

Will you look at the prisoners' dock on your 1lsft and see if
he is there present?

A Yes.

Q What number is he wearing?

A No. 1.

PRESIDENT: No. 1, stand up. == 8it down.

Q Do you know who were the members of Bersin's crew who were
there present at that time?

A Yes.

Q Will you neme them?

A Unterscharfuehrer Bersin, who was in charge; Pfo. Rau was the
first gunner; Pfc. Figura was assistant gunner; Sgt. Woch was the driver;
and Pfc, Kotzur was the radio operator.

Q Would you recognize Sturmmann Kotzur if you were to see him
again?

A Yes.

Q Would you look &t the prisoners' dock on yc left and see if

he is there present?

s he wearing?

g the time that you were in Wanne, do you recall that Sgt.
Bersin ever came to your billets?
A Yes.

Q  Did he talk to anyone there?

1165
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A Yes.

Q Who was it?

A He came to our place and called Sgt. Pflueger out in the hall,
Q Then what happened?

A Then Pflueger came back in and said, "Trettin, come along. We
will have to go out and shoot Belgian civilians between sixteen and sixty
years of age."

Q Would you recognize Trettin if you saw him again?

A Yes.

Q Will you look at the prisoners' dock and see if he is thers
present?

Yes.

What number is he wearing?

You may go up in the dock to see the number,

A

Q

A I can't see the number.
Q

A

No. 69.
PRESIDENT: No. 69, stand up. == Sit down.
Q After the statement that you have just mentioned Pflueger
meking, did Trettin and Tigges go out of the billet?
A Yes.
Q Do you know where they went?
They went toward the churoh.
Did either of them return later?
Yes.
About how long were they gone?
No more than ten minutes,
Did you have any conversation with them when they returned?
Yes.
What wes it?
Pflueger told about what had happened in church.

What did he say about what happened in ¢

1166
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A He said that Kotzur hed shot at a Belgien civilian and that
his pistol had a stoppage afterwards; that he had then ordered the Pfo.
to shoot the Belgian civilians.

Q Did he say anything else?

A Yes. He cracked some jokes about Trettin because Trettin
hesitated.

Q Did he say what Trettin had hesitated to do?

A Yes. He hesitated to shoot the Belgian oiviiinn who had been
wounded .

Q Were you able to hear what Bersin and Pflueger said prior to
the time that Trettin and Tigges left your billet?

No.

Did you ever talk to Bersin after this incident?

Yes.

Where was that?

In Zuffenhausen.

What were you doing in Zuffenhausen?

We had been in Zuffenhausen for four weeks already when Bersin
arrived from Dachau, so I asked him what the reason for his confinement
in Dachau had been and asked whether he had been there for the matter of
the crossroads near Engelsdorf or because of Wanne, and, in the presence
of Trettin, he then told me that in case I was interrogated I shouldn't
say anything about Wanne because the Americens apparently didn't know any-

thing about thet yet.

Q Do you remember when this conversation with Bersin took pla

It was about before I left Zuffenhausen, and I left

December 7 of what year?

Last year -- 19L5,

Did you talk to any of the other men you have identified here
wers at Zuffenhausen?

Yes.

(Sohneider = Redirsct)
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Which of them?

What conversf@tion did you have with Kotzur?

Q
A Kotzur.
Q
A

Kotzur told the seme story whih I mentioned bex‘;u-e == that
there was a stoppage in his pistol, and that thereupon Pflueger had
issued the order to Trettin.

Q Did you ever talk to Trettin while you were in Zuffenhausen?

A Yes.

Q Will you deseribe the conversation that you had with him with
relation to this incident.

A We talked the whole matter that had occurred over, and Trettin
also said that he shot fatelly the Belgien civilian whom Kotzur had shot
ate

Q Did he state where this had ocourred?

PROSECUTION: If the Court pleasse, have the witness repeat what he
said about the shooting sgein, because there seems to be some diseussion
sbout the correctness of the translation.

A Bersin came to our place =~ to our quarters -- and he called
Pfleuger cut in the hall ==

PROSECUTION: If the Court please, we don't want him to repeat the
whole thing, but the matter of the stoppage of the pistol == the "shoote
ing at," is what the question seems to be. We went him to repeat that
particuler part there so it cen be transleted sgein. The question seems
to be ether, in the first place, the individual was shot at, o whether
he was shot et and hit, if 1 get the matter here. we have permission

to reask

SECUTION: When Kotzur said that
hit, or did he just shoot at the Belgian civilian?
0
A To my knowledge he hit him.
CAPT. BYRNE: Will the reporter please read the last snswer.
(Whereupon the reporter read the lsst answer.
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Q Did he describe the place where he did this shooting?

A I cen't remember that exactly. To my knowledge, it was either
in the cemetery or the doorway to the church, or in church.

Q Did you ever see any bodies of civilians who had been killed
in Wanne?

A No.

Q You have ﬁravicus]y testified that Trettin and Tigges were

gone for about ten minutes and then returned to the billets. Is that
correct?
A Yes.
Q Did your unit continue to remain in Wanne for any length of
time thereafter?
A Yes, until the day after Christmas.
CAPT. BYRNE: You may examine.
RECROSS EXAMINATTON
QUESTIONS BY DEFENSE (Lt. Wahler):
Q All that you know sbout the shooting is what you hawé heard.
Is that correct?
A Yes.
You didn't see any actual shootings. Is that rightt
No.

You saw no bodies in Wanne?

That is all.
No further cross examination
. BYRNE: N
Any questions
Apparently none. The witness is excused.
(Whereupon the witness was excused and withdrew,)
GAPT. BYRNE: The Prosecution recells Mr. Ele .

MORRIS ONITZ, recalled as 8 witness for the Prosecution, testified

further through an interpreter as
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REDIRECT EXAMINATION (Continued)

QUESTIONS BY PROSECUTION (Capt. Byrne):

CAPT. BYRNE: The witness is reminded that he is still under oath.

Q Will you stete your name.

A. Morris Elowitz.

Q Are you the same Morris Elowitz whe hes previously testified
in this trial?

A Yes.

Q During the course of yvur duties as interrogator at IP N>. 2
at Schwaebisch Hall, Germany, did you ever interrogate one Hans Trettin?

A Yes.

Q During the course of that interrogetion, did he ever make a
statement to you?

A Yes, he did.

Q Would you recognize thet Hans Trettin if you were to see him
egain?

A Yes.

Q Will you look at the prisoners! dock on your left and see if
he ‘is there present?

A He is.

Q Whet number is he wearing?

A Fo. 69.

CAPT. BYRNE: The Prosecution hands the reporter sn instrument and
requests that it be marked Prosecution Exhibit No. P=88 for Identification.
(Whereupon the document referred to was marked Proseoution Exhibit
No. P=88 for Tdentification by the reporter.)

CAPT. BYRNE: I hand the witness Prosecution Exhibit No. P=88 for
Tdentification end esk if he knows what it is,
A Yes. It is the statement of Hans Trettin.
n whose handwriting is the statement?

It is in the handwriting of Hans Trettin.

117
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Who signed it?

Hans Trettin,

Is the statement sworn %o?

It is.

Who took the oath?

Major Fenton.

Was that statement given voluntarily?

Yes.

Were any threats or promises made to secure the statement?

No.

O > O > O PP O P oS PO

Wes any ocruel or inhuman treatment used to obtain thet state=

A No.

Q Were any threats or promises made?

A No.

CAPT. BYRNE: The Prosecution offere in evidence Prosecution Exhibit
No. P-88 for Identification and requests that it be atteched to the re~
cord and marked Prosecution Exhibit No. P-88,

LT. COL. DWINELL: The Defense objects to the evidencse on the
grounds previously stated.

PRESIDENT: The objection is overruled. The exhibit offered by the
Prosecution is edmitted into evidence and will be marked Prosecution
Exhibit No. P-88.

(Whereupon the document referred to, having been previously marked
and identified, wes received in evidence ae Prosecution Exhibit No. P-88
and is attached hereto and

c. BYRNE: The Prosecutior n évidence a trus and correot
English trenslation of Prosecution ¥ it No. P-88, and requests that
be attached to the record and marked Prosecution Exhibit Wo. P=-88eA.

D SE: On behalf of the Defense, there is no objection.

PRESIDENT: There being no objection, the exhibit offered by the
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Prosecution is admitted into evidence and will be marked Prosecution
Exhibit No. P-88-A.

(Whereupon the document referred to was marked and received in evi-
dence as Progecution Bxhibit No. P-88-A and is attached hereto and made
a part of the record.)

CAPT. BYRNE: The Prosecution requests permission to read Exhibits
P-88 and P-88-A.

PRESIDENT: Granted.

(Whereupon Prosecution Exhibit No. P-B8-A was read to the Court, as

follows:)

"I, HANS TRETTIN, Sturmmenn, having been sworn in, meke
the t‘ollowlng statement under oath:

"In December 19L); I was a member of company 1, Panzer
Regiment 1, LSSAH and wes assigned to the tank of Unter-
scharfuehrer PFLUEGER as loader. My tenk did not reech the
first compeny during the EIFEL offensive in December 9L
because we had motor trouble and did not come to the assembly
pleca.

"WB drove in the direction of the front in the hope of
catohing up with the first compeny, and arrived in the vil=
lage of WANNE on December 21, 194, arcund noon. At this time
the crew of the tank and the tank of Unterscherfuehrer BERSIN
were also in WANNE. Both crews were placed under Untersturme
fuehrer HEUBECK, who, as replacement officer of the first
regiment, exercised command over stragglers,

"About one or two hours after our crew had been quar=
tered Unterscharfuehrer VALENTIN BERSTN ceme to us in our
quarters and spoke with Unterscharfuehrer PFLUEGER and said
the following, that Untersturmfuehrer HEUBECK had found parts
of Germen uniforms in'a closet, snd thet therefore he had
sent him here to get the losdnr and gunner to teke him along
to round up all maele Belgien civilians of 16 and over, and
to shoot them. Unterscharfuehrer BERSIN then left with
Unterscharfuehrer TIGGES, who wes a member of my tank crew.
Unterscharfuehrer TI asked me to fetch e machine pis~
tol from the tank for him. I xutc}rd the rnm,nxnn nist‘ol to

{'s crew with
K in his hend.
n"N ‘n'e"c}artvo+rq— TIGGES were not
and I heshened to catch up with them to give the mechine
pistol to Unterscherfushrer TIGGES. I then gave the machine
pistel to Unterscharfuehrer TIGGES, and wan
them, but Upterseharfuehrer BERSIN seid to me, 'You go up to
KOTZUR and shoot the civilian. I shall nd other civilians,
you shoot them too.' 1 came back to KOT? ho at this time
was standing near the bushes with the civilian, at the seme
place where he had been when I passed him. KOTZUR tried his
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pistol, as it wae jammed, and said to me, 'Shoot the men,
my pistol is janmed.' I came Wp to within 2 orf 3 meters
of the man and shot him in the neck. The man fell to the
ground and I shot him again in the head. He lay still, and
appeered dead.

"I went back into the street and saw Unterscharfuehrer
BERSIN going into a house about 50 meters away. A few min-
utes later I sew a man come out of the seme house and come
in my direction. I led this civilian to the same place near
the bushes and shot him in the neck. Then he fell to the
ground end still moved. I then shot him agein, in the head.
After that he was quiet, and I could have seen it since the
bushes were only 2 meters from the street. When the latter
civilian came up the street, I said to KOTZUR, 'You shoot
the second one. I shot the first one and do not went to do
this elone.' KOTZUR then seid, 'My plstol is not working
yet, you shoot him,' therefore 1 shot the second civilian.

"At that moment we heard shouting that 'Shermens'were
coming and everybody went to their tanke. This wes the first
engagement that I took part in, I wes afraid. I did not
want to shoot any civilians but was forced to do that by my
superiors,

"I meke this confession, consisting of L peges and one
sketch voluntarily, without being threatened, forced, or
promised a reward.

HANS TRETTIN
Januery 31, 1946,

"Sworn to and subscribed before me this 3lst day of
Jenuery 1945, at SCHWAEBISCH EALL » GERMANY.

DWIGHT F. FANTON

Vajor AMC
Investigator-Examiner,
War Crimes Brench USFET"

(Whereupon Prosecution Exhibit No. P=88 was resd in Germsn by

interpreter.)
PRESIDE ¢+ Court will rec until 1330 hours.

(Whereupon the Court recessed at 1200 hours.)
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are attached to dhe recerd and made a part hereof,)

LORRIS ELOWITZ, called as a witness fop the prosecution, resumed

the stand and tesviiied further through an interpretor, as follow.
% DIRECT EXA

WESTIONS BY PROSECUTION (CAPTAIN

The witness is reminded that he is still under oath,

Yes, sir,

Mr. Blowitz, during your interrogation of suspect
.y Germany, did you h occasion to interrogate one Valentin Persin?

During the course of th: interrogation, did Bersin make a
statement?

Yes, he did,
ersin if

again?

) Vi1l you look at the prisonsrs' dock on your left and see if
that man is there present?
A Yes. He is wearing No, 1.

CAPTAIN BYRNE: The Prosecution hanas the reporter an instrument

and requests that it be marked Prosecution's Exhibit P-89 for identification,

(Tfheraupan the document referred to was marked Prosecution!

by the reporter.)

15
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Yes,

Whose signature is it?

Bersin,

Was the statement sworn to?

Were any thre
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the German soldiers talk about the fact that two Belgian
male civilians had been shot as I described above,
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Q Were you still in the cellar when the two German
soldiers came te the house?
I was in the cellar, but my husband was note
Where was your husband?
On the top of the stairse
Was he carrying aything with him?
Yese
What was it 7
Two capse
What kind of caps were they?
They were caps as worn by foresters.
Where had he brought those caps from?
From the cellare

Do you krnow why he was bringing them from the cellar?

A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

To hang them up on the hatracks

Q Before these two German soldiers you have mentioned
came to your home had there been any German soldiers in your
home on that same day?
Yes, there w‘ara some in the houses

Had any of them been in any of the other homes in your

Yess

Do you know whether or not any of them talked to your

A Noe
Q After the two German goldiers met your husband at the
top of the stairs, do you know where they went?
A Yes, they left the housee
Q Did you see where theywent?
Yes, they went towards the church,

Could you see them after they were outside the house?

1182
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A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

QUESTIONS

Q

Yese

How far could you see them go?

About 50 meterse

Have you seen your husband since that time?
No.

Do you know what happened to your husband?
Yese

What was it?

He wus shote

How do you know he was shot, Mrs. Hemroulle?
I heard the shots and my husband did not returne

Did anyone from Wanme ever tell you they had seen

Yese

Who was that?

His secretarye

Do you know his name?

Yesa

What is it?

Edmund Engelbert.

Did he tell you where he had seen your husband's body?

Yese

Where was that?

In front of the church.

CAPTAIN BYRNE: You may cross examines
CROSS EXANMINATION

BY DEFENSE (Drs Hertleorn)t

Did you see those caps which your husband was carrying

in his mnd?

A

Hemroulle

Yess

« Cross
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Did these caps have a stiff bill?
Yese
Was there any insignia on those caps?
Yese
What was the color of those caps?
Khakie
Q You have stated that you were in the cellar and that
the whole house was fulls What was the house full of?
A It was full of German soldierse

Q You stated that your husband got those caps from the

cellar and wanted to hang them ups Where did he want to hang

them up?
A On the hat stande
Q Why was it that your husband wanted to take those
caps from the cellar and hang them on the hat stand?
A So that he would not seem to be hiding tlem.
Q Was there any shooting in the village of Wanne
before the soldiers arrived?
A No, not that I remembers
Q Wasn't there any firing over the towm of Wanne?
A I couldn't say. I lefte
REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY FOSECUTION (Captain Byrne)s
Q Mrs. Hemroulle, how old was your husband at the time
this happened?
Ha was ars olde
CAPTAIN BYRNE: No further questionse
DEFENSE: Nothing furthere
PRESTDENT: The witness is excusede

(Whereupon the witness was excused and withdrew)

Hemroulle = Redirect




CAPTAIN BYFNE: Prosecution calls as its next witness,

Mrs. Iouis Milberse
Mrs. IOUIS MILBERS, called as a witness for the Prosecution
was sworn and testified as followss
(Whereupon the questions, answers and other proceedings
were interpreted to the German cownsel and the accuseds)
DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION (Captain Byrnet
Q Will you state your name?
Marianne Milberse
What is your occupation?
Tailore
Where do you live?
At Trois Ponts.
In what country is that?
In Belgium.
Have you always resided in Trois Ponts?
No, sir,
Where did you live before you lived in Trois Ponts?
In Wennes '
Is that in Belgium?
Yes, it is,
Q Did you 1live in Wenne, Belgium on the 20th of December
19hk?
A Yése
Q Wit troops were ocoupying Wanne on @ December 19LL7
A The Germanse
Q Do you remember when the German troops first came to
Wanne?
A Where they came from the first time? I do not quite

understand the question,

Milbers - Direct
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The question was: Do you know when they first came

The 18th of December 19hks

What kind of vehicles did they have in Wanne?

They went in with tankse

Calling your attention to the afterncon of December
wers you in your home?

Yes, I wase

Did anything unusual happen on that afterneon?
Yese

Q Will you tell the court what it was,

A At 11100 otclock in the afterncon my husband told
me, 'I think they have shot Emile Hemroulles I have just
seen him go down with a Cerman. I have not seen himagain and
I have heard the riport of a machine pistols!

Q Did your husband see where Emile had gone with the
soldier?

He had gone into the street of the church.

Can you describe the church and its immediate surrounde

I cane
Will you describe the building.
A The church is located in the middle of the village
18 meters from my house -~ &way from my houses I could see the
entrance of the shurch very welle
Is there a wall around the church?
Yes, t e ise
What if aaything is located between the wall and the
church?
A Between the wall and the church there is the cemeterye
Q You have stated that you could see the entrance into

the church from your home, is that right?

Milbers = Direct 1186




Yoos

A
Q Would that also be the entrance to the cemetery?
A

Yese
Q After this conversation with your husband that you
have jJust described, tell the court what happened thene
A I looked out of the window and I saw Leon Hemroulle
go down with a Germans
Q Did you see where they went?
A Yes, they went into the alee du presbyterie = courtyard
of the priest's house,
CAPTAIN BYRNE: I will qualify it with the witnesse Is the
alee du presbyterie the nams of a street?
No, it is the entrance of the priest's houses
After hs went into the entrance of the priest!s house,
happened?
A German came to get my husband.
dcing back to the entrance to the priest's house, do
you mean a door immediately off the street or an entrance to a
yard®
A It is the entrance to a gardene
Q Then, when you say that you saw Leon Hemrculle go into
this entrance way, you mean he went into the garden, is that
correct?
A ‘ Yes, in that gardens

Q After the German soldier came for your husbend, what

He entered the courtyard
in the priest's houses

Gould you see him after le entered the courtyard?

No, I couldn'te There were trees around the gardens

Did you hear anything after they entered the garden?

I heard the fire of a machine pistole

Milbers - Direct 1187
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Q

Have you seen yeur husband since he went into the garden

in front of the priest's house on 20 Dacember?

A
Q
A

Noy I did note
Do you-know what happened to hin?
What happened to him? The next day I went to the place,

I saw his blood and I took back his cap, therefore it is that

he must be dead,

Q

Do you know anyons at Wanno who saw his body?
Yes, Mre Engelberts

Do you know Mr. Engelbertts occupation?
Communal secretarys

Do you know where your husband is buried?
Yose i

Where is that?

In a tomb in Wanns.

Milbers - Direct




CAPT, BYRNE: You may cross-examine,
COLONEL EVERETT: The defense does not desire to cross-
examine the witness.

CAPT, BYRNE: May it please the Court, one further ques-

(o] When you described your husband going into the courtyard
of the priest's house, who went with him?

A To transport my husband? I don't quite understand you.

Q After your husband first left the house, who went with

and did they go with him into the courtyard?

A Yes, he went with him,

Q Who went with him?

A German.

Did you see the German go into the courtyard?

Yes, I saw him go into the courtyard with my husband,

Was that before or after you heard the shots?

I saw him go in before.

CAPT, BYRNE: That is all,

PRESIDENT: Any questions by the Court? There appear to
‘be none., The witness is excused,

CAPT. BYRHE: I hand the reporter an instrument and re-
cuest that it be marked Prosecution's Exhibit Ne. P-90 for identifica-
tion. The Prosecution offers in evidence the sworn question and
answer statement of Reverend Joseph Brecht, a Belgian Pastor of Robert-
ville, Belgium, and requests that it be admitted in evidence and marked
Prosecution's Exhibit P-90.

LT, COL, DWINEIL: The defense objects to the admission
of that statement on the ground that it is a violation of the best
evidence rule. The defense is deprived of the right to cross-examine

the witness, and it should be shown what efforts were made on the part

(Milbers—direct) 1183




of the Prosecution to obtain the personal appearance of the witness.

CAPT, BYRNE: May it please the Court --just a moment - do
you want me to take the stand?

LAW MEMBER: Did you take it?

CAPT. BYRNE: Yes, sir.

LT, COL, ELLIS: If the Court please, we would be pleased
to put Captain Byrne on the stand, if you so desire.

LT, COL, DWINEIL: This statement on the record will be
acceptable to the defense.

CAPT, BYRNE: May it please the Court, at the time this
trial was originally contemplated this witness was willing to attend
the trial and made arrangements to secure a replacement pastor to
take care of his parish during his absence. It became necessary to
delay the appearance of the Belgian witnesses by a matter of almost
a month and he is at present unable to attend the trial and has refused
to come.

LAW MEMBER: The Prosecution has no jurisdiction over the
Belgian by which he can compel him to appear to testify. The state-
ment will be admitted in evidence for whatever probative value it
may have. The Court will take notice of the fact that the witness
is not present and there was not ample opportunity to cross-examine
him on the matter set forth in the statement. The objection is over-
ruled.

PRESIDENT: The exhibit by the Prosecution admitted in
evidence will be marked Exhibit P-90.

CAPT, BYRNE: The Prosecution requests permission te read
Exhibit P-90.

ESIDENT: Granted.
(Whereupon Prosecution Exhibit No. P-90 was read to the

Court, as follows:)




"Testimony of Reverend Joseph Brecht, a Belgian Pastor of
Robertville, Belgium, taken at his ras:ldsnu on February 13th,
1946, at Robertville, Belgium.

Before me, ROBERT E. BYRNE, lst It., JAGD, 01826233,
Investigator-Examiner, War Crimes Branch, U. S. Army, being duly
authorized to administer oaths, appeared Rev. Joseph BRECHT, of
Robertville, Belgium, who was examined as follows:

RAY D, BISTIINE, Civilian, appeared before me as Reporter
and was sworn in the following form:

0 You swear that you will faithfully perform the duties
of Reporter in this investigation now being conducted by
m&, So Help You God?

Reporter: I.do.

WARNER M, WOLFE, Private First Class, 42083896, appeared
before me as an interpreter, and was sworn and questioned by me
as follows:

Q You swear that you will truly interpret in this investiga-
tion now being conducted by me, and will truly testify as
to your qualifications as an interpreter, So Help You God?

Interpreter: I do.
State your present status.

Interpreter: I am a Private First Class in the U. S. A
assigned to War Crimes Branch, United States Army, APO 633,

State your qualifications as an interpreter.

Interpreter: I know, speak, understand, translate and interpret
German and English, as well as French. This knowledge re-
sults from my past experience in life, which is as follows:

I was born in Sobernheim, Germany, 26 March 1921, and con-
tinued to live there until 1935. During these fourteen years
German was my native tongue and was spoken in my home, by

my friends, and in school. I attended high school and studied
English for two years. In September, 1935, I went to Switzer-
land where I studied for two years as a student, majoring in
the English and French languages. In January, 1939, I

went to Franch where T remaimed umtil July, 1941. In August,
1941, T went to the United States where I took residence at
Vineland, WNew Jersey. I have lived in the United states, or
have been in the U ed Sbates Army, ever since. I graduated
from Military Intelligence in April, 1945, and was assigned to
jar Crimes Branch as an interpreter in July, 1945. I am
fully qualified to translate German and French into English,
and English into German and French.

THE REVEREND JOSEPH BRECHT, appeared before me as a witness,
and his testimony was received by me through said interpreter after
said witness had been sworn by me under authority of Article of
War 114 (Section 1586, Title 10, United States Code), as follows:
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You swear that the evidence you shall giwve in this investiga-
tion being conducted by me shall be the truth, the whole truth,
and nothing but the truth, So Help You God?

I do.

What is your full name?
BRECHT, Joseph,

What is your occupation?
Pastor of the Church of St. Joseph, at Robertville.

How long have you lived at Robertville?
Since the 13th of August, 1934, but in December of 1944 I
was living in Wanne because I was being pursued by the Gestapo.

Were you at your home in Wanne on the 20th of December, 19447
Yes. I had lived in Wanne, since the 20th of September, 1940.

On the 20th of December, 1944, did you have occasion to see
men of your village executed there by the Germans?
Yes.

Where wers you when you saw this execution?
In my office, at the window.

How many men did you see executed there?
Three.

Can you give me the names of those men?
Yes; they were my neighbors.

What were their names?
Bmile Hemroulle; Leon Hemroulle and Louis Milbers,

Which one of these men was shot first?
Emile Hemroulle,

Where was he shot?
At the entrance to the cemetery, between the gate and the
church, a little bit to the left of the path.

Who was the second man shot?
Louis Milbers was the second.

And where was he shot?
In my courtyard.

Do you know whether the same man shot bobh Buile Hemroulle
and Louis Milbers?
Yes, the same man.

was this also the same mam who shot [eon Hemroulle?
Yes.

Do you know whether there was another German scldier who
brought Louis Milbers down the street from his home just
before he was shot?
That I do not know.




Were Louis Milbers and leon Hemroulle exscuted at exactly
the same time, or was there some time between the shooting
of each of them?

No; it was at the same time,

You have previously told me that Iouis Milbers was shot second
and Leon Hemroulle was the last one shot. How do you make
that distinetion?

They were actually shot at the same time, one falling to the
right and the other to the left of the passageway fram the
street to my door.

Were there any German soldiers in your house on that day?
Yes.

Were any of them there at the time of the shooting?
Yes; they were eating in the kitchen.

Did you have any conversation with them at this time?
Two or three words,

Did you ask them any questions about the shooting?

No. TWhen the shooting began, my sister went into the kitchen
to ask the soldiers who were eating there to stop their com-
rades from shooting into the hallway, which she thought they
were doing. As soon as she told them of the shooting they
left hurriedly by the back door, and we never saw them again.

At the time of the shooting do you know about how many tanks
there were in the village?
Three or four at the most.

Do you know where they were located in the village?
There were so many tanks in our village during these days that
I would not be able to give the exact location of the tanks at
that particular time, but I am sure about the location of the
one tank, which was standing in my own courtyard.

"Do you remember whether or not there was a tank parked on

the right side of the road leading toward Trois Ponts just
beyord the house of Emile Hemroulle?

Yes, now I remember. When the shooting had stopped I wanted
to see what had happened to the men who had been shot at,

but T was afraid that if I went on the street they would start
firing at me. Therefore, I went up to the gable where T
could see through a small window in the direction of the center
of the village, and at that precise moment I saw a very large
tank slowly moving away st the house of Emile Hemroulle in
the direction of Trois Fonts.

Immediately after the shooting did you hear any orders given
by the Cermans regarding leaving town, or anything similar to
that?

Yes, there was something like an alarm given.

Could you hear anything that was said at that time?
No. They were presumably military orders.
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What did the Germans do immediately after this alarm was
given?

After the alarm, the men immediately hurriedly ran towards
the center of the village, and I saw them leaving in the
direction of Trols Ponts.

Where does the road go that runs north out of Wanne?
It leads toward Stavelot.

Would you be able to recognize the man who shot these three
men you have described, if you were to see them again?

It would be very difficult, as there were many of these thin
looking youngsters around. Maybe my sister could recognize
him, I remember that my sister said she would be able to
recognize th.t dog if she saw him again, but I don't know
whether she could or not.

About how old did he appear to be?
They were dirty and unshaven, but I would judge he would be
around in his twenties.

Did you ever hear the name Kotzur mentioned around Wanne?
No; never,

Did you ever hear the name "Bersin?"
No; no name,

Did you ever hear the name of any of the German soldiers who
were there mentioned?
No.

Do you know the designation of the unit which was present
in Wanne that day?
They were SS. That is all T know.

After these three men you have described were shot, in the
cemetery and in your yard, were you able to see the bodies
sufficiently well to certify that they were dead?

Yes; after T had looked through the window and had seen that
no Germans were around any longer, I went down and looked over
the bodies at very close range to convince myself that they
were dead.

Where were these three men buried?-
In the cemetery of Wanne, at the end of February.

After the men were shot whom you saw, were they buried
immediately?

Where were the bodies removed to from your yard?
To the vestry of the Church,

How long did they remain there?
That I don't know, because I left the following day.

Did you ever see these bodies again before they were buried?
Yes; I saw them again in the middle of February when I
returned to Wanne. I saw them in coffins in the sacristy
of the Church.

Were you able to recognize these bodies at that time in
February? :
No; I could not recognize the bodies because they were in
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closed coffins.

Did anyone tell you whose ‘bodies were in these coffins?
Yes; those of the village who put the bodies in the coffins.

How many bodies were in the Sacristy in the middle of
February when you returned? .

There were four bodies, those of Emile Hemroulle, Leon
Hemroulle, Louis Milbers and Emil Counet.

Were you present when the bodies of these four men were found
in the woods near Aisomont on the road to Trois Ponts?

No. I had not come back to Warme at the time the corpses
were found. I was on the other side of the Meuse, and it
was still an active theater, and the Americans would not let
anyone return to the vicinity of Wanne.

Do you know the name of the Priest who was present when
these bodies were found in the woods?
Jean BAHIM, a Seminarian,

Do you know where he lives now?
In the vicarage at Aiwaylle.

About how many German soldiers would you estimate were
present in Wanne at the time of this killing?

We didn't dare to go out to see how many there were in town,
but I judge approximately thirty.

Did you ever know the names of the two soldiers who were
eating in your kitchen at the time this shooting went on?
No.

What kind of a weapon did the German use when he shot these
men?
A submachine gun.

Did you ever examine the bodies to know where the shots struck
these men?
The two in the courtyard, in the mouth.

Were they shot from the back or from the front, - or could
you see?

It seems to me it was from the front, but I would not be
able to confirm it.

Could you see them clearly at the time of the shooting?
I saw them falling.

About how far away from them were you at this time?
Twice the: length of this room.

About forty feet. Which way did they fall? Did they

fall on their faces, or did they fall on their backs?
They fell forward with their faces tumed slightly to one
side, and with one arm under the head. BEmile Hemroulle
fell flat on his stomach with both hands stretched above
his head., I did not see him fall, but I saw him later. I
could see him when he was running in a crouched position,
but T could not see him falling, - it was too far away,

Did you ever see a second man come into your courtyard, a

few minutes after these two men were first shot, and fire
additdonal shots into their bodies to make sure that they
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were dead?
No; I do not remember that,

Did you remain at the window very long after they were
shot ?

Maybe two or three minutes, and then I went upstairs to
look over the village.

Could you see your yard from the upstairs window?
Yes, surely.

Where was the soldier who shot the two men in your court-
yard standing with reference to the two civilians? Was he
in front of them or behind them?

As they came towards my window, the German was behind them.

You have said that there was a tank in your courtyard. Were
there any German soldiers near the tank, or on the tank at
the time these two men were shot?

Yes.

How many?
Two or three. They were standing on the tank, working on
it.

.
Could they see the execution in your courtyard?
Surely, because they were very close on the tank, - about
five meters distant.

Do you know what kind of a tank it was?
A very large tank. I never saw an American tank that large,
and the gun barrel was especially long.

Was there a muzzle-brake on this gun?
It was a long thin barrel, but I don't remember if it had
a muzzle-brake.

/s/ Joseph Brecht.
JOSEPH BRECHT,

Subscribed and sworn to before me this 13th day of February
1946 at Robertville, Belgium.

/s/ Robert E. Byrne,
T E. BYRNE,
« JAGD 01826233
vestigator-Examiner,
War Crimes Branch, U.S. Army,
\PO 633.

VAR M. WOLFE, having been first duly sworn, deposes
and says that: T acted as Interpreter in the gquestioning of this
witness; that I truly translated all questions into French and all
answers into English; that I truly translated the above record
of witness' testimony to the witness in French before he signed it;
and that the witness thereupon signed said testimony in my
presence.

/s/ Warner M. Wolfe
VARN ¥, WOLFE
Interpreter.
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"Subscribed and sworn to before me this 13th day of
February, 1946, at Robertville, Belgium,

/s/ Robert E. Byrne,
ROBERT E, BYRNE,
lst. Lt. JAGD 01826233
Investigator-Examiner,
War Crimes Branch, U.S. Army,
APO 633."

(Whereupon'the statement was read in German by the interpreter).

PRESIDENT: Court will recess until 1525 hours.

(Whereupon the Court recessed at 1455 hours.)




(Whereupon the Court reconvened at 1530 haure,)

PRESIDENT! The Court will come to order,

PROSECUTION: If the Court please, let the record show
that all members of the Court, all members of the Prosecution, all

members of the Defense are present with the exception of Mr, Strong,

Dr, Leiling and Dr, Pfister who are absent on business of the Defense,

all of the defendants, the Reporter are present,

PROSECUTION: (Capt BYRNE) The Prosecution will call as
its next witness, Edmond Englebert,

EDMOND ENGLEBERT, a witness for the Prosecution, was duly
eworn and testified through an interpreter as follows:

DIRECT EXAMINATION

QUESTIONS By PROSECUTION: (Capt BYRNE),

Would you state your name?

Edmond Englebert.

Where do you live?

At Wanne,

¥hat country is Wanne in?

In Belgium,

What is your occupation?

I am the communal secretary.

How long have you lived in Wanne?

Since I was born, that is, for 57 years.

Were you living in Wanne on the 20th of December, 19Ukt

Yes.

Calling your attention to the afternoon of 20 Deécember
1944, did anything unusual happen in the village of Wanne?

A Yes.
Q Will you tell the Court what it was?

A The murder of five Belgian civilians,

(Englebert-direct)
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What troops were occupying Wanne on the 20th of December,

German troops.

Do you know the names of the persons who were killed?
Yes.

Would you state their names?

Leon Hemoroull, Emile Hemoroull, Louis Milbers, Emile
Theophil Maiachal,

Do you know where these people were killed?

Q
A Yes.
Q

Where was it?

A Leon Hemoroull and Louis Milbers were killed in the alley
that leeds to the priest's house, that is, in the courtyard of the
priest's house, Emile Hemoroull was killed in the courtyard of the
church, Imile Couat in the path near his house, Maiachal in en
outhouse which was near his sister'e house,

Q Did you see these people killed?

¥o.

Did you ever see their bodies after they died?

I saw three bodies, »

¥as that on the 20th of December?

On the 20th.

Do you know what disposition was made of the bodies?

Three bodies which I picked up I carried them to the

¥hich three were those?

Leon Hemoroull, le Hemoroull and Louis Milbers.

Did you examine their injuries?

They were wounded in the face,

After you transported these bodles to the church were
they buried immediately?

(Englebert-direct)
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Ho,
Do you know when they were buried?
On the 10th of February.
How long did the bodies remain in the church?
I do not kmow,
Q Did you ever see the bodies after you transported them
to the church and before they were buried?
A Yes, four,
Q Where did you see those bodies?

A In a small wood between Wanne and Trois Ponts.

Q Calling your attention to Prosecution's Exhibit 3, the

map on the wall, can you point out the place where those bodies
were found?

A Yes,

Q Will you come to the map and point it out, pleame?

(Witness complies with request,)

Q Is that the place you saw them?

A Yes.

PROSECUTION (Capt Byrne) Let the record show that the witness
indicates a point og the road from Aisomont to Trois Ponts,
epproximately a half a kilometer from Aisomont, Is that agreeable
to the defense?

Q You have indicated that four bodies were found at this
point. Do you know the name of the fourth whom you have not
previously described?

A Fmile Counet.

Q Were any other persons killed in Wanne on the 20th of
December other than these fourbodies you have found?

A Theophil Maiachal,

Q Do you know what became of his body?

A Yes,

(Englebert-direct)




Q What was 1it?
A His sister had laid him out in her house and & fire
consumed both her house and the body,
Q Were any other Belglan citizens killed at about this
same time?
A On the following day, on the 2lst.
And do you know the name of that pefson?
Francois Counet,
Did you ever see his body?
Yes.
Where was that?
About 500 meters from the village of Wanne,
Was it a longer road?
In a smell path near the roed.
Where does the main road go?!
From Wanns to Trois Ponte.
Do you remember when this body wae foundt
Yes.

When was that?

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

On the 9th of February.
Q Was that the same time the other four bodies you have
described were found?
A No.
When were the other four found?
On the 20th of January.
Were you able to positively identify these bodies when
you found them?
A Yes.,

Capt. BYRNE: You may cross examine,

(Englebert=direct)




CROSS EXAMINATION
305 (Lt Col DWINELL)
Q" 1 bdlieve you said there were (erman troops in the village,
Tor how long a time had they been there?
A The troops, the German troops?
Yes, the German troops.
Betwesn the 18th of Dgcember end the 7th of January.

Did you see them often on the roads of the village?

Did you ever see them search any civilians?
To.

Did.you ever see them interrogate any civilians?

Q
A
Q
A Yes.
Q
A
Q
A

Yo. 4

R Uid you ever see them search any homes of the civilians
in’ your village?

A Ho.

Q Now, you said there were five men murdered in the village.
How long had you Jmown these men?

A For 57 years.

Q That is, you knew all five of them for 57 years, is that
right?

A Yes, that is, I have always known them,

Q How old was each one of them?

A Emile Eemoroull was born in LE885, ZEmile Couat in 1881,
Louis Milbers in 1897. Leon Hemoroull in 1891, Theophil Maiachal
in 1870,

Q When did you last see them alivel?

A "On the 20Wirof December,

Q And how were they dressed!
A

Civilian clothes,

(Englebert-cross)
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Q  Vhat was the color of the clothing?

A (By Interpreter) The witness interjects - Emile

Hemoroull, I did not see him on the 20th, I saw him on the 18th,

Q What was the color of the clothing he had on ohethe 18th?

A Emile Hemoroull was wearing the khaki clothing of a
forester,

Q Do you know whether the German troops had ever searched
their homes?

A Obviously, because there were troops in every house.

Q Did any one of the German soldiers tell you that they
were searching for a radio station?

A Not to me,

Q Did you hear about that at all from anyone?

A Yo,

Q Do you know whether the civilians in the village were
operating a radio station?

PROSECUTION: If the Court please, we object to that question
a8 beimg dirrelevant and immaterial and having no bearing on the
issues in this case.

PRESIDENT: Objection overruled,
INTERPRETER: May I ask for a repetition of that gquestion?
(Whereupon lagt question of Defense read by reporter.)

A Fo.

(Lt Col DWINELL)

Q Referring to the five men that you say were murdered,
d1d you ever at any time see them carry arms?

A Yo, none of those,

Q Do you know whether any of them had arms in their homes
or houses?

A Fmile Hemoroull, in his capacity as forester, had the
right to have an arm in his house, 3ut I do not know whether he
had one,

(Tnglevert-cross) 1203
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Q What about the other four men?
A They surely didn't have any.
Q Do you know whether any of these five men were members
of the resistance movement?
A They ——
PROSECUTION: May it please the Court, Prosecution
objects to that queati\m as being incompetent and immaterial.
LT. COL, DWINELL: It goes to ths question why they were

shot.
PRESIDENT: Objection overruled.
THE WITNESS: No.
DEFENSE COUNSEL: No further questionse
REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION: (CAPT. FYRNE)
Q You have testified that you transported three of the
bodies you found to the church, is that right?
A Yes.
Q And that you saw wounds on their bodies?
A In their faces, yes.
Q Could you tell from that examination what had caused
those wounds?
A A shot by a sub-machine gun, a machine pistol,
Q Had all of them been wounded i
LT, COL. D
1 is Boing fe
ct examination should be limited by what is br
cross examinations
it In the event that counsel brings out new

matters on redirect examination you still have the privilege of
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THE WITNESS: Yes,
QUESTIONS BY PROSECUTION: (CAPT. BYRNE)

Q And the other two that you saw later on, did you examine
their wounds when you found them in January and February?

A Those I found in January were those that had been shot on
the 20th of December, is it not? The one I found on the 9th of
February was the one that had been killed on the 21st of Decembers

Q Did you examine the wounds at that time?

In January and February?

Yes,

What had caused their wounds?

A sub-machine gun, a machine pistols

A
Q
A It was still possible to see it,
Q
A
Q

That is all.
RECROSS FEXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE:(LT. COL. DWINELL)
Q How do you know that this man was killed by a sube
machine gun?
A I heard two shots. My attention was, drawn to the noise
which was that of a sub-machine gun or machine pistol.
CAPT, BYRNE: I think there was an error in the translation.
Was that not "bursts" he said instead of “shots"?
THE INTERPRETER: He said it was twice, two intervals.
THE WITNESSs I then saw a soldier t! came to the
o get Louies Milbers from his house,
LAW MEMBER: Will you read the latter part of that
answer again so that it can be translated,
(Answer read by the reporter,)

LT, COL, DWINELL: No further questions,
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PROSECUTION: I do not believe that the witness has
finished answering the question. Why not let the witness finish
his answer?

THE WITNESS: Then the soldier made a signal to Louis
Milbers to get him to move forward, A little later I heard she
same noise,

LAW MEMBERs T think the record should show that the
witness indicated swift sounds.

QUESTIONS BY DEFENSE:(DR. RAU)
Q Witness, if I remember correctly, Leon Hemoroulle and
Louis Milbers were murdered in the yard of the priest's house?

Yes,

Emile Hemoroulle in the churchyard?

Yes,

Francois Counet in the vicinity of his house?

Yes,

Theophil Counet in the vicinity of his sister's house?

Yes,

Q But you have found four corpses of these murdered people
in Jamuary quite some distance outside of Wanne?
A Yes,

Q How do you account for that?

A I don't have any explanation for it and thus I don't know

Q Did you find at the same place where you discovered the
corpses also corpses of German soldiers?

A No.

Q Didn't the Germans leave Wanne already on the 26th of
December?

A We had German troops until the 7th of January,

(Englebert-recross)




German tanks as well?

Yes,

Was Warme and its vicinity subjected to artillery fire?
Yes. But after the 25th of Decembers

What about air attacks? Did air attachs take place?
Yes, but not mche

Were there any radio amateurs living in Wanne?

No, nobody.

Q In your capacity as Commnal Secretary, you are quite

- o P o P o P O

certain as to that?
A Yes,
Q Were American soldiers hidden in Wanne?

Noe

DR, RAU: That is all.

DEFENSE COUNSEL: Nothing further by the Defenses

CAPT. BYRNE: No further redirect.

LAW MFMBER: The Court has a question. When you were
indicating the sound of the gun which you heard were you trying to
indicate the sound of a machine gun?

THE WITNESS: No, Of a sub-machine gun, a small machine gun,

PRESIDENT: Anything further by the Court? Apparently not,

The witness is excuseds

(Whereupon the witness was excused and withdrew, )

PROSECUTION: If it please the Court, Prosecution requests
permission to recall A 8 ) clea a matter tha
was covered on cross examination during the first session this
morning .

MORRIS ELOWITZ,recalled as a witness for the Prosecution,

having been previously sworn testified further as follows:

(Elowitz~redirect)



http:MEMBJ!.Rs

ta 131
6/46 1JH 5

REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION:

Q  M¥r, Elowitz, you are reminded yon are still under oath,
This morning when you were cross examined with respect to Sternebeck's
statement, Prosecution Exhibit P-8l, in answer to the question which
in substance was, "Did Sternebeck say that he did not remember his
conversation with Tonk about the fruit Tonk had brought him and Tonk's
subsequent admission that he had bumped off two civilians but that
if Zimmer had said so it might have happened" to which you replied,
"I don't remember", did you mean you did not remember Sternebeck
making that statement to you or what did you mean?

A I meant simply this, in the course of interrogations and
subsequent writingof a statement, it is impossible to remember
every statement that was made by an accused, Now, it is possible
that after Sternebeck was confronted with Zimmer he might have
hedged ‘on his answer to that extent before he made his written
statement, I simply don't remember whether he made it or not, but
the only thing I do remember is that after Sternebeck was confronted
with 2immer, the gist of his statement and attitude was, that as
long as Zimmer was talking he would befoolish to withhold the facts
of the situation, so, he was going to tell everything - going to make
a clean breast of it.

Q Did you have a subsequent conversation with Sternebeck
during the writing of his statement which is Prosecution Exhibit P=-8L47?

CAPT. NARVID: We object to this, I don't think the
errogation this morning was so confusing quire a new
interrogation as to the entire examination we had this morning.
I don't think we created so much confusion of the testimony, I
think the record speaks for iteelf and is pretty clears
PROSECUTION: If thé Court please, the witness, I believe,
does have a right to explain his answer. All I am trying to do now is

give the witness an opportunity to make an explanation.
(Flowitz-redirect) 20
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IAW MEMBER: What is the exact basis for the objection?

CAPT, NARVID: The objection is that we think the record
is pretty clear. If we can only refer to the record, I don't think
that any confusion is created there,

LAW MEMBER: The Court will overrule the objection, We
will take the answer,

THE WITNESS: Yes,

QUESTIONS BY PROSECUTICN:

Q WHAT was that conversation?

A I told him that now that his memory is completely refreshed
to be sure that everything he had told me was accurate, as far as
he remembered it. I do remember that he did change a few things
around, a few of the facts he had given me, after thinking it over
carefully. He said that the statement as finally written was the
true situation as he remembered it.

Q Would you have bothered to take a statement from Sternebeck
if he maintained his position that is, in as much as Zimmer had
said so, it could have happened?

CAPT, NARVID: I object to that,

LAW MEMBER: Will you read the question again, please?

(Whereupon the question was read by the reporter.)

LAW MEMBER: What was the basis of the objection?

CAPT. NARVID: Object to the form. It is an involved
question and ashypothetical question. The witness is not testifying
as an expert to a hypothetical question,

If the Court plea
of the record here before me. On cross examination, the exact
wording of the question is, "Is it not a fact that Sternebeck
stated, 'If Zimmer states it, it might of happened', did he not
say that?"

(Elowitzeredirect)
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LAW MEMBER: The objection is overrulede
PROSECUTIONs® Will you read my question back?
(Whereupon the question was read by the reporter as follows:
" Would you have bothered to take a statement from
Sternebeck if he maintained his position that is, 4
in as much as Zimmer had said so, it could have ahappened?"|
THE WITNESS: No, I would note
PROSECUTION: No further examination.
RECROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE:(CAPT. NARVID)

Q In other words, Mr, Elowitz, you seem to remember everything
about what happened in the interrogation except that point where
Bternebeck stated that he did not recall the conversation with Tonk?

A No, that is not true.

Q Did you not state that you do not remember that phase of
the interrogation?

A Well it was not a phase, it was just one statement,

Q But you did not remember that?

A No, I did not remember.

Q You do remember, however, all the other details that you
have just testified to?

A Yes Because that was a phase of the inv igation which
finally convinced Sternebeck to make the statement he dide

Q Is it not really a fact, thourh, the reason you called

Sternebeck was be sonfronted
ed that he didn't recall the

A That's right, only naturally to bring Zimmer in to
refresh Sternebeck's memory.

CAPT, NARVID: That is all,
DEFENSE COUNSEL: Nothing further from the

Defenses

(Elowitz=recross)
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PROSECUTION: Prosecution has no further questionse
PRESIDENTs Any questions by the Court? Apparently not,
the witness is excused,

(Whereupon the witness was excused and returned to the
Prosecution table in the courtroom,)

PROSECUTION: The Prosecufion calls Mr, Harry Thon to
the stand again for redirect examination and the next phase of
the Prosecution's case will be handled by Mr, Elowitz,

HARRY THON,mcalled as a witness for the Prosecution, having been
previously sworn, testified further as follows:

REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION:(MR. ELOWITZ)

Q M¥r, Thon, you are reminded that you are still under oath,

A Yes,

Q In the course of your assignment at I.P. # 2, Schwaebisch
Hall, Germany did you ever have occasion to interrogate a person
by the name of Armin Hecht?

A Yes, Idid,

Do you know whether Armin Hecht is an accused in this trial?
Yes, he is.

Could you identify him if you saw him again?

Yes, I can.

Will your look a he accused to your left and

PRESIDENT: Number 21 stand up.
(Whereupon the accused did as directed.)
QUESTIONS BY PROSECUTION: (MR. ELOWITZ)
Q Did Hecht ever make a statement to j
your interrogation?

« Ye made oral stat

it down in his own handwriting, 1211

(Thon - redirect
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MR, ELOWITZ: Prosecution hands the reporter a witten

instrument to be marked Prosecution Exhibit #91 for identifications

(Whereupon the document referred to was marked Prosecution
Txhibit P-91 for identification by the reporter.)
QUESTICNS BY PROSECUTION: (MR, ELOWITZ)

Q ¥re Thon, I had you a written statement marked for
identification as P=91 and I ask you to identify it if you can.

A Yes, I can, It is a written statement of Armin Hecht.

Q In whose handwriting is it and whose signature appears
at the bottom of it?

A It was written by Apmin Hecht and signed by him.

Q Was it written and signed in your presenbe?

A Yes, it was.

Q Was it signed by the same Armin Hecht whom you have just
identified?

A Yes, it is.

Q Was the statement made voluntarily?

A Yese
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Q Did you subject Hecht to any cruel or unusual treatment
in obtaining that statement ?
A No, I did not sir.
Did you make any promises or threats ?
No I did not

Yes it was.

Who took the oath ?

Q
A
Q Was the statement sworn to ?
A
Q
A

Captain Raphael Shumacker.

PROSECUTION: (Mr ELOWITZ). The Prosecution offers in evidence
as Prosecution's Exhibit P-91, a statement and requests that it be attached
to the record and marked Prosecution's Exhibit P-91.

DEFENSE: (Lt Col,DNINELL)s The Defense objects to the evid-
ence on the grounds previously stated.

PRESIDENT: The objection is over-ruled. The Exhibit offered
by the Prosecution is admitted into evidence and will be marked Prosec-
ution's Mxhibit P-91.

(¥hereupon the document referred to, having been previously marked and
identified was received in evidence as Prosecution's Exhibit P-91, is
attached to the record and made a part hereof.)

PROSECUTION:(¥r EIOWLITZ)«The Prosecution offers in evidence,
a true and correct English translation of its Exhibit P-91 and requests that
it be attached to the record and marked Prosecution's Txhibit P=91-A.

DEFENSE: May it please the Court,The Defense has no object-
ion, but it desires the privilege of checking the translation and sub-
sequently making an objection if necessary.

PRESIDENT: There being no objection, the Exhi
by the Prosecution is admitted into evidence ar
ecution's Exhibit P-91-A, subject to later objection by the Defense based

on interpretation and translation.
(Whereupon the document referred to was marked Prosecution's Exhibit P-9l-p

and admitted into evidence: is attached hereto and made a part of the record.)
PROSECUTION: (Mr ELOWLTZ) The Prosecution requests permission

(Thon-redirect)
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to read Prosecution's Exhibit P-9l-A.

PRESIDENT: Granted.
(Whereupon Prosecution's Exhibit P-91-A was read to the Court in the
English language.)

" I, Armin Hecht, first being duly sworn make the
following statement under oath:

During the Eifel offensive in December 19Lk, I was
in the 1lst Platoon, 11lth Company, 3rd Battalion,2d Grenadier
Regiment ISSAH.

Shortly prior to the offensive,l cannot remember
the date, Ostf.Thomard,Heinz, assembled the 1lth Company of
which he was the commander, for an orientation lecture,when
he said the following:

"This offensive will be a difficult offensive.
You will have to fight like good soldiers. You will not
take any prisoners of war. Civilians who show themselves
on the street and also in the windows will be bumped off."

I have made a sketch named Exhibit "A" for clarifi-
cation of the above scene, and made it a part of my state-
ment.

As mich as I can remember, the 1lth Company ISSAH
entered La CGleize in the afternoon of the 18th of December
194k, I cannot remember the order of march, but it is poss-
ible that Rayer was traveling behind me, who had taken the
place of the wounded Thomhard as Company commander.

The crew of my tank(SPW) was as follows:

Uscha. Heinz Klipp - Platoon leader.

Rttf Karl Stellner

Rttf Armin Hecht |

Gm Heinz-Gerhard Godecke

Strm Durnberger.

Grm Ernst Pliester

Grn Bosel

Grn Richter

As we were driving through la Gleize, I saw a church
to the left of the road of advance for the tanks, around which
was a wall. On the right-hand side of the road was a house.We
passed the church abotit twenty meters and s topped in the middle
of the road, just about directly in front of the church, at
the wall to the left of the road, if one drives in the direct-
ion of Stoumont. There steod approximately fifteen American
prisoners of wars. I know that they were prisoners of war
because they were unarmmed and had their hands clasped over
their heads. I recognized from their uniform that they were
Americans. As we were standing there I dismounted from my
Panzer and was looking for faults on my vehicle. All of a
sudden Klipp who was our platoon leader, came and ordered the
whole crew to shoot these fifteen prisoners of war. Immediate-
ly afterwards he gave the order "Commence firing". I kmow that
our whole crew including Klipp shot at these prisoners of wars
I cannot remember all the single weapons. I used my Belgian
pistol with .08 ammmnition. I aimed at one of the prisoners and

(statement~Hechts)
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fired 5 shots from my pistol at him. I know I hit him as Isaw
him slump to the ground. Then I had a stoppage and Isaw the
other prisoners falling to the ground as they were hit by the
others. I am certain that these prisoners were all dead

for I could not hear moaning and I also did not see any one

of these prisoners moving or writhing after the shooting had
endeds I then mounted my SPW and we drove on.

For clarification of this scene, I have made a sketch,
marked it Exhibit "B" and it is a part of my statement.

This statement consisting of four pages and two sketches
was made voluntarily by me and of my own free will, uninfluenced
by force, threats, duress or promises of any kind. I swear before
God that the facts stated herein are true and I am prepared to
repeat same under oath in any court of justice. "

Armin Hecht
Sworn to and subscribed before me
this 1st day of April 1946 at
Schwabisch Hall, Ger.
Raphael Shumacker
Capt. CMP
(Whereupon the German translation was read to the Court by an interpreter)

PROSECUTION: (Mr ELOWITZ) The Prosecution offers in evidence

two picture affidavits exscuted by Armin Hecht showing the photographs

of Heinz Goedicke and Heinz Tomhardt, and request that they be attached
to the record and marked Prosecution's Exhibits P-91-B and C respectively.

DEFENSE: On behalf of the Defense there is no objection to
the picture affidavits, Prosecution's Exhibits P-91-B and C, nor is there
any necessity for the reading of same. It is further admitted that the
photographs are those of the accused Goedicke and Tomhardt.

PRESIDENT: There being no objection, the Exhibits offered by
the Prosecution is admitted into evidence and will be marked Prosecution's
Exhibit P- 91- B and C respectively.

(Whereupon the documents referred tg having previously been marked were
received in evidence as Frosecution's Exhibits P-91 B & C respectively
and are attached hereto and made a part of the record.)

PROSECUTION: (Mr ELOWITZ) - you may cross-examine.

ReCROSS EXAMINATION:
QUESTIONS BY THE DEFENSE:(Mr WALTERS):
Q Mr Thon, on the last page of this statement it is dated 1st

(Thon-EPoss
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April, 1946, but it was actually taken 1 March is that not tyue ?
A T don't remember whether it was the ith of March or not.
As to the taldng of the statement, I took so many statements, it is
impossible to remember a date.
Q How many times did you interrogate Hecht 7
Several times.

When was the first time, if you remember?

Who was present at the first interrogation with you ?
It could be that therewas some other members of the

11th Company Present but I cannot say for sure.

A
Q
A As I have stated before, I cannot remember the dates.
Q
A
Q

Was there a lst Lt. Wolfe with you ?

A I believe that is right.

Q On the first interrogation, did not Hecht deny everything
concerning the shooting of prisoners of war or any incident concerning
the shooting ?

A It is very possible: They all at first could not remem-
ber shooting American prisoners = No sirl

Q Is it not true that Hecht was sworn and signed a statement
deny such incidents ?

A That I do mot recall.

Q Do you recall It Wolfe beating him on that first occasion ?

Lt Wolfe never beat them in mypresence.

Was Hecht interrogated several days later after this first

As I have sald before, he was interrogated several times.
Was he not accused by you or Lt Wolfe on that second occasion
of having.shot Prisoners of war ?
A We knew he had shot prisoners of war. We knew from the other
fellows, and naturally told him.
Q And when he denied this, is it not true that this Lt Wolfe
beat him with his fist in the stomach and choked him with his ether hand ?

(Thon-recross)
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Sir, he never beat him in my presence.

Q And on the third occasion when he was interrogated, was he
not told that he would have a trial ?

A I don't remember whether he was told or not, I would not
swear to it.
Q And when he denied it Mr Thon, was he not told that he would
have a trial ? - in October =- = - -
PROSECUTION: (Mr ELOWITZ) . If the Court please that
question has been asked twice before and the answer was that the witness

does not remsmber.

DEFENSE: (MfWALTERS) » This last question your honor was quite
different.

PRESIDENT: Objection over-ruled.

I don't remember.

A
Q Was not Lt Ferl present on this occasion ?
A

I don't recall seeing It Perl there.

Q Would you say that Lt P;arl was not present at any of the
interrogations ?

A I don't believe he was.

Q But you could not swear he was not 7

A I don't remember seeing him.

Q Is it not true, Mr Thon, that on this particular occasion,
lecht was told that if he did not confess, there would be a trial and
he would be sentenced to death and would be executed within 2

A No he was not told that.

Q On that same occasion he again denied it, after he was
threatened and he again said "No", and then he was confronted with
Fritz Rau and Herbert Stock ?

A I don't recall the time he was confronted, but I know he
was confronted as I have said before.

Q How long was Hecht in solitary confinement in Schwabisch Hall ?

)Thon~ recross)
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A That I don't know because I had nothing to do with the
administration of it.

Q Even though you did not have anything to do with the
administrative part of it, do you not know, as a matter of fact that

he was in solitary confinement for several weeks ?

A No sir I did not for the simple reason I did not go around

the cells looking for people. They were brought to us by the special
guards,

Q Was it not common knowledge among the prison internees
and the investigators that this man was kept in solitary confinement
from 8 December until 21 March ?

A No sir.

Q One final question Yr Thon: Did you, or did you not beat
this man Hecht just before he made this confession of March 1ith ?

A No sir, I did not.

DEFENSE: NOthing further.
REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION: (Mr ELOWLTZ)

Q Mr Thon, will you state whether or not, if you know,whether
any of the prisoners at Schwabisch Hall were in solitary confinement
at one time or another ?

A I do know that most of them, in fact I would say 990/0 of
them were in solitary confinement, but for how long I ¢ annot say.

RECROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE:(Mr WALTERS)
Q Is it not a matter of fact, in a statement made to me »you
said you did not know whether Hecht was there or not ?
PROSECUTION: I object to that.
PRESTDENT: Objection sustained.
DEFENSE: Nothing further.
RE EXAMINATION BY THE COURT:
QUESTIONS BY IAW MEMEFR:

Q What did you understand by'solitary confinement' of this

(Thon- court) 1218




accused at Schwabisch Hall ?

A By 'solitary confinement' sir, I understand that it is a
single cell, where there is only one cot,one bed, and just one man
is kept there sir.

Q When they were in solitary confinement, did they get the

same type of food as the other prisoners got, if you kmow ?

A Yes sir, they had the same type of food; got their clothing

changed once a week, they got a razor every other day if I am not
mistaken.
Q How about light ?

A There was light in the cell and there was also a window

REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION:(Mr ELOWITZ).
Q Mr Thon, in the course of your interrogations at IR#2
at Schwabisch Hall, did you ever interrogate one Heinz Goedicke 7
Yes I did.
Did he ever make a statement to you ?
Yes he did.
Was the statement oral or written ?
It was both.

Could you identify Heinz Coedicke if you were to see him

A Yes I could.
Q Will you take a look at the defendants seated at your left
and see if you can see him ?
A Yes sir - number 17,
PRESIDENT: Number 17 stand up
(Whereupon the accused arose)
PRESIDENT: Sit downe
PROSECUTION: (Mr ELOWITZ) *he Prosecution hands the reporter
an instrument and requests that it be marked Prosecution's Exhibit P-92
(Thon - redirect)
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for identification.
(Whereupon the document referred to was marked Prosecution's Exhibit
P=92 for identification)(by the reporter).
QUESTIONS BY PROSECUTION(Mr ELOWITZ)

Q I hane you written instrument marked Prosecution's xhibit
P-92 for identification and ask you to identify it if you can ?

A Yes this is the written statement of Heinz Goedicke,signed
by him.

Q Is that the same Heinz Goedicke that you have just identif-

Yes sir.

Was it written and signed in your presence *

Yes it was.
Was the statement made voluntarily ?
It was.
Q Did you make any threats or promises to Goedicke to obtain
this statement ?
A No I did not.
Q Did you subject him to any cruel treatment before he made
this statement ?
A No I did not.
Q Was the statement sworn ?
Yes.
Do you know who took the oath 7
1st Lt.ferl.
PROSECUTION: (Mr ELOWITZ). The Prosecution now offers in
evidence,Prosecution's Exhibit P-92 for identification and ask that
it be attached to the record and marked Prosecution's Exhibit P-92,
DEFENSE: (Lt Col DNINELL). The Objection of the Defense
is on the grounds previously stated.
PRESIDENT: Objection over-miled. The “xhibit offered by
the Prosecution is admitted into evidence and will be marked Prosecution's
(Thon-redirect)
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Exhibit P-92.
(Whereupon the document referred to having been previously marked and
identified was received in evidence as Prosecution's Exhibit P-92 and
is attached hereto and made part of the record.)

PROSECUTION: (Mr ELOWITZ). The Prosecution offers in
evidence a true and accurate English translation of its Exhibit P-92
and asks that it be attached to the redord and marked Prosecution's
Exhibit P=92-A.

DEFENSE: There is no objection on the part of the Defense.

PRESIDENT: There being no objection, the Exhibit offered
by ‘the Prosecution is admitted into evidence and will be marked as
Prosecution's Exhibit P-92-A.
(Whereupon the document referred to was marked P-92: is attached to

the record and made a part hereof.)

PROSECUTION:(Mr ELOWITZ). The Prosecution requests permiss—

ion to read Prosecution's Txhibit P-92-A to the Court.
PRESIDENT: Granted.
PRESIDENT: The Court will recess until 0830 hours tomorrow.

(Whereupon the Court recessed at 1700 hours.)

(statement-Goedicke)
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133,6/4,1sp

MORNING SESSION

(Whereupon the Court reconvened at 0830 hours.)

PRESIDENT: Court @11 come to order.

PROSECUT If 1t please the Court, let

the record show all members of the Court, all members

the prosecution, all members of the defense with

exception of Mr. Stronz and Dr. Leiling who are

sent on bus

tness of the defense, all defendants

present.
recalls Mr.

called as a witne e prosscu-

furt

follows:

T ON

ELO rou are reml

you are still under oatl
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For clarificatlion of this statement T have made a
sketch, named it Exhibit "A" and made it a part
of thls statement.

"On the 18th of December 1944, around three
or four O'clock in the afternoon, the 11th Company
entered LA GLETZE., I cannot remember the order of
march exactly but T do know definitely that Ober-
scharfuehrer REIER was riding directly behind us.
The crew of our vehicle was as follows:

Unterscharfuehrer Welnz KLIPP (1st Platoon T.eader

Rottenfuehrer Armin HECHT - Driver

Rottenfuehrer Korl STELLNER

Sturmmann Hans DIRNBERGER

Grenadier Lrnst PLIESTER

Grenadier Guenther -BOESI

Grenadier Wolfgang RICH

Grenadier Helnz G0
5 € of the

cen remember the folloy

of ree 1 B 1 driv
the 5 a f the street across from the

church, tt stood a house with a low garden wall.
church about forty meters and storped
he street. PBetween the street
church there was a stone wall, in fror
directly across from us stood about twenty-
nerican prisoners of war. The

betwee our Panzer and the prisoners
7 30 to 35
from their Amert ms that

have been approxir

cap s




to move alon n the road from “ETER,

"This statement consisting of four p
two sketches wus made voluntarily by
fluence force, threat, r
any kind.

me, unin-
duress or promises of

"I swear before God that the facts

stat
herein are true and I

am prepared to repeat s
under oath in any court of justice.

ned) HEINZ GORDICKE
13 March 1946

xaminer

s that

arked Prosecution
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Frosecution Exhibit
and made a
STIONS

¥r. Thon,

2 Schwaebisch

person by the name

KLOWITZ CONTD)
course of your interrogation

all, did you ever interrogate

1g Richter?




believe I was present all the time while he wrote

Q signed by the same Wolfgang
you have just identifiec
it weas.

tatement made voluntarily?

D 1o Richter to eruel and

treatment in order to obtsin the statement?

ay threats or promises

hars?




a true

requests that it be attached

Prosecution Exhibit

(Whereupon the

Prosecution Exhibit

DEI"

ere 1s no objectlion.

PRESIDENT: There
offered by the

evidence and will be me

(¥hereunon

correct translation of the

prosecution is admitted in

exhibit Wo. 93,

to the record and marked

rred to was marlked
by the reporter,)

behalf of the defense

being no objection the

P-03-A,

refery
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TOMHART that no prisoners of war willbe taken
which was carried out in the following

the afternoon of 18th December 1944 we, A

the 11th Company, entered LA I my

am not able to remember the order of march exactly
However, I believe it could be correct if I say
that Oberscharfuehrer REIFER drove directly behind
my SPW. The crew of my SPW at this time was as
follows:

Unterscharfuehrer Helnz KLIPP (platoon leader)
Rottenfuehrer KARL STELLNER
" Armin HECHT (Driver)
Brenadier Heinz GOETIKE
Sturmmann DOERMBERGE
Grenadier Ernst PLIESTER
Grenddier BLEB and
Grenadler Wolfgang RICHTER

As we drove through L GLE A saw a church
surrounded by & left of the
eance for he rishthand side

housge

. churct
and gstorped in the
jirectly in front of tt
“of the road, if 3
there stood about 10

know that the

uniforms
were prisone £
h ~rd there with r
d their heads.
ped our platoon let e

inz KLIPP =ave the order to bump
prisoners, With this T want to sav that

Tmmediately

Fipineh
iiring -,




133,8sp bs sworn to before me
of April 1948.

Robert ®. RYRNE
1st Lt. JAGD"

(Whereupon the statement was read 1n German.)

Prosecution offers in evidence
i1cture affidavit executed by Wolfgang Richter
tdentifying photos of accused Heinz Goedlcke and
Armin cht and request that they be attached to

record and marked P B and P-93-C respective

eupon the documents referred to
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Was it an oral or a written
rst oral and it
own handwriting.

Gebauer if you saw him

you recognize

the accused to your left and
dentify Fritz Gebauer?

re and
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Gebauer to cruel and

harsh treatment € to obtain the statement?

threats or promlses e

tement aworn
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PRESIDEN There being no objection the
exhiblt will be admitted in evidence and will be
marked P-94-A.

(Whereupon the document referred to, having been
previously marked was received !n evidence as Prosecu-
tlon Exhibit 1 P-94-A and is attached and made a
art

Permisslon is requested of the

Court for prosecution to read 1ts exhibit P-94-




Take 13);
June l=B-1

(!‘hereupon Prosecution Exhibit No. P=Oli=A was read to the Court, as
follows:)

"I, Fritz GEBAUER having been duly sworn upon oath make
the following statement:

"During the EIFEL campaign in December 194l I was Grena-
dier in the lith platoon, 11th company, III (Armored) Bat-
talion, 2nd Panzer Grenadier Regiment, LSSAH.

"In the night 15th to 16th December 19Ll, prior to the
start of the EIFEL cempaign, Obersturmfuehrer Heinz TOMHART
delivered a speech to us in which amongst other things, he
gave us the order not to take any prisoners of war, end to
bump off civiliens who show themselves at doors or windows.
Immediately thereupon we took off for the cempaign end we
drove through numerous villages the names of which I only have
a dim recollection. Nevertheless, I know that we entered LA
GLEIZE on 18th December 19LL. About five o'clock in the efter=-
noon of this day the following took place:

"If one drives from LA GLEIZE in the direction of
CHENEUX, on the left hand side of the road & church is situ=
ated which is surrounded by a well. At this time I would like
to supplement that L SPW's of our 1lth compeny drove together.
As far as I can remember the SPN's were led by Rottenfuehrer
Max FREIMUTH, Unterscharfuehrer RULAND, Rottenfuehrer SUB-
LACKI, and Unterscharfuehrer Wal ter WIELFER. I, end the fol-
lowing other persons, drove in Unterscharfuehrer WIELFER's
SPW: Rottenfuehrer Theo RAUH, Gren. Otto WALTER, Gren. Ekehart
SCHMIT, Gren. Hermann GROT, Gren. Walter KRAUSE, 11i
KOECHEL, Gren. Fritz RAU.

"These l; above mentioned SPA's stopped in front of this
mentioned wall which surrounded the church, and indeed as far
as I can remember, on the right hand side of the street. Im-
mediately in front of this wall stood about 15 American prison=-
ers of war with arms raised and hands clasped behind their
heads. I know thet they were Americans because I know the
American uniform which was worn by these people., T am not
able to remember further deteils but T know that suddenly

{IELFER gave us the order to shoot these
weapons the ed for it I can't say for
1 .98 and fired

sho at one

at the neck, and T am certain that

A £a11 +

"About an hour end a half later, it could have been
> 8 o'clock in the evening of the 18tk




therefore on the left of the roed which leads to CHENEUX,
stood about 30 to L0 American prisoners of war. These
Americans stood quietly, their hands clasped behind their
heads and geve no cause that one should shoot them. Never~
theless Unterscherfuehrer WILFER issued orders to us to
shoot these prisoners. Again the whole crew of our SPW shot
with the exception of Theo RAUH. However, other SFW's shot
as well - who was shooting from these other SFW's which were
parked here I am not able to say for certein. However, T
know that I agein fired at this shooting with my Carbine .98
at one prisoner and at this ocoasion I fired five shots at
this man, I aimed et the chest end the head of the Americen
end saw him being hit and elumping to the ground, and he didn't
move any more.

"I have prepared a sketch for a better illustration’ of
my statement and this is marked Document 'A' end atteched
hereto., Document 'A' shows the place of the shooting at the
church in LA GLETZE and the numbers thereon indicate:

No. 1. Our SAV (Commandant Uscha WILFER)
2, Church of LA GLEIZE
3. Wall surrounding the church
L. American prisoners of war

"Further, I have prepared e second sketch which I have
marked Document 'B' and also ettached to my statement. Docu-
ment 'B' shows the place of shooting in the vicinity of

VEUX and the numbers thereon indicate;

No. 1. Our SPW (Commendant Uscha WILFER)
2, House in front of which the prisoners stood
3. Americen prisoners of war
L. German tank

"This statement consisting of 5 pages and two sketches
was made by me volunterily, uninfluenced by duress, coercion,
threet, or promise of reward of any mature.

"I swear to God that the fects T heve stated in this
statement are true and I am ready to repeat seme before any
court of justice,

Fritz GEBAUER
16 April 19

cribed and sworn
re me this 16t}

(Whereupon the statement was rend in Germer
QUESTIONS BY MR. ELOWITZ (Continued):

Q . Thon,
Schwaebisch Hall,

Reu?

(Thou = Redirect)
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A Yes, I did, sir.
MR. ELOWITZ: Mey it please the Court, at this time the Prosecution
desires to point out there =re two mccused named Reu, both of whoss

names are pronounced oxactly alike. The spelling is slightly similar.

The Prosecution desires the privilege to identify each Rau by his first

name wherever his name appears in these proceedings.

Q Mr. Thon, did Fritz Rep ever make a statement to you?

A Yes, sir, he did.

Q Was the statement oral or written?

A It was first oral, end then it was written by him in his own
handwriting.

Q Could you recognize the said Fritz Reu if you saw him agein?

Q Take a look at the accused on your left and the number
he is wearing.

A He is wearing no. Lé.

PRESIDENT: No. L6, stand up. == B8it down.

MR. ELONITZ: The Prosecution hands the reporter a written instru=
ment end requests that it be marked Prosecution Exhibit P-95 for Identif=
eation,

(Whereupen + cument was marked Prosecution Exhibit No. P=G5 for

written ihstrument




Q Was the stetement made voluntarily?

A Yes.

Q Did you subject Fritz Rau to cruel and harsh treatment to
obtein the statement?

A No, I did not.

Q Did you make any thrests or promises to Fritsz Rau to obtain
the statement?

A No, sir.

Was the statement sworn to?
Yes, it was.
Do you know who administered the osth?

A Capt. Shumacker.

MR. ELOWITZ: The Prosecution offers in evidence its Exhibit P=95
for Identificetion, requests that it be attached to the record and merked
Prosecution Exhibit No. P-G5.

LT. COL. DWINELL: The Defense objects to the evidence on the

grounds previously stated.

PRESIDENT: Objection is overruled. The exhibit offered by the

Prosecution is admitted in evidence snd will be marked Prosecution Exhibit
No. P=G5,

(Whereupon the document referred to, having been previously marked
and identified, was received in evid © 88 Prosecution Exhibit No. P-95
and is attached hereto and made a part of record.

MR. ELOWITZ: The Prosecution offers in evidence s true and correct

translation of ite t No. P=95, requests the
bit No, P«
On behalf of the Deferse, there is no objection.
There being no objection, the exhibit offered by the

Prosecution is admitted in evidence and will be marked Prosecution Exhibit
P=95-A.,

(Wh

(Thon - Redirect)




dence as Prosecution Exhibit No. P=G5=A end is attached heretc md made a

pert of the record,)

MR. ELORITZ: Permission is requested of the Court for the Prosecu=

tion to read Exhibit No. P=05=A,
PRESIDENT: Grented.

(Whereupon Prosecution Exhibit Nos P<95«A was read to the Court, as
follows:)

"I, Frite RAU, being first duly sworn, make the fellowing
staetement under oath;

"During the EIFEL offensive in December 194 I was in the
Lith Platoon of the 11th Company, 3rd Panzer Grenadier Battalion,
2nd Panzer Grenedier Regiment, LSSAH. During the EIFEL offens-
ive my renk wes Schuetze. Prior to the EIFEL offensive, it was
in the night 15-16 December 194, the Company Commander, Ober-
sturmfuehrer Heinz THOMHARDT assembled the whole 1lth Company
for an orientation, on which ococasion he said approximately the
following:

"'This coming offensive is of tremendous importance. The
reoccupation of France by us will depend upon it. We will have
the aid of the air force and we will do honor unto our division.
We will not have time to make prisoners of war and also oivil-
ians who show themselves will be bumped off.t

"The above speech was held by THOMHARDT in our bivouae
area in the woods of BLANKENHEIM. For olarification I have
made a sketch which I have marked Exhibit 'A' and which is a
part hereof.

"I remember that our part of the column left STAVELOT
about 11 o'clock in the morning of 18 December 19l in the
direction of LA GLEIZE. To my recollection, the order of marcgh
was ag follows:

3rd Platoon Oth Panzer Pioneer Company

1st Platoon 11th Company)

3rd Platoon 11th Company) Panzer Grenadisrs
Lith Platoon 11th Company)

10th Company (Panzer-Grenadisrs)

ing T 3ew was committed by Rottenfuehrer
toon, 11th Campeny. r ridir
LOT in c

5 v > which was ing slowly
along the road. Im front a about 30 meters to the
left of the road, as one drives in the direction of LA GLEIZE
two civilisns, who were sbout LO to 50 years old, wers working.
1 sew them stop working, turn around end watch our vehicles,
Then I sew FREIMUTH, who wes sitting in the right front seat
of the SFN, arise, turn towarde the civilians end shoot at them.
In my gpinion, he emptied the whole magazine, which contained
32 rounds, into those people. I base my assumption on the length
of t FREIMUTH needed for the sh
people were

vehicke w




and because he was a member of my company. I did not see that
& vehicle stopped in order to ascertain whether or not those
civiliens were dead.

"I have made a sketch which I have merked Exhibit 'B? for
clarification of the sbove statement and have made it a pert
hereof,

"The next shooting I saw in LA GLEIZE on December 18 19LL
around 5 o'olock in the afternoon. At this time only L SPW's
were driving together. The crew of the SPW's were approxi=
mately as follows;

1. sPv
Rottenfuehrer Max FREIMUTH
Grenadier Fritz GRUENEWALD

Unterscharfuehrer RUHLAND
Grenadier Harold WEDEKIND
Grenadier ACATHE
Sturnmann BAEHR

Grenadier PLIESTER
Grenadier RICHTER

Rottenfuehrer ZAB

Grenadier Henrioc!

Grenadier SCHROET

Grenadier ZIETZ
Unterscharfuehrer Rudi REIHER

Unterscharfuehrer Walter WILFER
Rottenfuehrer Theo RAUH
Grenadier Otto WALTER
Grenadier Eckehardt SCHMIDT
Grenadier Hermann GROTH
Grenadier Walter KRAUSE
Grenedier

Grenedier

Grenadier

These are s
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prisoners of war. Our Group Leader, Unterscharfuehrer WILFER,
gave the crew of our vehicle the order to fire. The only men
in our crew who.did not fire at this location was the driver,
Theo RAUH. WILFER shot about 32 rounds into the prisoners
with the M.Pi., Grenedier KRAUSE with a rifle ¥-98, 5 rounds,
Grenedier BEHBAUER, and I with the seme wespon, also about
five rounds, as well as RECHEL. Grenadier GROTH had en O8
pistol and shot approximetely 7 rounds into the prisoners.
Grenadiers WALTER and SCHMIDT shot with the M.G. into the
prisoners of war. I believe I heard 30 to LO rounds. I also
heard firing from the vehicle in which ZABLOECKY rode and also
from the SPW of Unterscharfuehrer RUNLAND. I did not see who
shot but I heard an M.G. of Unterscharfuehrer RUHLAND's SFW
being fired, Aiming directly at the heart, I fired five shots
at three or four men, I wes not ellowed to dismount from the
vehicle and to determine whether the people were deed but 1 am
certain that the prisoners of war were dead because I saw them
fell over and they no longer moved. Right after the shooting
GEHBAUER asked: 'Are they dead?' end Unterscharfushrer WILFER
answered approximetely: 'It does not make any difference whether
they are deed; they will die allright.'

"About 15 meters in front of me and directly in front of
Unterscharfuehrer RURLAND's SPW, I saw the SPW of FREIMUTH
right across from the church in the middle of the street. The
church was on the cornsr. In front of this church stood about
20 to 25 American prisoners of war, their hands clasped behind

ads. Some of them were wearing steel helmets, others
were nots About one or two minutes after we had shot those
fifteen prisoners of war, I saw and heard how they shot from
FREIMUTH's vehicle into these 20 to 25 prisoners of war. I
also saw how the first people fell to the ground and since I
then sat down on my seat next to the driver, my view was ob=
structed by the other vehioles and therefore I could not see
everythings I heard further shooting while I was sitting there
and specificelly from rifles, M.G.'s and pistols. I saw one
man of this SPW who was standing erect and fired. This was
FREIMUTH; the others were resting their weapons on the top edge
and were in a knesling position so I could not recognize their
faces., As far as I can remember, FREIMUTH, in the shooting of
prisoners of war, was using & machine pistol. How meny
shots he fired I don't know. Immedintely after the firing had

comsed, we drove on.

"I have made two sketches which I have marked Exhibi

D' for eclarifiocatior e statement amd are mede a

e fthand sid
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About 20 meters past the houss, a small roed forke
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It was dark but occasionally when they lit a cigarette, I
could see that they were wearing leather jackets. Therefore,
I know that they were tank officers but I could not recognire
them. After we had stood there about 10 minutes, RETHER

went to those officers, talked with them for about 15 minutes,
returned to his SPW end called his group leaders to him. He
then talked with them for about 20 minutes and then the group
leaders returned to their vehicles. When our Group Leader
WILFER retumed, he said, 'These prisoners of war will have to
be bumped off' and he gave us the order to fire. REIHER's SFW
started to shoot, not only with rifles and pistols, but also
with the 20 mm. A.A. gun.

"As far as I can remember, 3 to L magazines, each with 5
rounds, were fired into the prisoners with this last mentioned
gun. However, all four SPW's fired. From our vehicle, every-
body, with the exception of the driver, Theo RAUH, shot again.
RAUH said to me: 'When you shoot, shoot accurately.' By this
he meant I should not let the people suffer end I should kill
them inetentaneously. I aimed at the heart and shot down three.
The other two rounds I fired at two Americans who were lying
on the ground writhing, so they would not have to suffer any
longer, and I am sure that they wers dead after I shot them.
Grenadier RECHEL, at the beginning, fired only three rounds,
but I can remember that he fired two more shots at two prisoners
who were lying on the ground end were still turning after the
main shooting had ended.

"After approximately 10 minutes we drove on end I am sure
that all these prisoners were dead for I did not hear anyone
moaning or crying, nor did I see those prisoners still writhing
or moving.

"To the best of my knowledge, at ell these shootings men-
tioned by me, I cannot recall any reason that would have given
cause to shoot these people. The soldiers were standing there
quietly and did not give the impression that they were trying
to escape.

"On 20 December 19L);, while I was in the aid station in
a castle betweon LA GLEIZE and STOUMONT, I heard the following
story from Grenadier Heinrich BUG, who during the EIFEL Offens-
ive, was riding in ZAmuwc"vve SP: 'In the woods in the vi-
cinity of the caa" pproxi 20 meters the castle
Unterscharfuehrer D bumped off wericar isoners of
war,.' BI old m 2
Grenadier himself did not

her w
ecall
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we stopped and thet was Just about 25 meters before the curve,
We only stopped for a moment and on this occasion I saw an
American soldier who was wounded on the thigh on the righthand
side of the road lying in a ditch, Apparently he was in pain
for he was moaning end groaning. Unterscharfuehrer WILFER
then called Grenadier RUDOLF, & chief gunner in the Lith Platoon
of the 1lth Pz. Gr. Komp. and told him, 'Give him the mercy
shot.' We drove on and I did not witness the shooting, but I
did hear when Grenadier RUDOLF reported to Unterscharfushrer
WILFER on 18 December 19L) that he had carried out the order
and thet he had shot the prisoner. Eyewitnesses to this shoote
ing were Grenadier RUDOLF SCHAEDLER and Sturmmann EITZWEILER,
who were both riding in the SPW with RUDOLF. For clarification
of the above statement, I have mede three more sketches, which
I heve marked Exhibit 'E', 'F', and 'G', and which are a pert
hereof, ;

"This statement, consisting of 17 pages and 7 sketches
was made by me volunterily in my own handwriting. I was not
influenced by eny force, duress or threats, neither was I made
8ny promises whatsoever. I swear that the facts which I heve
set forth in this statement are the truth and I am prepared to
repeat them under oath before any court of Justice.

FRITZ RAU

12 March 1946
"Sworn to and subscribed before
me this 12th day of March 1945
at Schwabisch Fall, ger.

RAPHARL, SHUMACKER
Capt CMP"

(Whereupon’ the statement was read in German by the interpreter.)




PROSECUTION (Mr. Ellowitz): The prosecu~
tion offers into evidence a picture affidavit executed by Fritz
Bau of the accused Thomhardt and requests that it be attached

to the record and marked Prosecution Exhibit No. 95 B,

DEFENSE: On behalf of the defense, there
18 no objection to the picture affidavit offered at this time
by the Prosecution, nor isthere any necessity for reading the
same, and it is further stipulated that the photograph appear-

ing thereon is that of the accused Thomhardt,

PRESIDENT: There being no objection by
the defense, the picture affidavit offered into evidence by
the prosecution will be accepted into evidence by the court

and noted as Prosecution Exhibit No, 95 B.
PROSECUTION: You may cross-examine.

DEFENSE: The defense has no questions at

this time.

PRESIDENT: Ave there any questions by any

member of the court of this witnese?

(There being no further questions, the

witness was excused and resumed his

etill un-

he questions, answers and

Foaea A %o the ac
e interpreted to the &




RE DIRECT EXAMINATIOW

—

QUESTIONS BY THE PROSLCUTION (Mr. Ellowitz):

/

Q In the course of your assignment at Schwabisch Hall,
did you have occasion to interrogate a person by the name of
Herbert Stock?

A I did.

Did he make a statement to you?

He did.

Was this statement oral or written?

First orel and then written; Stock had been first
interrcgeted by one of the other interrogators and I re-interr-
ogated him,

Q Could you identify Herbert Stock, if you were to see
him again?

A Yes.

Q Would you look at the accused on your left and point
out Herbert Stock, if you can?

A Yes, Stock is wearing number 64,
PRESIDENT: Number 64, Stand up...sit down.

PROSECUTION (Mr. Ellowitz): The prosecution
hands the reporter Prosecution Exhibit number 96, for identifica~

tion and requests that it be so noted by the reporter.

(Whereupon "Prosecution Exhibit number 96,

for identification", was marked by the reporter as requested.)

%0




Whose signature appears at the end of the statement?

The signature of Herbert Stock.

Wae it written and signed in your presence?

I vas not present all the time during this interr-

ogation, but I was present at the time it was signed.

Q Was the statement made voluntarily?

A It was.

Q Did you subject Herbert Stock to any harsh, cruel,
or inhuman treatment to obtain this stetement?

A No.

Q Is this the Herbert Stock who signed this statement the
same Herbert Stock you have just identified?

A Yes, sir.

FROSECUTION (Mr. Ellowitz): The Frosecu-
tion offers into evidence the document previously ked "Fros-

ecution Exhibit 96, for identification" and requests that it

be attached to the record and noted as "Prosecution Exhibit 96".

DEFENSE (Lt Col Dwinell): The defense ob-
Jects to the introduction of this statement, on the grounds

previously stated.

sction is overruled,
the document w be accepted into evidence by the court

nd noted as Prosecution Exhibit 6.

Exhibit 96, to be

attached to the rec

The defense

There be




translation offered into evidence by the Prosecution is admitted
into evidence by the court and will be marked Prosecution's

Exhibit 96-A and attached to the record.

The court will recess until 1030 hours.

(Whereupon the court took a recess at 1000 hours., )

]
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(Whereupon the Court reconvened at 1030 hourss)

PROSECUTION: If the Court please, let the record
show that all the members of the Court are present, all the
members of the Prosecution are present, all the members of
the Defense are present, with the exception of Mre Strong and
Dre Ieiling, absent on business of the Defense, all the
defendants and the reporter are presents

MR, EIOWITZ: Prosecution recalls Captain Shumacker.

Ccaptain RAPHAEL SHUMACKER, called as a witness for

the Prosecution resumed the stands

MR, EIOWITZ: Captain Shumacker, you are reminded that

you are still under oath. (Reading Prosecution's Exhibit P-96M,)

"I, Herbert STOCK, being first duly sworn, make
tha following statement under oaths

M"During the EIFEL Offensive in Decembar 1SLL
I was a Sturmmann in the 2nd Platoon of the 1llth
Panzer Grenadier Company, 3rd Battalion, 2nd Panzer
Grenadier Regiment, IAHe My Comany Commander was
Obersturmfuehrer Heinz TOMHARDT, I had been & member
of this company since September 19Ll. My platoon leader
was Hauptscharfuehrer HENDEL.

"I have been shown a mep of Central Europe,
1:100,000 GeSss GaSs, 4hi16 Bonn, Sheet Sels I have
been shown a map of BEIGIUM and Northeast FRANCE,
1:100,000 G4Ss, GaS., Nos LL36, Merche, Sheet 13
In this statement all refsrences by coordinates to
towns, crossroads, etce will be taken from these
mADS e

non 14 Decembar 194 our company reached the
MUREL Woods. (Bonn, 22-08). These woods are near the
town of NETTERSHEIM (Bonn 21.6~11).

"On the night of 15 December 19l about 2330
hours, our Company Commander had the
and inf od us that we were going into the offensivs,
Among other thi s he also told us that pursuant to en
order he had raceived from above, we would fight
recklessly and ruthlessly and that no prisoners of war
would be taken, Around midnight of the same night we
laft the MUREL forest and proceeded in the direction
of BLANKENHEIM (Bonn 23-05)s In the SPW with me were
the following men: Unterscharfuehrer KANNEN, Unterscharfuehrer
SIECMUND, Sturmmann KUMPF, Sturmmann BERTHOID , Grenadier
HAEHNEL, Crenadisr SONNEBOR and Grenadi SCHUHMANNe

Btatement of Stock
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"our route of march towards the front was through
DAHLEM (Bonn 15sL=99+6), STADTEYLL (Bonn 1he2-95¢3),
KRONENBURG (Bonn 1045=9742), HALISCHLAG (Bonn 07.8=95,9),
IOSHEIM (Bonn 03e3-96e6), HONSFEID (Bonn 96¢8=9942),
BUETLINGEN (Bonn 95.2-02), SCHOPPEN (Bonn 89e3-0042),
ONDENVAL (Bonn 85,1-00,1), THIRTMONT (Bonn B3a3-00e2),
LIGNEUVILLE (ENGELSDORF) (Bonn B0e5=99e3), STAVELOT
(Marche 71ls9-01s2), LA GLETZE (Marche 65+7~03),

CHENEUX (Marche 63.7-Olsl) back to IA GLEIZE, thence

to STOUMONT (Marche 62¢9=0248) thence to IA GLEIZE

againe In the LA GLEIZE-CHENEUX-STOUMONT sector we

moved back and forth from town to town and I do not

mean to say that the order in whish we moved batween these
three villages was exactly as given above, but it ie
substantially corrects

e spent the night of 16 Decemberl9ll, in a field
before IOSHEIM, where we remained until approximately
0430 hours of 17 December 194Lie We passed through
HONSFELD around 0600 hours and arrived in BUELLINGEN
around 0800s I remember that there was m American
gasoline depot in BUELLINGEN where we refueleds From
BUELLINGEN we procaeded in the direction of SCHOPPEN
and from there to ONDENVAL and thence to THIRIMONT.
From THIRIMONT we travelled in a northwestwardly
direction until we came out on a road leading from
MAIMEDY to WAIMESe When we reached this WATMES road
we turmed to our left and travelled westwardly a few
hundred meters until we came to a road intersection
which I have located on the Bonn map above referred to
at coordinates Ble5-02, From this intersection a road
leads northwestwardly to MALMEDY; a road leads northeast-
wardly to WATMESs; another road leads southwardly to
LIGNEUVILLE (ENGELSDORF) and Ste Vithe

"After malking a left turnab this intersection to

proceed in the direction of LIGNEUVILIE (ENGELSDORF)
I observed this scenep There was a house located on
our righthand side of the road after making a left tum;
there was an American truck headed in the direction &
MALMEDY parked on the road Just north of the intersection;
there was a colum of about 20 American trucks on our
righthand side of the road south of the intersection headed
towards LICNEUVILLE (ENGELSDORF)s I observed American
soldiers standing near their vehicles and some marching
towards the intersection with their hands upraised. I saw
and heard no shooting at these prisoners while

sroads. We were there only about five

ne between 1200 hours and 100 hours 17
19lle

"From the crossroads we travelled southwardly to
LIGNEUVILLE (ENGELSDORF). While in LIGNEUVILLE (ENGELSDORF)
I was able to knock out an enemy tank from which we were
receiving fire with my Panzerfaust.

PFrom ENGELSDORF we travelled in the direction o
STAVEIOT and spent the night of 17 December in a very small
village just before reaching STAVEIOTe On the'moming of
18 December 194l we drove through STAVEIOT to LA GLBIZE.

We arrived in IA GLEIZE around 1400 hours. Our macch column
from STAVEIOT to LA GLEIZE, as far ag I recall, was as
followss 1st Platoon of the 1lth Panzer Crenadier Company
followsd by a platoon of the 10th Panzer Grenadier Company
then several Pamthers, some other SPWs from ths 10th Panzer

Statement of Stok 14
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Grenadier Company, then the 2nd Platoon of the llth

Panzer Grenadier Company, then elements of the 9th,

10th, 11th and 12th Panzer Grenadier Companye I am

not sure about the march order of the vehicles bshind us,
except that a platoon of the 10th Panzer Grenadier Company
was behind the 2nd Platoon of the llth Panzer Grenadier
Companye

"We entered IA OLEIZE along the road leading from
STAVEIOT, which road is shom on a sketch I have drawn,
which sketoch is attached hawto as Exhibit "A" and mede
a part hereofe At the first intersection we reached in
the tom of LA GLEIZE we turned to our left along a
street which makes a oircle around the churche As one
travels this street in the direction we were going, the
church is on the right side of the streets There is
also a wall on the righthand side of the street around
the cemetery to the side of the churche The church, the
cemetery and the wall are more clearly shown on Exhibit MmAM
attached heretos I forgot to mention that in BUELLINGEN
I had changed from my SPW to the SPW of the platoon leader.
At this time Rottenfushrer WITTWER was leading the platoons
In this SPW was also Rottenfuehrer FREIMUTH, Sturmmann
LASEN, Sturmmann NEUBAUER and Te After making this left
turn at the intersection above mentioned there are several
houses on the righthand side of the street before one reaches
the churchs As we travellsd down this street I observed
10 or 15 American prisoners of war standing unarmed in front
of about the fifth house. Just as we were passing the house
and the prisoners at a very low rate of speed, Rottenfuehrer
WITTWER said, "These prisoners are to be shote" WITTWER
immediately shot into the prisoners with his machine pistole
Then he shouted to the rest of us, "Shoote" The rest of us
in the SPW were armed with carbines, so when WITTWER shouted
"Shootd" all o us opened fire on this group of American
prisoners, We were travelling about five kilometers an
hours I know these prisoners were Americans by the uniforms
they wores At the time we shot them, they were unarmed and
they ‘were standing quietly in a growp and obviously had
been taken prisoner by elements of the column ahead of use
At the time we fired into them they were not attempting te
escape and did nothing to provoke the shooting. Some of
the group of Americans slumped to the grownd, obviously
hit, and as we continued on, I noticed that there was
more firing into this same group of prisonsrs fron. ihe
machine gun on the SPW directly behind use This SPW was
from the 10th Penzer (renadier »omp&ny. I know this
becau.se our SPW wag Lhe last Vehlylﬁ m oar platoon and

tk X to LA CLEIZE was
follow directly

only ong ) ell w tuz. gr wmri and

that my aim was hat illed hime

I have just descruw‘ took ace at about 1400

December 194Le We did not stop in IA GLEIZE at all but
ntinued along the street prast the cemetery and turned

to our left to proceed in the direction of CHENEUX. We

spent the night of 18 Dece r in CHENEUX and the next

(Statement of Stod)
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morning returned to IA GLEIZE and travelled on towards
STOUMONT. We spent an hour in the woods before STOUMONT
and they travelled through the woods until we got to the
railroad station. We arrived at this railroad station
around noon 19 Dacemberl9llie In this vicinity I
participated in an attack through the woods with the
11th Panzer Grenadier Company but was unable to get
through as we were opposed by three American tanks

and a numerically superior infantry force. Then
Rottenfuehrer WITTWER reported to Obersturmfuehrer
PREUSS vho was then commanding not only his 10th

Panzer Crenedier Company but our company as well
because our Company Commander, Obersturmfuehrer

TOMHARDT had been wounded in STAVELOT on 18 Decembers
Obersturmfushrer PREUSS had his CP in a house next to
the railroad station. When Rottenfuehrer WITTWER
returned to us he reported that PREUSS had told him
"Now the 11lth Company is going to be 'burned up' (verheizt)"

(Statement of S
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"We held our position in the woods near this railroad
station until about 2100 hours 19 December. Then we with-
drew and returned to CHENEUX. We stayed in and around
CHENEUX until about 1700 hours 21 December when we had to
retreat to IA GLEIZE and we spent the night of 21 December
in the town of IA GLEIZE, At about 1030 hours on the
morning of 22 December I was in a house in LA GLEIZE with
Unterscharfuehrer SCHUMACHER and other men of our company.e
In the house next to us was Obersturmfushrer FREUSS. At
about this time a messenger came from Obersturmfuehrer
PREUSS to Unterscharfuehrer SCHUMACHER and told SCHUMACHER
that he had to report immediately to Obersturmfuehrer PREUSS,
SCHUMACHER replied immediately, "Masche, Masche." This ex-
pression was a favorite one of Obersturmfuehrer PREUSS. By
this expression PREUSS shwed a light-hearted contempt and
unconcern for the discomforts and sufferings of others. It
was a very common expressim of Obersturmfuehrer PREUSS and
was used by him frequently and when any of us heard the ex-
pression we immediately thought of Obersturmfuehrer PREUSS.
Unterscharfuehrer SCHUMACHER left and returned again in about
ten minutes, saying, "There are 20 prisoners that have to be
shot on orders - - masche, masche." It was obvious to all of
us that the order could only have come from Obersturmfuehrer
PREUSS, Vhen Unterscharfuehrer SCHUMACHER made this statement
we were in the cellar of the house I have referred to. Some
of those present in the cellar with me were Unterscharfuehrer
WITFER, Grenadier WALTER, Sturmmann DIRNBERGER, Sturmann
KUMPF, Grenadier SONNEBORN, Grenadier HARHNEL, oturmmann LASSEN,
Sturmmann NEUBAUER, Sturmmann VAY and dhers whose names I do
not recall. All of these men were fram the llth Panzer Grena-
dier Company. Then Unterscharfuehrer SCHUMACHER detailed five
men to shoot these prisoners, The five who were detailed were
Sturmmann KUMPF armed with a carbine; Grenadier WALTER, armed
with a machine pistol, Grenadier SONNEBORN armed with a carbine,
Grenadier HAEHNEL armed with a carbine and myself, also armed
with a carbine. We were taken in charge by an Unterscharfuehrer
from the 10th Panzer Crenadier Company. I knew this Unterschar-
fuehrer by sight but not by name and I also knew that he was from
the 10th Panzer Grenadier Company. The Unterscharfuehrer led us
down the street towards the church and we entered the churchyard
and there we saw 20 American prisoners of war lined up in one
rank along the inside of the wall. They had their backs to the
wall and were facing the church. Guarding them were men from
the 10th Panzer Grenadier Company. When we arrived, the Unter-
scharfuehrer relieved the guard detail of the 10th Panzer Grenadier

It seemed customary that Obersturmfuehrer Pf

the 10th and 1lth Panzer Grenadier Compe

s uaed LHL <
There were about 20 Ame r 1 this group. They wore A
uniforms and were unarmed. y recollection is that they had
their arms by their a r 3 d but it was obvious
that they had surrendered and were prisoners of war, We took a
position in front of these prisoners of war about ten meters away,
the five € us lining up in one renk facing the Americans, The
Unterscharfuehrer in charge of our detail stood on our left.
After we were lined up in this position the Unterscharfuehrer told
us that these prisoners were to be shot and he gave us the order,
nOpen firel" As I have said, the Unterscharfuehrer was onair
extreme left., Next to him stood Grenadier 'ER, then Grenadier
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SONNEBORN, then Grenadier HAEHNEL, then I, Sturmmann STOCK and
on my right, Sturmmann KUMPF, At the command, I fired two
well-aimed shots, one each at the foreheads of the two American
prisoners standing directly in front of me. As I fired, both
of them slumped to the ground. The Unterscharfuehrer and
Grenadier WALTER, both of whom were armed with machine pistols,
sprayed the entire line of American prisoners with machine pistol
fire, I am positive that I hit the two men that I shot at in
their heads. We were not allowed to apprach the victims and
left when the Unterscharfuehrer told us to "scram", and return
to the house from which you comel" The Unterscharfuehrer re-
mained there at the scene.

nshortly after I had returned to the cellar of the house
previously mentioned, I received an order from Unterscharfuehrer
SCHUMACHER to attempt to find something to eat, I left and re-
turned about an hour later without any focd, Then Unterschar-
fushrer SCHUMACHER ordered me to report to Rottenfuehrer WITTWER,
who was up in the woods. I went to the woods and there reported
to Rottenfuehrer WITTWER that I was to be in his group. Around
1500 hours that same day 22 December 1944, Rottenfushrer WITTWER
called to me, saying, "STOCK, come with me." I left with
Rottenfuehrer WITTWER and a few minutes later we met another
German soldier, whose name or organization I do not know. With
him were two unarmed American prisoners of war. The German
soldier approached Rottenfuehrer WITTWIR, saying, "Rottenfuehrer,
where shall I take these prisoners?" Rottenfuehrer WITTVER told
him to "Beat it" and we took charge of the two prisoners. At
this time I was armed with my carbine and Rottenfuehrer WITTWER
had his machine pistol. We marched these two prisoners up the
street 70 to 80 meters and then to our right approximately 50
meters to a bomb crater located in a pasture. Rottenfuehrer
WITTWER placed me near the bomb crater and had the two prisoners
stand on the edge of the bomb crater, with their backs to the
crater, I stood facing the two American prisoners about ten
meters away. WITTWER was about 10 meters to my right rear, making
him about 20 meters from the 2 American prisoners., Then WITTWER
said, "STOCK, you are going to shoot these two prisoners or I
am going to shoot you." Thereupon I shot the two prisoners with
my carbine. The first one fell dead immediately but not the
second one. Then I shot the second me again through the heart,
This happened about 1500 hours 22 December 1944. WITTWER re-
ceived wounds that same afterncon from shrapnel and died before
the litter bearers reached him.

"On that same afternoon, around 1700 hours, I witnessed the
shooting of 6 to 8 prisoners of war with pistols, one shot after
another, by drivers of the 10th and 11th Panzer Grenadier Company.

ehrer ) > tenfushrer
Theo DUTSC » Unter rfuek o ( D & tenfuehrer Theo
RAU., Thed her two driwv P 10th Company and I do
not know their names. This shooting took place in the area where
the SPW's of the 10th and 11th Companies were parked and the
drivers usually stayed close together and near their vehicles. I
recognized three of the men as drivers of the llth Company and I
therefore assumed that the others were drivers from the 10th
Company. Also present s the Motor Sergeant o the 1lth Company,
Unterscharfuehrer SIGMUND, The other men in the group that fired




were known to me by sight but I did not know their names.
I do know that they were in the 10th Panzer Grenadier Com-
pany.

"I spent the night of 22 December in my position in the
woods. Around 0700 hours 23 December I happened to pass the
foxhole of Unterscharfuehrer KLIPP of the llth Panzer Grenadier
Company and heard him give an order to shoot 10 American
prisoners of war. I saw these prisoners of war standing about
20 meters away from KIIPP's foxhole., They were being guarded
but I do not remember by whom., I also heard Unterscharfuehrer
KLIPP say that these prisoners were to be shot behind a house
to which he pointed. Tater, around noon, I saw the bodies of
10 American soldiers lying on the ground behind the house to
which KIIPP had pointed. I do not know who shot these 10 men
but T know that Unterscharfuehrer KLIPP had no men from any
other company in his group and the men guarding the prisoners and
around him at his foxhole at the time he gave the order were only
men from his group of the 1lth Panzer Grenadier Company. These
10 American soldiers that I saw lying on the ground behind the
house were dead.

nAfter seeing these 10 dead soldiers, I entered this same
house behind which they were lying and in the house I saw two
dead civilians, each d whom was still sitting on a chair.
Both of these civilians were men about 60 years of age. later,
Unterscharfuehrer KITPP boasted that he had let someone shoot
them.

nfe left IA GLEIZE on foot on the night o 23-24 December
1944, going in the direction of WANNE.

nIn further explanation of my drawing which is marked
Exhibit "A", the following information is given.

"Numeral 1 and the line of arrows marks our route of
march through IA GIEIZE on 18 December 1944

No. 2 - The house in front & vwhich we shot about 10 to
15 American priscners of war around 1400 18
December 1944

The house where UVACHER received the order
to report to PRE and from which the detail
left to shoot the 20 American priscners along
the cemetery wall.

Ob
The church

The lineup & the 20 American prisoners shot
around 1100 hours 22 December 194k

The lineup of the Unterscharfuehrer from the
10th Company and the detail from the 1lth
Company which shot these 20 priscners.

Spot where Rottenfuehrer WITTWER and I met
the German comrade with the two !
prisoners.

1252




"No. 9 - The route along which WITTWER and I marched
these two Americans before they were shot.

No. 10- The bomb crater where I shot the two American
prisoners of war,

No. 11- Place where I witnessed the shooting of 6 to 8
American prisoners by Rottenfuehrer FREINMUTH,
Rottenfuehrer DUTSCHKE, Rottenfuehrer RAU and
Unterscharfuehrer SIGNUND.

No. 12~ The foxhold of Unterscharfuehrer KLIPP

No. 13- The house behind which the 10 American prisoners
were sith on orders of Unterscharfuehrer KLIPP
and the house in which I saw the 2 dead civilians.

"I make this statement voluntarily and of my own free will,
I have not been subjected to force, threats or duress of any
kind. No promises of reward or immunity from prosecution have
been made to me,

I swear before God that the facts in this affidavit are
true 8nd I am prepared to repeat them under oath in any court
of justice.

"(signed) Herbert STOCK
15 March 1946

"sworn to and subscribed before
me this 15th day of March 1946
at Schwaebisch Hall, Ger.

(signed) RAPHAEL SHUMACKER
Capt. CMP",

(Whereupon the statement was read in German by Vr. Thon.)




/ ‘MR, ELOWITZ: Prosecution offers in evidence two pic-

ture affidavits executed by the accused, Herbert Stock, identify-
ing photos of accused Georg Preuss and Oswald Siegmund, request
that they be attached to the record and marked Prosecution Exhibit
Nos. 96-B and 96-C respectively.

DEFENSE: On behalf of the Defense there is no objection
to the picture affidavits or necessity for reading the same. It
is further stipulated that the photographs are those @ the accused
Preuss and Siegmund.

PRESIDENT: There being no objection, the exhibits
offered by the prosecution will be received in evidence and will
be marked 96-B and P-96-C respectively.

(Whereupon the documents referred to were received in evidence
as Prosecution Exhibit Nos, 96-B and 96-C, are attached hereto and
made a part of the record.)

VR, ELOWITZ: You may cross examine,

RECROSS EXAMINATION
OUESTIONS BY DEFENSE (Mr. Wahler):

Q Captain, who acted as interpreter for you during the
period of time that this statement was dictated?

A I don't remember.

Q How long were you present at the time that the statement
was dictated?

A I dictated this statement in English to a stenographer,
in English, in Stock's presence, from information given me by
Stock, I would guess that probably took a half day, but I am not
sure. Then the English statement, after it had been transcribed,
was turned over to an interpreter who dictated it in German to
Stock. How long it took Stock o write that in longhand, I don't

(Shumacker - @ross)




know.

Q Were you present at all times when Stock was dictated

the statement?

A Sure I was present, I dictated it.

Q That is, you dictated the English to the interpreter
and the interpreter translated it, is that correct?

A That is not correct. I dictated it to a stenographer,
not to an interpreter.

Q Were you present at all times when the interpreter dic-
tated the statement to the accused?

A No, sir, only at intervals.

Q How long a period of time did it take to dictate this
statement to Stock?

A By the interpreter?

Q Yes.

A That I don 't know.

Q Were you present at the time that this sketch was pre-
pared (indicating)?

A Yes. That sketch was prepared in my office by Stock.

Q Did the paper that was given, or the chart that was given
to Stock contain any symbols or figures on it at the time it was
given to him?

A As I recall, the original sketch was drawn on a piece of
white cardboard. As far as I know, as far as I remember there was
no mark on the cardboard. I think that Stock previously
drawn perhaps two or three sketches on smaller pieces
and consolidated all that information on this one sketch, but I am
not sure about that. ‘

Q Will you look at this chart. Did this line appear, this

(Shumacker - Cross)




line here (indicating) —- the roadways, did those lines appear on

the chart prior to the accused inking them in?

A I don't know, It looks to me like he drew in the sketch
in pencil and then drew over it in ink.

Q Of your own knowledge, however, you don't recall, is that
correct?

A I only recall that he was handed this piece of cardboard
that you have, TWhether he put the pencil marks on there first or
the ink marks, I den't know.

0 Did this piece of paper, when it wes given to him, have
any markings on it?

A Not that I remember.

VR, WAHLER: Nothing else.

DEFENSE: Nothing further on cross.

¥R. ELOWITZ: Nothing on redirect.

PRESIDENT: Any questions by the Court? There appear to

be none; the witness is excused.

Lk

Marcelin Renard.

(Whereupon the excused witness withdrew. )

T MR, ELOWITZ: Prosecution calls as its next witness

VARCELIN RENARD, a Belgian civilian, called as a witness
for the Prosecution, being first duly sworn, testified through an
interpreter as follows:

DIRECT EXAMINATION
UESTIONS BY PROSZCUTION (Mr. Elowitz):

state your full name and occupation?

Marcelin Renard, rural street cleaner or street keeper.

Where do you live?

A laGleize.

(IMarcelin Renard - Direct)




In which country is LaGleize?

In Belgium,

How long have you lived in laGleize, Belgium?

Since 34 years,

Did you live in LaGleize in December 19447

No. I didn't live in laGleize the 20th of December.

I left there the 18th and returned m the 26th.

(Marcelin Renard - Direct)




Taks 138
June 4/BB:1

Vhy did you leave La Gleize?
afraid of the Germans.
Q You stated you returned to La Gleize the 26th of December.
did you do when you raturned?
A After 1 returned 1 went to see my brother-in-law.

[& Did you enter the house of your brothsr-in-lav

What did you see when you entersd the house?
1 saw three corpses.

Did you see the three corpses when you enterad the house

In what position - in vhat room did you see three corps

d the body of my brother-in-law and the one of Francois
lstace on the first floor and the one of my sister-in-law on the second
floor.

(

Then you only saw two bodies when you first entered the house,

is that corrsct?
Yes, that is right, two bodies.
Describe the position in which you found these

1 found one of the bo




Take 138
*June 4y ABj32

A Approximately 350.

Q In the month of December 1944, did you see or hear of another
instence in La Gleize where two civilians were found shot to death
under similer circumstances?

A No.

MR, ELOWITZ: Cross-examine.

COLONEL EVERETT: pr, Leer desires to cross-sxamine.

CROSS EXAMINATION
UESTIONS BY DEF (Dr. Leer)
In whet way did you leave
By bicycle.

Did you go far away or did you remain in the town on the 26th

of December,in the vicinity?
MR. ELOWITZ: Just a moment. J1f Your Honor nle

like to know the rurpose for thies line of questioning. 1 object to the

cuestion.

DR. LEEE: The mee

the following question.
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Take 138

June 4-AB-3
PLESIDENT: The objection is overruled.
Yes

DR. LEER: Please describe what damage was caused to the house

in which you found the three dead nersons.

= Hardly any damage whatsoever. The windows were broken and

the door had been thrown into the house.

What do you know about when the ertillery fire on La Glesize

Do you kmow when the American troops left La Gleize?

No, 1 didn't ses any Americans at La Gleize. 1 1left

At the time 1 left La Gleize the Americans hadn't arrived yet.
( Viere in the house in which the witness found the three dead
nergons also dead Americans?
A No.
W Did the outside wall ouse shov aces of bullet holes?

No, only the wi




that he has testified to is the finding of three bodies. The testimony
fails to disclose who committed or perpetrated the crimes, and it also
fails to disclose the time of the commission of the crime. That is all.

« ELOWMITZ: 1f it please the Court, orior to the testimony

of thie witness, evidence was submitted into the record in which two

people were found chot, were seen sitting, shot to death in one of the
houses. The evidence was in the statement of Herbert Stock in which a
perpetrator, and the time and place were named, the circumstances in
thie particular 1killing were so unusual and, further, the fact thot the
testified that no other similar circums es were discovered

to corroborate t testimony to
f Stock, and that the killing
bodies discoversd by thie witn were one and the sanm
the very least it is sufficient evidence for the Court
weight,
The motion of the defense is denied.
YT."‘-
Anything further from the defense?
COLONEL EVERZTT: Nothing further f
"RES] DENT: s Prosecution?

R, ELOWITZ:




Take 138
AB-5
A 1 only saw the blood in the bed. She was wounded in her body
but where 1 didn't notice.
C as your sister lying in bed?
A No, she had fallen off the bed and somewhat resting or some-

vhat leaning cn the bed.

Vas she undressed or dressed?

She was dressed.
Q How do you come to the conclusion that she had fallen out
of bed?
1 object to that cuestion, mey it nl
Court, as i ial, irrelevant -
WT: Objection is sugtained.
DE. RAU: hank you.
S1DENT:  Any further questions from the
Nothing further.
1DENT:  The Frosecution.
b, BELOWITZ: Nothing further.
EXAMINATION BY THE COURT
UESTIONE BY COLONEL ROSENFELD:
When y 2 leize on the

vou have mentioned alive

ecution
ion,




Take 138
AB-6

REDIRECT EXAMINATION

QUESTIONS BY PROSECUTION: (ir, Elowi tz)

Q Q Are you the same Hens Rineck who previously testified at
this trial?
A Yee,
Q You previously testified that you were communicati on's leader
in your Battalion, Adjutent's SPW, is thet correct?
Ye:.
Can you recall where you and your company were on the after-

' 18th of December, 1944?

0L
that had been blown up, and just before this bridge the armored spear:

head came to e standstill.

»f en hour.
t that nlace, did you sees anything

unusual?
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Teke 138
AB .7

the name of Paul Zwigart came running. Zwigart grabbed the American,

who was feigning death, out by the coller and dragged him out of the
Jeep and pushed him along in front of him, and the Americen raised his
hands above his head as & sign of surrender. Zwigart went to the right
side of the road and together with one of my radio operators 1 carried
the dead assistant driver to the left side of the road. As 1 put down
the body of the dead American on the left side of the road, near the
edge of the wood, ] heard shots fired on the ri ght side of the road.
1 looked towards the right and 1 saw Zwigart firing shots from his pis-
tol, which he had aimed st the American. The American collapsed under
the fire. 1 came back and stood in front of my SPH; there were some
of my comrades from my 5 ding there as well, among them the
Rottenfuehrer Assenmacher from the SP¥, the man who at that time was
Battelion Commander. Paul Zwigart came running towards me. 1 asked
Paul Zwigart, "Why did you shoot him?" He answered, "You do not under-
stand this, in an armored spearhead you cannot bother with a single
origoner of war."
Q How far wes the Americen w Zwigart when he shot him?
About three to four paces ahe of him,.
Uid you ever have a conversation with Zwigart

this incident?

Could you identify Paul

N




g e

s

Paul Zwigart ie wearing the Number Tho
PEESIDENT:  Number 74 stend up -~ Sit down.

MR, ELOWITZ: Do you know what the duties of Zwigart in the

Battalion at the time of the incident, that you described, were?

A Zwigert wes the driver of the SPW of the Battalion Commander
of the 3rd Battelion, 2nd Panzer Grenadier Resiment L.S.S.AH,
G Do you know the name of that Battalion Commander?
A Our Battelion Commander was at thet time Hauptsturnfuehrer
Jogef Diefenthal.,
MR. ELOW1TZ: You may cross—examine.
PHESIDENT: Court will recess until 1330.

(Vihereupon the Court recessed at 1200 hours)




AFTERNOON SESSION
(Whereupon the Court reconvened at 1330 hours)
FRESIDENT: Take your seats. The Court will come to order.
PROSECUTIONs If the Court please, let the record show

that all members of the Court; all members of the Prosecution; all

members of the Defense, with the exception of Mr Strong,who is absent
on business of the Defense, are present. ALl the Defendants and the
reporter, a re presents

PROSECUTION: The Prosecution recalls Hans Rineck to the

HANS RINECK, was recalled as a witness for the prosecution
and resumed the stand. He was reminded that he was still under oath
and testified further through an interpreter as follows:

PROSECUTION: You may Cross-axamine.

RECROSS=EXAMINATION$
QUESTIONS BY DEFENSE:(Captain Narvid)
Q At the time the American Jeep ran into your vehicle was
there any combat in that area 7

No.

Were you then under fire 7

No.

As a matter of fact weren't the Americans quite close to
you then ?

A

Q Did you not receive any firing from small arms
from the Americ. ?

A No.

Q Did you not state on direct, that you heard small arms
fire on the left side of the road where you took the dead American ?

A No I did not say that.

Q How mich time elapsed betwsen the time that Zwigart pulled
the American out of the Jeep and the time he was shot ?
(Rineck-recross)
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It might have lasted about three minutes.

How far away were you from Zwigart all that time ?

10 meters - about 10 meters.

Do you know where Zwigart took the American after removing
him from the Jeep ?

A I lost sight of Zwigart - I was carrylng the dead man
towards the left side of the road and I therefore could not simultan-
eously look on the right side of the road where Zwigart was taking
the American.

Q In other words, for a short while - for a short period of
time, or for about a minute or two you did not see Zwigart ?

A Yes.

Q Therefore, you would not know whether Zwigart during that
period received any orders ?

A I could not say that because I did not hear any of that.

Q How close were you to Zwigart when he shot the American ?

A I was about 10 meters away when he shot the American.

Q You stated on direct examination that after the shooting
you asked Zwigart why he did it - is that correct ?

A Yes.

Q As a matter of fact, did you not after the shooting, run
over to the American's body and commence to search the American for
loot 2

PROSECUTION: (mr ELOWITZ) May it please the court, the
gsecution objects to that question on the grounds that it irrelevant

terial to the is

DEFENSE3:(Capt NARVID). May it please the Court I am asking

this question with respect to the truth and veracity of the witness. I
intend to connect it upe
PRESIDENT: Objection sustained.
QUESTIONS BY DEFENSE:(Dr LEER)
Q Did fighter bombers attack Ia Gleise 2

(Rineck-recross)
£
icbd




#1139
s L 3 A No not in la Gleize, but we were attacked in Cheneux,

Near Cheneux and partly inside. That is where the bombing attacks
were made.

Q Can you tell us when that was ?

That was about 1 hour before the shooting of the American.

Can you also give the hour in this connection ?

It was about 3.30.

Do you know what the purpose of this attack was ?

PROSECUTION:(Mr EIOWITZ) May it please the Court we
object to that question.

PRESIDENT: Sustained.

Q Were you shocked by this occurrence of Zimmer shooting

the American 7

PROSECUTION: (Mr ELOWITZ) May it please the Court we also
object to that question: it has nothing to do with the material issues
in this case.

PRESIDENT: Objection over-ruled.

Q I will repeat my question = were you shocked by this
incident in which Zimmer shot the American ?

A As I have already stated before, as a soldier I have seen
so many cases of death, so to say I was shocked would not be the
right word.

Q His behavior struck you as being unusual, justifiably so
did it not ?

A Yes.

Q You were not able to observe that type of incident in
large numbers previously ?

A I had never seen it before in my whole career as a soldier.
QUESTIONS BY THE DEFENSE: (Dr HERIKORN)

Q If I understand it correctly you stated that your column
was pointing towards the east ?

(Rineck- recross)




Yas, that might have been about the direction.

You stopped in front of the bridge that was'out'?

Yes, before the'blown' bridge.

How far was this blown bridge away from the point of the
column ?

A The incident which I have described occurred before we
actually reached this bridge. It might have been about one and a half
kilometers before we reached the bridge.

Q Then how was it possible for a Jeep to come out around
and strike the colum from there ?

PROSECUTION: (Mr ELOWITZ) We object to that question may
it please the Court - the witness is not in a position to answer.

PRESIDENT. Objection sustained.

Where did that Jeep come from ?

PROSECUTION: (Mr ELOWITZ). May it please the Court that
is the same question asked previously.

PRESIDENT. No it is not. The objection is not sustained,

A X don't know.

QUESTIONS BY THE DEFENSE:(Capt NARVID)

R Do you know whether the Amerdcan soldier was killed by
Zimmer ?

A I saw the American collapse as he was shot at by the M.Pi
of Zimmer but I did not approach the body proper: I only saw it lying
there from the middle of the road.

Q Do you recall being examined by me several weeks ago 7

A Yes.

Q Do you recall me asking you whether you took a watch from
the American soldier 7

A Ne you did not ask me that.

Q Da you recall your felling me shat you searched the American
soldier's body ?

(Rineck-recross)




PROSECUTIONs (Mr ELOWITZ) May it please the Court we
object to that question if the defense does not bring in collateral
issues to test the credability of this witness, and not proceed
along this line of questioning as to whether this witness searched the

body 4 or toock a watch ~ it is immaterial and irrelevant to the issues
at stake.

DEFENSE3 (Capt.NARVID). May it please the Court this
witness admitted the fact on being examined by me previously. I am
merely trying to test his credibility and for truth and veracity.

LAW MEMBER: Have you the transcript of the testimony
taken at that time ?

DEFENSE: (Capt NARVID) I cannot find it, may it please
the court. I believe the stenographer has her notes.

LAW MEMBER: Do you remember the exact wording - only

by using the exact words can you test the credibility of this witness.

If you can remember the exact words to the question and the answer,

then you may proceed. One last question! "Was the statement under
Oath" ?
DEFENSE: (Capt. NARVID) Yes.
PRESIDENT: Sustained.
DEFENSE: Will the reporter read the last question ?
(Whereupon the reporter read the last question as follows:"Do you
recall your telling me that you searched the American soldier's body?")
A I never made this statement in your interrogation: in
fact I would be in a position to prove the opposite to you.
REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION(Mr ELOWITZ)
Q At the time of the incident you described - of the shooting
by Zimmer - how long were you a member of the Division ISSAH ?
A I have beena member of the ISSAY since October 194).
Q Have you ever been in combat with the ISSAH previous to

(Rineck-redirect)

170




# 139
S. 4. 6.

this campaign ?
A No, I never was in combat.
Q Did you adhere to any other 8S organization prior to
October 1944 ?
A Before that I was for a short time in a Signal outfit
attached to the SS before I was forced into the SS.
EXAMINATION BY THE COURT:
QUESTIONS BY IAW MEMBER:
Q What were the weather conditions like on 18 December 19 ?
A Weather conditions on 18 December Ll afternoon were such
that the clouds just opened up and thus the air attack was made
possible.
RECROSS FXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE:(Capt NARVID)

Q When I interrogated you Rineck, how many other people were

present in the room ?
A Two ladies were present and this gentleman sitting next
to you (indicating Mr Walters.)
DEFENSE: No further questions
PROSECUTION: Nothing further
PRESIDENT: There appear to be no further
questions. The witness is excused.
(Whereupon the witness was excused and withdrew).
PROSECUTION: The Prosecution recalls as its next witness
Hans Assenmacher.
NS ASSENMACHER, was recalled as a witness for the
Prosecution: was resworn and testified further through an interpreter
as follows:
REDIRECT EXAMINATION
JUESTIONS BY PROSECUTICN:(Mr ELOWITZ)
Q Are you the same Hans Assermacher who has previously testif-
ied in this case ?

(Assenmacher-redirect)
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# 139
5 L. 7.

A Yes.

Q And you previously testified that you were radioman -radio
operator in the vehicle of your Battalion Commander Hauptsturmfuehrer
Diefenthal is that correct ?

- A Yes.

Q Can you recall where you were with your Company on the

afternoon of 18 December 19l ?

A Yes.

(Assenmacher-redirect)
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ta 140
6/4/ TJH 1

Q Where were you?
A We were within the point of the tank column, several
kilometers west of Cheneux,
Q What happened at that place?
A The tank column got stuck because a bridge was blown just
in frontiof us.
What were your duties at that time?

I was sitting domn there in the half track next to the

Whose vehicle was it?

That was the vehicle of battalion commander Diefenthal,

Who was riding in the vehicle besides you at that particular
time?

A Besides me in the same vehicle were Hauptsturmfuehrer
Diefenthal, Obersturmbannfuehrer Peiper, and Unterscharfuehrer
Fackelmeyer. The driver was Rottenfuehrer Zwigart.

Q Did anything umsual happen while you were parked at
that place?

A Yes.

Q Describe what happened? "

A We had been standing in the road for a few minutes already
when somebody out front suddenly started calling, "Americans are
shooting".

Q Will you repeat your answer pl

A We had been standing on the road several mimites
when somebody from the tank out front started suddenly to shout,
"Americans, shoot", I tried to get to my machine gun but by that
time that I had getten into position another machine gun was already
firing, I permitted myself to get back to the seat and look

through the porthole to see what was going on. I saw an American

(Assenmacker=redirect)




Jeep drive pass the two Panthers which were standing on the right

side of the road in front of us and I saw them drive up to the SPW
of the adjutant on the left side of the road. Shortly thereafter

the men from the Panther and SPW approached the Jeep, I saw

Rottenfuehrer Zwigart, who was also down there, walk over to the Jeep

and pull the American, who was driving the Jeep, out from behind there,
The assistant driver appeared to be dead and was carried out by
another man or by two other men. Rottenfuehrer Zwigart then took
the American in front of our vehicle and went to the back of the SPW
and there said to Sgt. Fackelmeyer, "Paul, give me a machine pistol",
§b. Fackelmeyer gave him a machine pistol, Zwigart went back to the
American who was standing at our vehicle. He pushed him along in
front of him, the American turned around briefly and Zwigart motioned
for him to go ahead, After the American had walked forward two or
three paces, Zwigart shot him down with a burst from his machine
pistol. Then he returned to the SPW and handed the machine pistol
back up.

Q How far from where you were sitting was the place where
Zwigart shot the American?

A Anout four meters,

Q Were you in a position to observe whether your passengers,

Pelper and Diefenthal were in back of the vehicle, at that time?

e and asked for the
did either Peiper or Diefentt any statement to Zwigar
A No, *‘hey said nothing.
Q When Zwigart marched the &merican over towards your
vehicle did you hear any shouting?

A Yes. I heard some people yell, "Paul, bump him off."

(Assenmacher-redirect)




Q Will you describe the manner in which Peiper and Diefenthal
were sitting in the rear of the vehicle?

A Obersturmbannfuehrer Peiper was sitting on the right side
facing the direction they were driving, on the bench, on top of
several blankets which were folded up.

Q Was his head above or below the sides of the vehicle?

A It was above the wall of the vehicles

Q Was Diefenthal's head above or below the side of the
vehicle?

A At the last instant I saw him he was bending over above
a map and was not able to see above the side of the vehicle,

Q At the time of the inecident that you have described,
the shooting by Zwigart, did you see or hear any other shooting,
other than the shooting by Zwigart?

No.
Could you identify Zwigart if you saw him again?
Yes,

Q Will you please look to the left at the accused and identify
Zwigart if you can?

A 2Zwigart is wearing number Th.

Q Request the Court to have number 7l stand up.

IDENT: Number 7 stand up.
(Whereupon the accused did as directed,)
QUESTIONS BY PROSECUTION: (MR. ELOWITZ)
Could you identify Peiper if you saw him again?
Yes.
Will you please look to your left and identify Peiper,
if you can?
A He has number L2,

Could you identify Diefenthal if you were to see him ag&in?

(Assenmacher-redirect)
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A Yes,

Q What number is he wearing?

A He has number 10,

MR, ELOWNITZ: You may examines
RECROSS EXAMINATION

QUESTIONS BY DEFENSE:(DR. LEER)

Q When and by whom were you first interrogated?

A I was first interrogated 28 January by the chief
Prosecutor over there (indicating), I don't know the name,

Q Did you say at that interrogation also that at that hour
Colonel Peiper was looking over the side of the vehicle?

MR, ELOWITZ: May it please the Court, the Prosecution
objects to the question, The witness is here under oath and has
testified to what he has seen and heard, It is certainly immaterial
and irrelevant what he may have said at some previocus time, It is
also improper impeachment of the witness,

DR LEER: Anything the witness says can derive only from
his memory and it is particularly important in the case of this
witness to show and prove, if necessary, that his memory is not
in the same condition now as it has been. I, therefore, ask the
Court to permit me to ask this question,

LAW MEMBER: Will the reporter please
questions and answers, previous to the ques

(Questions and answers read,)

PRESIDENT: Ob tion is overruled,

QUESTIONS BY DEFENSE: (DR. LEER)

Q Do you still remember my question?

A Yes, I was first interrogated on the 28th of January

by this chief Prosecuter over there (indicating) and I wasn't asked
about this subjéct at that time,

(Assenmacher-redinest )




Q When were you first asked about this matter?

A February Lth or Sth.

Q Did you at that time remember the fact that Colonel
Peiper was looking over the sides of the vehicle with his head?

MR, ELOWITZ: May it please the Court, the witness never
testified that Peiper was looking over the side of the vehicle.
As I recall his testimony he stated his head was above the side of
the vehicle, Prosecution objects to the questione

PRESIDENT: The objection is sustained.

QUESTIONS BY DEFENSE: (DR. LEER)

Q I will try to rephrase my question, that is, in the same
manner that I first asked ite Did you, at that interrogation,
remember exactly that Colonel Peiper had his head above the side of
the vehicle?

A At that time, I was not asked whether Colonel Peiper had
his head over the sides of the vehicle but only whether he was in
a position to observe what was happening out front in the street
and I had to answer this question affirmatively.

Q Where were you sitting at the time when Colonel Peiper
had his head over the side of the vehicle?

A I was sitting out front at the seat of the assistant driver,

What were your duties?

I didn't have anything to do at the time because, at that

At what instant was tha
At the instant when the point of the column,-~ when we

1 closed up the column.

Q At that moment, as you stated, you also looked at the Jeep

d gven attempted to shoot, is that not so?
A That is correct., We were standing there for quite a whiles

senmacher-recro
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Q  Where did Colonel Peiper first step into the SFW of
Diefenthal?

A Colonel Peliper entered our SPW on the 17th, in the morning

and it might have been something after 9 o'dock.

Q Where was that?

A I don't remember the exact locations It was either
in front of Honsfeld or Buellingen,

Q Who was near you?

MR, ELOWITZ: May it please the Court, we object to this
line of questioning. I fail to see the materiality of it. The
witness testified that at the time of the shooting Peiper and
Diefenthal were in the vehicle.

LAW MEMBER: It occurs to the Court that this witness has
now been on the stand several times, involving instances over the
entire route of the columm, I believe cn other occasions when he
was on the stand he was not cross examined, knowing that he would
be later brought to the stand again., Under those circumstances,

I think can be cross examined as to all the matters he has
testified to, so far, on direct examination,

DR. LEER: Will the reporter please read my question,

I have forgotten it.

" . oo 2.3
(Whereupon the question was read.)

to get out of the / commanding officer and get into
other onee
QUESTIONS BY DE E: (DR. LEER)
Q Why did you have to .change vehicles and from what vehicle
into what vehicle?

because there wasn't




Q Where was that?

& That was on a road or near a road near Honsfeld or
Buellingen.

Q When did you get into the -~ back into the SPW of Diefenthal?

A I got into the SPW again in Buellingen itself, When the
SPW was standing next to a church refueling.

Q Upon whose orders?

A Upon orders of Sgt. Fackelmeyer, because one of the
radio operators had been wounded.

Q Did Colonel Peiper remain in the vehicle of Diefenthal
at all times or did he get from one vehicle into another one through
out the march, that is,

A During those two days, 17th tc the 19th, early in the

morning Colonel Peiper remained in our vehicle at all timese

Q T have one final question and I wish to apologize in case

I am reprimanded by the Court. Are you sick?
A Noe

Then why are you shaking?

MR. ELONITZ: That is objected tos The Prosecution moves
to have stricken from the record the previous question and answer,
beginning with the question, "Are you sick?"

PRESIDENT: The questions and answer will be st
the objection is sustained,

rther questions,
ENSE COUNSEL: Nothing further from the Defense.

MR. ELOWITZ: No further redirect examination,

PRESIDENT: Anmy questions by the Court? A rently not,
the witness is excused,

(¥hereupon the witness was eXcused &nd withdrew,)

(Assenmacher-recros




PROSECUTION: The Prosecution recalls Kurt Plohmann as its

next witness,

KURT FLOHMANN, recalled as a witness for the Prosecution,

being first duly sworn, testified further through an interpreter

as followss
REDIRECT EXAMINATION
QUESTICNS BY PROSECUTION: (MR. ELOWITZ)

Q You are the same Kurt Plohmann who has previously
testified in this trial?

A Yese

Q You previously testified that you were a member of the
1st Company, lst Panzer Regiment, is that correct?

A Yes.

Were you with the first Company on the 18th December 1947

Yes,

Can you recall where you were on that day?

Yesa

Will you state where you were?

Our tank was put out of action in Stavelot on the 18th
December,

Q What did you do after that?

A I then entered a SFW, half track and went aleng on this
SFW until La Gleize and through La Gleize until Cheneux and there
was an air att shortly in front of Cheneux.

Q Where did y go after the air attack?

A After the air attack we continued towards Cheneux and
near the forest a tank of the first Company drove pass our SFW
and the commander of thistank, as he passed by, ealled over to the
SFW, "A11 members of the lst. Company whos

out of action, get on the tanks.," The whole point of the tank

(Flohmann~rsdirect )
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column stopped shortly in front of a curve and I then got out of
the SPW and got on the tank of Sgt. Strehlow, Tech. Sgt. Sgrehlow
was from the st Company,

Q Did you see anmything unusual after you climbed up on

Strehlow's Panther?

A Yess

Q Describe what you saw?

A We stopped for a short wile and then an Aperican Jeep
approached us coming from the opposite direction. The point of the .
tank column opened fire on this Jeep., One 4merican soldier driving
in the Jeep was killed immediately. The second soldier in the
Jeep played dead and had taken about this position (indicating).
Thereupon a man from a SPW came down to the Jeep and pulled the
soldier out of the Jeep by his collar, The German soldier then shot
the American soldier with a machine pistol on a small side road
next to the highway.

Q While the German scldier was marching the American
soldier from the Jeep, did you hear any shouting?

A I can't remember that.

Q How far away was the 4merican soldier from the German
soldier when he was shot by the latter?

ht have been three or four paces away.

How far away were you from the place where the Americar

35 to LO meters possibly.
Do you know anybedy from the crews of these SPW's?
No., I didn't know anybody?
MR, ELOWITZ: You may cross examine,
RECROSS EXAMINATION

QUESTIONS BY DE (LT, COL. DWINELL)

(Py ohmann-peoross)
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Q Just bafore this American soldier was shot he tried
to escaps to the woods; is that correct?

A He didn't attempt to escape. The German soldier
motioned to him that he was to run toward--that he was supposed
to go towards the woods.

Q Do you remember being interrogated by some officers
and people sitting at this table about three weeks ago?

A Yes.

Q Do you remember being questioned about this same inci-
dent that you have just testified about?

A Yos.

Q lera you asksd this question: "Did you ses any other
incident in the Eifel Offensive where F.W.'s or civilians were
shot?"

A Yith the exception of the cases which I told the De-
fense about, no.

Q Well, do you remember making this statement: "There

is anothsr case. That was after La Gleize. We passed through

La Gleize on the 18th and wers attacked by fighter bombers. We
then proceeded eastward and came there into the woods. The spear~-
head,two tanks, stopped. Besides throe or four SFVi's were stand-
ing thers." I intend to continue reading the answer but I want
to ask if he remembers up to that point.

A

then maling this statement: "All of a sud a

jeep in which two Americen soldiers were sitting drove toward us
at pretty high speed.”

A Yes.

Q "It stopped shortly in front of our tenk and
eponed fire."

A Yeos.

( Plohmann - Recross)
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Q "The ome soldier in the jeep was hite The American
who was sitting on the right side beside the driver jumpsd out
of the jeep, wanted to run to the woods, end was shot." Do you
remember making that statement?

A No.

DEFENSE COUNSEL: Nothing further from the Defense.

REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION(Mre Elowitz)

Q Plohmann, at the time you spoks to the Defense Counsel,
referring to the conversation which he just mentioned to you, were
you undsr oath?

A Yes.

Q At ths time the German shot the American with the MePe-=--

(0ff the rescord discussion.)

QUESTIONS BY FROSECUTION (Mr. ELOWITZ)

Q Flohmann, you stated that you were under oath at the
time you spoke to the Defenss Counsel. How wers you sworn, do you
racall?

A I misunderstood the guestion. I wasn't put under oath
by the Defense Counsel.

Q Now direct your attantion to the statement you made
previously, that the German soldier motioned to the American to
take off for the woods just before he shot h Will you demon=-
strate in what manner he m

A He had grabbed ths soldier behind on the collar and
pointed with his hand for him to run in the direction of the forest
and gave him a littls push.

Q How far did tne American go before he was shotr

A The man made about two or thros or four steps. Taken

two or thres or four steps.

M. ELOWITZ: That is ail.

( Plohmann - Redirsct)
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(Lt. Perl -

PRESIDENT: Any questions by the court?

DEFENSE COUNSEL: Nothing further from the Defense.

PRESTDENT: Any questions by the Court? Apparently
none. The witness is excused.

(Whereupon the witness was exoused and withdrew from
the court room.)

MR+ BLOWITZ: THe Prosecution recalls its witness, lst
Lt. WILLIAY R. PERL.

IST LT. WILLIAM R. FERL, recallad as & witnsss for the
Prosecution, having been previously sworn, testified further as
follows:

(Whereupon the questions, answers and other proceedimg s

woro interpreted to the Garman counsel and the acoused.)

REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY M. ELOWITZ:

Q You are reminded you sro still under oath?

A Yos, sir.

Q In the course of your interrogation at I.F. No. 2
Schwasbisch Hall did you ever have occasion to interrogate a person
by ths name of Paul Zwigart?

A Yes, sir.

Q Did Paul Zwigart make a statemsnt to you?

Yos, sir.

"as the statement oral or written?

He made an oral statement first and th
was taken into a written statement.

Q Could you identify Paul Zwigart if you were to see him
again?

A Yes, sir.

¥ill you look over at the accussd on your laft and identify
Paul Zwigart?

A e is woaring N

Redirect)
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(Lt. Perl - Redirect)

IR. EIOWITZ: THe Prosecution hands the reportar a writ-
ten instrument and requests that it be marked Prosecution's Ex-
hibit Nos 97 for identification.

(Whereupon the document referred to above was marked
Prosecution's Exhibit P-07 for Identification.)

QUESTIONS BY MR. ELOWITZ:

‘ Lte Perl, I hand you a written instrument marked
Prosecution's @xhibit P-97 for identification and ast you to iden-
tify it, -if you can.

A Yes, I knowits It is a written statemsnt from Zwigart,

It is written in his writing and signed by him.

Q Tasit written and signed by Paul Zwizart in your pres-

A It vas certainly signed in my presence. I am pretty cer-
tain it was written in my presence too.
Q Was tho statement made voluntarily?
A Yos, sir.
Q Did you subject Paul Zwigart to cruel and harsh treatment
in order to obtain that statement?
A No, sir.
Q Did you make any threats or promises to Zwigart in order
to obtain the statement?
A No, sir.
Q Is the Faul Zwigart who wrote and signed that statement
the same Pau)l Zwigert whom you have just identified:
A Yes, sir; he is.
Vias the statement shown to him?
Yes, sir.
Do you know who administered the oath?
Yss, sir; I did.

MR, CIOWITZ: The Prosscution offers in evidence its
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Exhibit No. 97 for Identification, requests that it be attached
to the record and marked Prosecution's Exhibit No. P-uy7.

LT COL DWINNEL: The Defense objects to the evidence
on the grounds previously stated.

FRESIDENT: Objection over ruled. The Exhibit offered
by the Prosecution is admitted in evidence and will be marked
P-97.

(Whereupon the dooument referred to above having pre =
viously been marked and identified was receivedin evidence as
Prosecution's Exhibit P-97, and the same is attacned hersto and
made a part of the record.)

MR. GLOWITZ: The Prosecution offers in evidence a true
and correct English translation of its Exhibit P-97.

CAPTAIN NARVID: 1If it please the Court, the Defense de-
sires to interpose anothar objection, if we can have leave, at
this time.

PRESIDENT: VWhat is the objeotion? To the Lxhibity
CAPTAIN NARVID: Objaction to so much of the Exhibit
as relates to other incidents than the Eifel offensive.
MM :+  Without any further argument, the Court
does not know what it says yet.

CAPTAIN NARVID: TWell, if you permit the reading of it,
sir,thdn the damage would have already been done. The Defense
is asking to object to any evidence submitted by the Prosecution
at this time which seeks to surround the accused with a criminal
propensity, it would be tantamount to offering evidence of bad
character when charactor is not in issue. To offer evidence of
previous corimes or previous delinquencies on the part of the ac-
cused would be in violation of tnhe Military Govérnment Manual
for Legal and Erison Officers. And I refor +o Faragraph 12, sub-

division 3, page 37 of that Manual.

P
(Lt. Perl - Redirect) 4.1
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IR« EWOWITZ: DYay it please the Court, one of the most
elerentary rules of ovidence relating to the admissibility of
confessions clearly states that a confession will not be admit-
ted in part; it will be totally admissible or totally inadmiss=
ible. And if the confession contains matter material to the is-
sues at stake and matter immaterial to the issues at bar then the

confession will be admitted for what it is worth and the subject

matter that is not material to the issves will be given whatever

weight the Court desides to give it.

LAY IZVBER: In & number of cases this Court has already
ruled that it is sitting not only as a Jury but as a Jury and Court.
The Court itself will decide whether it will admit anything or
whether or not it will place any valuve on it. The sams ruling as
wade on previous occasions will be made nows The motion is denied.
lotion is denied and objection over ruled.

FRESTDENT: Lxhibit P-97 has been admitted in evidence.

IR+ BIOWITZ: The Prosecution offersin evidence a true
and correct “nglish translation of its Exhibit P-97, requests
that it be attached to the record and that it be marked Prosecu-
tion's Exhibit P-97-A.

(Whereupon the docurent referred to above was marksd
Frosecution's Exhibit P~97-A for Jdentification.)

DEFENSE NSEL: No objection on behalf of the Defense.
® being no objsction, the
i by the Prosecution is admittedin evidence ang

(¥hereupon the document referred to above having pre-
viously besn marked and identified was received in evidence as
Prosecution's Exhibit P-27-A, and the sams . is attached hereto end
rade a part of the record.)

Pormission is requestsd for the Prosecution

(Lt. Perl - Redirect)
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to read its Exhibit P-97-A.

PRES IDENT: Granted.

(Whereupon Prosecution's Exhibit P-97-A was read in the
English langvage, as follows:

"I entered the 85 in November 1839 voluntarily and
received my SS scnooling in the concentration camp DACHAU.
From DACHAU I was ordered for about 10 days to the concen-
tration camp BUCHENWALD. In BUCHENWALD the prisoners had
to build barracks and a garage. From the concertration
camp BUCHENWALD I again returned to the concentration camp
DACHAUs I have not killed or mistreated prisoners either
in BUCHENVALD or DACHAU. I mas at that time under the
command of the TOTENKOFFVERBANDR, 2nd TOTENKOFF Regiment,
16th Company.

"From the concentration camp DACHAU I was transferred
in the middle of March 1940 to the L.SS.A.H. to whien I
belong up to this time. Since June 1941, I belonged with-
out interruption to the same battalion. This battalion is
now called the 3rd. Since approximately ths beginning of
1643, it was callsd the 3rd battalion. This battalion com-
manded by Havptsturmfuehrer Josef DIFFENTHAL was & part of
the 2nd Panzsr Grenadier Regt. L.8S.A.H.

"I will truthfully®write down what I kmow about the
shooting of civilians or prisoners of war. In RUSSIA gen-
erally, we did not take any prisoners at all. lost of the
prisoners had bsen surrounded at the beginning of the war
againgt RUSSIA. When the fighting becams heavier and the
German advance slowed down, prisoners of war were only
taken in special instances.

"On various occasions we burned down whole villages
with our blow-torches. Especially I remsmber two cases;
one in the spring of 1943 when we expressly received the
order near KHARKOV to set a village afire and"bump off" all
inhabitants "inciuding women end children". Yhen I say
"we" I mean the third battalion which at that time was led
by Hauptsturmfuehrer FPEIFER. As far as I Jmow he originat-
ad the order personaily OQur battalion was, at that tine,
cut off from the main it, and operated on its own, some-
times here and sometimes there. I mysalf did not see Haupt-
sturmfuehrer FEIFER, who was with us at that time, shooting

ivilians. Towe it was general own in the unit

actively participated in this ac

"I saw in this village which vas of medium size (approx-
imately 600~86@ inhabitants) how our battalion set the houses
afire with the blowtorcn. I was tank driver and on that
oceasion I did not leave my tank. I stcod with my SPW at
the entrance of the village and watched ths infantrymen of
Qur battalion running around with blowtorches and sew at
loast one who get a house afirs.. The Infantrymen of our
battalion ran around in between the burning houses with
machine guns and rifles shooting into the houses.

gart statement)
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"Another case which I recal exgotly during which an
entire village was 'wiped out', took place in the summer
of 1943 during the feint attack on KURSK in the BHELGOROD
geotors At that time the Infantrymen of our battaiion re-
coived the order "Blowtorches readyi". I, myself, heard
when the commander of the 9th company Hauptsturmfuehrer
GUHL issued this order, and know that the same order was
given to all companies of the battalion. ‘I don't kmow any
more whether on this occasion it was emphasized whether
women and children as well had to be "bumped off"; however,
in acoordance with previous practice, it was apparent what
was meante I saw clearly in this case whan women with
children among them, came running out of the burning houses
and how they were mowed down by our men. The nanes of
those who were shooting I don't know any longer, but the
whole battalion participated. I, myself, however, did not
shoot but sat at the controls of my tank, watching.

"On no oceasion did I notice any resistance on the
part of the population, nor did I see any resistance from
anybody, and alsc never did I ses from any house in which
we fired, that the fire was returned.

"This village was a bit larger than the one desoribed
before, While wiping out the first village, it was am=-
nounced that an inhabitant of the village had shot into a
truck with several Cerman wounded. In the second described
case, no reasons were given.

"After wiping out of the second village described here,
our battalion was "pemmrded" with the nams "Blowtorch Battal-
ion", and from there on our tactical symbol was the Blow-
toroh and remains so up to today.

"In NORMANDY I have only once heard the order not to
take prisoners. On 7 August 1944, I was ths driver of Ober-
sturmfushrer Hans SCHMIDT. If I am not greeatly mistaken,
that morning Hauptsturmfushrer DIFFENTHAL'S ear-drum
was punctured and Obersturmfushrer SCHVIDT took his place.
At that time--it was close to THILLI, near CAEN~--when I
passed food to Obersturmfushrer SCHNIDT, he told me "Pre-
sumably we face nigger troops--if this is true, naturally
no prisoners of war will be taken. e will "give it" to
these half-monksysi" It is possible that instead of "half-
monkeys" he used another similar vord, but that is what was
meant. In the EIFNL offensive I only know of one single
shooting and I admit to have shot an Americen prisoner of
war on the 18th December 1944 close to 4 o'clock in the af-
ternoon. However, although I did not have an order to shoot
tnis prisoner, I was not, and an not aware of any wrong-doing.
I acted with the understanding of Hauptsturmfuehrsr DIFFEN
THAL, and Obersturmbamnfuehrer 5T » in whose presence
made the preparation for the shooting, and therefore shot
the prisoner with their Imowledge.

"¥e traveled on the road between two villages the names
of which I don't recall any more. The village we came from
was the one dn which we had just previously sustained a
heavy air attack. The village .in the direction in which we
drov® was the one in which the bridge was blown up and to
wiricn w8 nad to return.later using the sams road.

(Zwigsrt statement)
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"I was the driver of DIFFENTHAL'S SPW. As well as
myself, on this SFW rode Hauptsturmfushrer DIFFENTHAL and
the Commander Obersturmbannfushrer FEIPER. Also traveled
on this SFW Unterscharfushrer Paul FACKELMIYER as well as
Rottenfuehrer Hans ASSEN'ACHEZR. The SFW was like all
SFW's--open and ths heads of the ocoupants extended above
the sides, in sucn & vay that even if one is sitting, one
can seo out. In case of firing, one must 'duck' in order
to be covered.

"I, myself, have prepared a sketch which zives the ex-
act position of everyone in the SFW, and I attach this sketch
to my statement. On this is meant:

No. 1. My driver's seat

No. 2. Rottenfushrer ASSENVACHER (Asst. driver and

radio operator)

Noe. 3. Hauptsturmfuehrer DIFFENTHAL--sitting on the

bench.

No. 4. Obersturmfuehrer FEIPER--sitting on the other

bench.

No. 5. Unterscharfushrer FACKE

No. 6. Baggage .

No. 7. Radio Equipment.

"As far as I remembor, close to 4 o'clock in the af-
ternoon, about 1 kilometsr from the village in which we had
the heavy air attack, I saw a Fanther (P5) standing on the
left side of the road.

"Possibly 2 kilometers, or it may have been 3 kilo-
meters, possibly even a preater distance benind tnis Pan=
ther (P5), on the rignt-hand side of the road stood some
SFW's from our battalion. I drove past the SFW's and stop-
ped about astride the Panther, on ths right side of the
road as T vas ordered to do by Hauptsturmfuehrer DIFFEN-
THAL who was sitting behind me. DIFFENTHAL shouted to the
commanderof the Panther asking what had happensad and told
him to procesd. I do not recall ths answer of the Panther
Commander any more, but I know, however, that afterwards
Hauptsturmfuehrer DIFFEN L took the map inte his nand and
Hauptsturmfushrer DIFFENTHAL as well as Obersturmfuehrer
FETFER looked at this map.

"While they were doing so, the Adjutant's Sri/ approach-
3d from the rear and came to a halt in between us, approxi-
mately half use Approximately at the same

Adjutant's Panzer had ar~-

djutant's tank or

on ] p wo vehicles
started to shoot; ho € 1id not shoot.

"The driver of the jeep was apparently hit and drove
into ths front of the Adjutant's tank. After thet the oo~
cupant otf' a1l vehicles watcned with curiosity.

I.batjeveit vas Unterscharfushrer R

judant's tank, ro one or two others--
from our %ank,

(Zwigart statsrent)
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(Zwigart statement)

DIFFSNTHAL gave the order, "ZWIGART, remove the Jeep--we
don't have any time". ¥hile still in the SPW I noticed
two Americans in the Jeep who appeared to be aither wound-
ed or dead. I went to the Jeep whers Unterscharfushrer
RINGK--Iremember with certainty that it was him--called
my attention to the fact that one of the Americans still
lived and just pretondsd to be dead. I beliave that this
was the driver of the jeep but I vasby no means surs.
However, one was dead and one pretended to be dead. I
shouted to the living one that he should get up, getting
hold of him at the same time in order to show him what I
wented. After this the American dismounted from the jeep
and as far as T could see he was not wounded.

"I have to say now that at that tim I was very mad
at the Americans for obvious reasons, bocauss just before,
we sustained a heavy air attack.

"For that reason, and because I knew that my superior
Tauptsturmfushrer DIFFSNTHAL, and Commander Obersturmbann-
fushrer FETPER, who was also prosent, at least wouldn't
uind if I shot the prisoner, I decided to shoot him.

"I was asked at the interrogation how I lnew that
DIFFINTHAL and PEIPER would agree, and I said at this oral
interrogation that I "lmew" them. I have been long enough
in the "affen S8 to now that even if no specific order is
issuad to shoot a certain prisoner of war, the officers at
least don't mind ite Also I knew Obersturmbannfuehrer as
a radical S§ man. It vas Imown in the regiment that he,
before he came to us, was HIV/LER'S Adjutant and HIWLER's
right-hand men, also, a lengthy explanation as to whether
I was doing right by presuming the agreement of thase two
high ranking officers is thersfore unnecessary because the
circumstances themselves maks this agreement apparsnt.

"From the beginning to the end, Hauptsturmfuehrer DIF-
FENTHAL as well as Obersturmbannfushrer PEIPER watched,and
I know that I as a Rottenfuehrer would certainly not have
darsd to do anything under their eyss which I assumed would
not be permitted by them/

"I indicatsd with my hand to the American that he
should go to my SPW. I walked half a step benind him.Since
the moment we discoversd that he was alive, he held his hands
over his head until the moment he died.

"That he was an American I recognized by his American
mi m. He was wearing American O.D. trousers, American
combat boots, and on his slseves he had, as far as I can
remember, one or two stripes just like an American Frivate
irst Class or Corporal wears. As far as I can remember,
while dismounting he did not have his steel helmet on any
longer. Also, his weapen must have romained in +the wvehicle
beocause I am sure that I did not see a weapon on him,

"I steppsd with the prisoner to
I can remmber at the sidevhers DI
sat. I said to 3 "Har the 1
man." Thereafter FACKELMSYER passed the M.P
ire comrades in soms of the vehiclas and s
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the sides, shoutsd loudly and encouragingly "Go ahead--
bump him off", also similar things.

"I said during my oral interrogation that it was just
like the "LEIPZIG FAIR", and I was asksd to explain what I
meant by that. This I will do. From all sides I was
watohed with curiosity; tho noise of the encouraging shout-
ing, and in between Obersturmbennfushrer FEIPER hollering
to Haupts turmfuehrer DIFFE.NTHAL repeatedly "Quick--lets go--
we don'thave any time."

"I don't want to implicate my officers un1ust1y and
therefore state under oath that this "Quiok, Quick" dia
not refer to the fact that the prisoner had to be shot abso-
lutely quickly. The "Quick" muon rather referred to the
faot that I would have to clear the thing up myself one way
or the other. On the other hand, even if I did not receive
an order to shoot, the two officers in my SPW Imew exactly
that I was going to shoot the prisoners as they did not say
anything agzainst it, and I had to assume that I acted correct-
ly. Obersturmbannfuehrer PEIFER and Hauptsturmfuehrer DIFFEN-
THAL watched everything and I saw both of them looking out
of the vehicle. Furthermore they saw me come with the pris-
oner to the SPW asking for the .Pi and receiving it. Vhat
that means would have been clear to an SS officer, even if
tho crowd had not shouted at the sams time "Bump him of'f".

"I am rather tall and I can look into the SFW while
standing outside; when 1 asked for the M.Pi I saw PEIPER
on the opposite bench, sitting on the blankets which I had
spread out for him. When I asked for the M.Pi he glanced
at me quickly and impatiently and then looked at his map.
There exists no doubt thet DIFFENTHAL as well as FEIPER
Inew what I vas going to do, but both were disinterested
about it. After I received the machine pistol, T led the
prisoner to the edge of ths road immediately behind which
the woods commences; during this time, my comradss called
"Bump him off". Befors the edgs of ths woods, when the
prisoner had walked about 3 steps in front of me, I drew
my gun and aimed at his head and I fired a burst of about
10-15 shots into his hsad, whereupon ths American imme-
diately fell dead.

"I took another short look at the body, to assure my=
s9lf that the prisoner was really dead. He was already
dead. He had a huge hole in his head and ths blood flowed

in streams. parently all my shots were hits. A4s
shot at the American, the A can went at a regular walk-

ing pace as I had told him %o do. I admit that in tm
prison camp at ZUFFENHAUSEN I had request

ocase anybody should find out about the ki b hO!
claim Mr\t the American was shot vhile trying to escape.

"RINZK then removed the watch from the body and imme-
diately after the shooting, he joyously shouted ™
at least a watch".

"Immediately after thekilling, I raturned to my
Tha Arerican had besn shot about 10 meters frem my SP

"As I returned, DIF ITHAL asked ms what was inside the
(Zwigart statement)
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jeep. I replied "Mines" and theroupon he hollsred at me
that I should once and for all get the jeep out of the waye
He did nct say anything about the shooting. At this time
there was no battle noise and no other shote were fired ex-
cept mine.

"I couldn't get the jeep out of the way because of
broken wheels, whereupon DIFFENTHAL ordered me to come back
to the SPW and we pushed the jeep out of the way with our
Panzers.

"I regret that I shot the . prilsoners

"The scene of the shooting I have also shown on the
sketoh which I have prepared. This sketch I have numbered
II. On that No. 1 means Panther, No. 2 Adjutant's SFW, 3
our SFW, 4. Jeep, 5. SPW, 6. Houss, 7. place of shootinge

"I have made this statement voluntarily, wninfluenced
by thrsats, force, or promises and have written it down with
my own hand.

"I belisve in God and I am aware of the Importance
of an Oathe

"I swear that this statement is the whele and pure
truth, and contains nothing but the truth.

"I will repsat this statement at any time before any
court.

(signed) Paul ZWIGART
S8. Uschae.
11 February 1946.
Witness:
(signed) RAPHAEL SHUMACKER
Capt cwp

Sworn to and subscribed before me this 1lth
day of February 1946, at SCHWABISCH HAIL,
Germany.

WIILIAY R PERL

1st Lt. ¥.I. 0-555149
Investigator--Examiner. War Crimes

(Zwigart statemsnt)




(Whereupon the Court reconvened at 1530 hours.)

PRESTDENT:

Court willl come to order.

PROSECUTION:

If the Court please, let the

record show that all members of the Court, all members

of the prosecution with the exception of Capt. Byrne

who 1g absent on business of the prosecution, all

members of the defense with the sxception of Nr. Stron
bsent on business of the defense, all of the
lefendants and rerorter are nresent.

for the prosecu-
tion, resumed further throu

an interpreter

(CONTTNT
efore proceedi
on record.
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Prosecution

reporter.)

DEFENSE

there

is

necessity for reading

stipulated that

(Whereupon
been previousls

rosecution
and are attached
record.)

TR amTe

accused Josef Diefenthal and requests that it

Exhiblts N

s no objection to the

be
record and marked Prosecution

C respectively.

Nos. P-97-B and P-97-C by the

COUNSE On behalf of the defense

lehire affidavits or

the same and 1t 1s

further

the photogranhs are those of the

1efenthal.

being ro obiection

are admitted in evidence and

locuments

naried

Exhibit

marked



then cross examine on both of

elther way the Court desires.

PRESIDENT: Procead,

them,

can proceed

perfectly all right

BY MR. ELOW ONTD)

') Were the statements made to you by Josef

Diefenthal oral or written?

First oral statements

rument

marked Prosecution Tixhibit

(Whereupon the document re

for

and he wrote it

e sts

for ldentificat

to was marled

] Phne n by t




in the room i

who wrote and sig

lefenthal

Was the statement made voluntar
1t was.
lefenthal

zatment in order tc




cution offers
translation of 1ts ext
attached to e record

ereupon the document referred to, marke

secution Exhibit No. P-98-A by the reporter.)

) Sh ISET,¢ On behalf of the defense




Teke 1,3
June L=B=1

(W’hereupon Prosecution Exhibit No. P=98~A was read to the Court,
as follows;)

"I, the SS Sturmbennfuehrer Josef DIEFENTHAL, was at
the time of the EIFEL offensive in December 10L);, end Januery
1945 commander of the IIT Armored Battalion, 2nd Panzer Gren-
adier Regiment, L.SS.A.H. My battalion was assigned to the
Armored group under the commend of Joechim FEIPER, then SS
Obersturmbannfushrer.,

"My renk at that timo was SS Heuptsturmfuehrer.

"l. On the 1lith December 19Ll;, between 1600 and 1700
hours, a meeting took place at the command post of the lst
S8 Panzer Regiment L.SS.A.H. in the BLANKENHEIVER woods,
presided by Joachim PEIPER, then Obersturmbannfuehrer, in
which the following persons participated: 8§ Obersturmbann-
fuehrer Joachim PEIPER, 8§ Obersturmbannfuehrer Von WESTERN=-
HAGEN, Commander of the He Tenk Battalion 501 (KOENIGS-
TIGER), SS Sturmbannfushrer Werner POETSCHKE, Mejor KOCH of
one of the Air Corps Anti-Aircraft Battelions attached to us -
though he arrived late - es well as the S8 Hauptsturmfuehrer
Hens GRUALE the Adjutent of the 1st 8S Penzer Regiment, and
myself. This meeting was preceded by a meeting in the morning
hours of the seme day at which participated - besides the ones
mentioned above - 8§ Sturmbannfuehrer HARDICK, an officer un=
der the commend of 8S Obersturmbannfuehrer SKORZENY.

"Either at this meeting in the afternoon hours, or, which
appeers more likely to me, from an order of the 1st SS Panzer
Regiment, read by me on the following day, I learned, that,
based on the regimental order of the lst S8 Panzer Regiment,
the enemy resistance was to be broken by terror and that a
wave- of panic and fright had to precede onr troops, I can
remenber distinctly that it was quoted in this order; 1A
wave of penic and fright has to precede our troops'. However,
I do not know any longer in which words the order wss given -
to bresk the enemy resistence through terror = only thet this
was the sense.

"2. 1In the course of the following day, therefor
the 15th of December 10LL, I held a compeny commanders!

own command

st. The hour at which I held th

no longer in my memory.

MINEL woods abo

self partioipated at

ntersturmfuehrer Max T

Heing
Heuptscharfuehrer for the 12th
t Karl Heinz FLACKE, and the Co
the ttalion, 88 Untersturmfuehrer
pretty certain, that SS Untersturmfuehrer ANN was
present at this meeting. Before I went into the tactiocsl
tails of the pffensive ahead,
order in regard to_the

nzer Regiment

(Diefenthal Statement)




of the decisive importance of the offensive shead, it must

be fought recklessly and thet a wave of fright and terror

must precede our troops and that the resistance of the enemy

is to be broken by terror. In this first part of my address

I also said something about prisoners of war; however, I do

not know any longer exactly what I ssid. Anyhow I brought

the prisoners of wer in connection with the regimental order
received about the weve of fright and terror which should pre-
cede us. However, I am absolutely certain not to have said
that it wes not permitted to take prisoners, or that the pri=
soners that would be teken had to be shot. Thereupon I gave
the generel ememy situstion end the particular tactical de-
taile of our edvence. I prepared a sketch of the small gerden-
er's house and sttach it to my statement. On this sketch which
I merk 'A' is meant: 1 The entrance. 2 a bench. 3 a table.

Ly a cheir, 5 a bench. 6 a stove. 7 e bench. B a box with switch-
board. 9 a table.

"Possibly we sat ms follows: 10 my position. 11 position
of Obersturmfuehrer PREUSS. 12 position of Obersturmfuehrer
TOMHARDT. 13 position of Untersturmfuehrer FLACKE. 1L position
of Untersturmfuehrer LEICKE, 15 position of Hauptscharfuehrer
THIELE. 16 position of Untersturmfuehrer HOFEAUER.

"3. On the 18th December 15lJ);, about 14,00 hours we were
strongly attaeked by Jebos (ettack bombers) in and before
CHENEUX. On the seme day I drove in my SPW from CHENEUX in
direction to WERBOMONT. Other than myself in my SPW were: the
driver - 88 Unterscherfuehrer Paul ZWIGART - then Rottenfuehrer;
the redio-operator = Rottenfuehrer ASSENMACRER, and the radio=-
operetor Rottenfuehrer FACKELMEYER. Around 1500 hours when I
was ebout to study the map, I suddenly heard machine gun fire
from one of the vehicles in our column. I put awey my map end
ordered the driver Paul ZWIGART, Headquarters, III Battalion,
2nd Penzer Grenadier Regiment, L.88.A.H. to stop. I saw a Jeep
come towards us at great speed. While it ceme towards us, an=
other vehicle of ours shot at the Jeep., The Jeep then drove
against a rock which bordered the road on the left side, as
seen from my direction of travel, with a crash. In the Jeep
were two Americen soldiers or officers who pretended to be
dead, but in reslity lived. However, I ocan no longer remember
how I knew that they pretended to be dead, yet in resl ity
still lived. At this place T gave my driver Paul ZWIGART the
order to get the Jeep out of way, hecsuse the Jeep blocked
the . ave him no order to the effect what he

oners. I did not attach sny importence
question of what he should do with the
interested thet the road should be cleared ar

I cannot remember sny longer to-day what

I know that was pe

For a better und ing X 3 ;
prepared e sketch of the locality as well as
which T have merked 'B', and by it is me x

(Diefenthal Sta
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we could not get further, we therefore again hed to return on
the same roed.

"L. When I put S8 Obersturmfuehrer Georg PREUSS in for
the award of the Ritterkreuz (Knight's Cross) end when I stated
as one of the reasons therefor, that he himself shot en Ameri=
can flyer, I did not know that the Americen flyer was already
8 prisoner of wer. On the 18th December 194l ebout 1400 hours
at the village entrance at CRENEUX, Georg PREUSS - then Ober=
sturmfuehrer - commender of the 10th Armored Compeny, III
Battalion, 2nd Panzer Grenadier Regiment, L.SS.A.F. ceme to
me and reported beck, namely, up till then he wee lost., He
kept himeelf hidden in the woods of BUELLINGEN with » smaell
part of the vehicles of his company. At this occssion end at
this time he told me 'I bumped off & flyer'. Hsreby he pointed
at padded Americen flying pants or & combination suit, which he
wore at this time and had not worn previously., S8 Obersturm=
fuehrer PREUSS related tc me hereby that he shot the American
flyer from whom this piece of elothing originated - in battls.
He related that the Americen flyer sat hidden in a tree

S) unexpeotedly. eupon he (PREUSS) shot
snce of mind in veritat close
possible that 85 Obersturmfuohrer PREUSS
casion that he hmsel" (PREL""‘ was hidd«\r in e tree
end that he therasby somel flyer. . The
1lars of PREUSS's + In any
ated

) unexy J

him. I did not doubt the ncr'u‘r‘r/ of this, S5 Oberstu

fuehrer PREUSS's statement and the 6 when I put him in for
the awerd of the Ritterkreuz betwe ) 1944 and New
Year LIW/L5 T g the shooting of r

reasons from ch the bravery of 38 Obersturmfuehrer PREUSS
weg apparent.

"I mede this statement veluntarily end of my own will,
uninfluenced by duress, threats, or hersh tr ]
fluenced by promises.
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MR. ELOWITZ: The Prosecution offers in evidence four picture

affidavits exscuted by the accused Josef Diefenthal, identifying photo-

graphs of Joachim Peiper, Georg Preuss, Heinz Tomhardt, and Paul Zwigart,
requests thet they be attached to the record and marked Prosecution Ex-
hibits P-98~B, P-98-C, P=G8«D and P-98-F.

DEFENSE: On behalf of the Defense, there is no objection to the
plcture affidavits or necessity for reading the same, and it is further
stipulated that the photographs are those of the accused Peiper, Preuss,
Tomhardt and Zwigart.

PRESIDENT: There being no objection, the exhibits offereéd by the
Prosecution are admitted in evidence and will be marked Prosecution Ex-
hibits P=98-B, P-98=C, P-98-D and P-08-E.

(Whereupon the documents referred to were marked and reccived in
evidenoe as Prosecution Exhibits Nos, P=08«B, P=98«C, P-98<D and P-98-E,
respectively, and are attached hereto sand made a part of the record,)

MR, ELONITZ: You may cross-examine.

SE: Dr. Leiling would 1like to esk some questions,
RECROSS EXAMINATION (Continued)
QUESTIONS BY DEFENSE (Dr. Leiling):

Q  Is it true that, when interrogating Diefenthal, you told him

not to let his men down, but to cover them up by stating that they acted

undsr order?

» witness at this ti

No redirect.

3 excused.

and withdrews)
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PROSECUTION: The Prosecution recalls Mr. Elowitz. Capt. Shumacker
will handle the examination.

MORRIS ELOWITZ, recalled as a witness for the Prosecution, testified
further through an interpreter as follows:

REDIRECT EXAMINATION (Continued)
QUESTIONS BY PROSECUTION (Capt. Shumacker):

Q Mr. Elowitz, you ere reminded you are still under oath,

A Yes.

Q During the course of your interrogations at Schwaebisch Hall,
did you have occasion to interrogate one Rolf Ritzer?

A Yes.

Q Would you recognize Ritzer if you saw him again?

A Yes.

Q Will you look at the accused on your left and state whether or
not Rolf Ritzer is present.

A Yes, he is. He is wearing no. 52.

PRESIDENT: No. 52, stend up, == 8it down.

CAPT. SHUMACKER: The Prosecution hands the reporter a written in=
strument and requests that it be marked Prossecution Exhibit P=99 tor
Identification,

(Whereupon the document reforred to was merked Prosecution Exhibit
No. P-29 for Identification by the reporter.)

2 Mr. Elowitz, I hand you Prosecution's exhibit merked P~

Identification and ask you to state what it

obtain that statement?
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you make any promiges to obtain the statement?

Was the statement éworn to?
Yes.

Who administered the oath?
Capt. Shumacker.

CAPT. SHUMACKER: The Prosecution offers in evidence its exhibit
marked P=9Q for Identification, requests that it be attached to the re-
cord and marked Prosecution Exhibit No. P=99.

LT. COL. DNINELL: 'The Defense objects to the evidence on the

grounds previously stated.

The objection is overruled. The exhibit offered by the

Prosecution iz admitted into evidence and will be marked Prosecution Ex=
hibit No. P-09.

(Whereupon the document referred to, having previously been marked
and identified, was received in evidence as Prosecution Exhibit No. P-99,
and is attached hereto and made a part of the record.)

CAPT. SHUMACKER: The Prosecution offers in evidence a true and
correct English translation of its Exhibit No. P=99, requests that it be
attached to the record and marked Prosecution Exhibit No. P=99«~A.

DEFENSE: On behalf of the Defense, there is no objection,

PRESIDENT: There being no objection, the exhibit offered by the
Prosscut admitted into evidence and will be marked Prosecution Ex-

hibit No

rosecution
record.)
CAPT. SHUMACKER: The Proseoution requests permission to reed its
P-99 and P=99=-A.

anted,




CAPT, SHUMACKER: (Reading)

"I, Rolf RITZER, Sturmann, having been first duly
sworn make the following statement under oath:

"During the EIFLL offensive in December 1944, I was
a member of the 3 Platoon, 2 Panzer Company, 1 Panzer
Regiment, 1SS.A.H. )y platoon leader was Untersturmfuehrer
KOCH, my company commander was Obersturmfuehrer CHRIST., On
15 December 1944, in the aftermoon between 4 and 5 o'clock,
Obersturmfuehrer CHRIST assembled the whole company in the .
woods near BLANKENHEIM to make a speech about the coming
offensive, To the best of my recollection, Obersturmfuehrer
CHRIST said the following:

tTomorrow the great offensive starts which will
determine the final fate of Germany. WMillions of
women and children have been killed by the American
Mr Force terror attacks., Now we have an opportunity
to avenge ourselves for these murders, Ve have to
terrorize the Americans in this battle in order to
win, To attain that, we will not take prisoners of
war, You are SS men and you know what to do with
the prisoners of war you take without me telling you.!

nAfter the speech of Obersturmfuehrer CHRIST, Sturmann
MICHOLACZEK of Hauptscharfuehrer KNAPPICH's tank said to
Obersturmfuehrer CHRIST, that his shoes were torn. Upon
which Obersturmfuehrer CHRIST replied:

'Tomorrow you get yourself a pair of shoes
from American priconers of war,!'

"I knew from the manner and words of Obersturmfuehrer
CHRIST's speech that as far as the officers were concerned,
I could shoot every prisoner of war, not only without fear
of being punished, but would be rewarded for my actions,

non 19 December 1944 in the morning between 7 and 8
o'clock a group of tanks of my company, including my own,
entered STOUMONT where we were forced to stop at mce by
American anti-tank fire, It was in this place that a group
of 15 to 20 American prisoners of war were shot by our
tanks. I have prepared a sketch marked Exhibit "AM
attached hereto, which showa the position of the American
prisoners of war and the position of our tanks. The tank
of Rottenfuehrer PRAHM, indicated as No. 1. on my sketch,

ht on the comer by an American anti-

Unterscharfuehrer
BRAUSCHKE, Commander of my tank (No. 2.) at once gave the
order to shat at the prisoners of war--"American prisoners
of war standing there at the corner" I looked out and
didn't see anything. Schuetze AN at the turret M.G.
didn't see anything either and Rottenfuehrer SZYPERSKI,
the driver of our tank tried to maneuver the panzer around so
we could see better. Then I saw suddenly a group of Ameri-
can prisoners of war guarded by German sentries, standing
at the corner, and I fired 3 to 4 bursts with my ¥.G. and
I noticed ANGERZR fire 2 to 3 fursts at the gr of
American prisoners of war. While I shot, I noticed the
German sentries who guarded the American prisoners of war run
to the opposite side of the street and part of the group

1305
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of the American prisoners € war who stood near the
corner slumped to the ground and it looked to me that
they were fatally wounded. The rest of the group of
prisoners threw themselves to the ground, as it
appeared to me to protect themselves from the M.G.
fire. I knew those prisoners were Americans because
they wore American uniforms., PRAHN's tank started to
burn while I fired with the M.G. Unterscharfuehrer
BRAUSCHER gave the driver the order to back up, where-
upon we stopped the firing. After we had backed up 10
meters, I saw from this position, as indicated on my
'sketch Hauptscharfuehrer KNAPPICH's tank (3) and Ober-
scharfuehrer ROFETER's tank (4):shoot with both their
machine guns into the group of prisoners of war who lay
on the ground, After those bursts of the other tanks,
I saw none of the Americans move and in the manner they
lay, it was my opinion that they were dead.

"#e proceeded and as we left the tom of STOUMONT,
standing in front of a house on the left side of the street,
I noticed a group of 15 to 20 prisoners of war guarded by
3 to 4 German paratroopers. I knew that no one of our
tank group shot at these prisoners of war, but later on
in the evening of the same day, after my tank had been
knocked out, I came back on foot, and I saw at this pre-
cise spot, laying there dead, about the same number of
Americans, I do not know who murdered these American
prisoners, nor have I heard anything about it.

"We proceeded and came to a place, about 2 kilometers
westward of STOUMONT which was the furthest point in the
offensive, At this place we also shot American prisoners
of war and T have prepared a sketch marked "B" attached
hereto, which shows the position of our tanks and that of
the prisoners of war., There were about 15 American
prisoners at the spot No. 6 on my sketch. Several of them
had their hands above the head and none of them had weapons.
It was about two o'clock in the afternoon when we arrived
at this spot. Unterscharfuehrer BRAUSCHKE gave the gunner
ANGERZR the order to shoot at the American prisoners of war
with the turret M.G. but ANGERER couldn't shoot because
he had loading trouble. Thereupon, Unterscharfushrer
BRAUSCHER turned to me and repeated the order to me to
shoot at the prisonersd war. I adjusted my sight and as
soon as I had the N.G. aimed at the Americams, I shot 4
bursts with my M.G. into the group of prisoners of war and
my ¥.G. jammed, As I shot, I noticed the tracer streaks
from the tank ind me also go into the group of prisoners
of we i Intersturmfuehrer KAU N's tank (No. 2).

T spoke to Sturmann ODOY, radio-

s tank and he told me that he, like I,
shot into the group of prisoners d war with his M.G.
recall how these prisoners of war fell down when they were
hit, They slumped to the gruund and lay quietly and I am
sure that they were either all dead or badly wounded. At
that time Untersturmfuehrer KAUFMANN's tank (No. 2.) was
hit and American artillery was dropping around us. We
tried to move our tank away from there an in doing so we
got stuck in the diteh. Our crew left the tank and started
to move back on foot and as we passed Un sturmfuehrer

13U8€




KOCH's tank (No. 3.) I noticed his turret M.G. still
shooting in the direction of the prisoners at which I
had shot,

"fhen we were in the pocket in IA GIEIZE at a date,
I believe to be the 21lst December 1944, I sat on the
stairs which led to the cellar in the house which was
Battalion Commander, Sturmbannfuehrer ROETSCHKE's C.P. It
was about 9 otclock in the morming and I heard Obersturm-
fuchrer CHRIST give the order to German sentries who
guarded American prisoners of war outside, to lead the
American prisoners of war to a pasture and 'bump them off!
there. I had entered the house several minutes before and
saw standing with three German sentries, 20 to 30 American
prisoners of war, First I heard Obersturmfuehrer CHRIST
ask the sentries what they were doing with the prisoners,
and the guard answered him:

"Obersturmfuehrer, we have the orders to wait here",
And then Obersturmfushrer CHRIST said:

"Don't make such fuss, men, lead them to the next
pasture and bump them off."

"I actually did not see CHRIST give the order, but I
recognized his voice and I know his voice well because I
heard him talk daily for over a month., And, furthermore,
either shortly before or shortly after he had given this
order, I saw him come to the cellar. I recall also that
the other men who were sitting together with me recognized
the voice of CHRIST because some of them remarked that
CHRIST is 'on the loose again'. Of the comrades who were
at that time together with me at the C.P. I recall with
certainty that only the following were present:
Hans HUEBIER, Sturmann W
Sturmann SCHAEFER, Rottenfuehrer .I\II}’F‘EH Sturmann
NIPPEMEIER, Schuetze ANGARER, I don't know whether these
Jprisoners of war were actually shot as CHRIST had ordered,
but I know that the guards, obeying the order, marched off
with the prisoners of war.

"When I and my comrades spoke about CHRIST in the
battalion C,P. Sturmann NESTLER the messenger of the 2
ny at the Battalion said to us:

"CHRIST acts the me way in our Company C.P.
Just this morning CHRIST gave an order in the
Company C.P, to shoot A ican pri of
war, and even threa 5¢ of our men
with execution mn account of cowardice."

"NESTLER showed us an American watch which he had
taken from an American prisoner of war, whom CHRIST had
shot.

"] make this statement consisting & 9 pages and two
sketches marked "A" and’'"B" voluntarily and out of myom
free will, uninfluenced by force, threats, or coercien or
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promises of any kind,

" (signed) Rolf RITZER
13 March 1946,

"Sworn to and subscribed before me
this 13th day of March 1946, at
SCHWABISCH HALL, Ger.

"RAPHAEL SHUMACKER
Capt. CMP,"

(Whereupon the statement was read in German by the inter-

preter.)

CAPT. SHUMACKER: Prosecution offers in evidence an
affidavit executed by the accused, Rolf Ritzer, an identifying
photograph of the accused Arnold Mikolaschek, request that it be
attached to the record and marked Prosecution Exhibit No. 99-B.

DEFENSE: On behalf of the Defense, there is no objec-
tion to the picture affidavit or necessity for reading the same,
and it is further stipulated that the photograph is that of the
accused, Mikolaschek.

PRESIDENT: There being no objection, the exhibit
offered by the Prosecution is admitted in evidence and will be
marked P=99-B.

(Whereupon the document referred to was received in evidence
as Prosecution pxhibit No. 99-B, is attached hereto and made a
part of the record.)
UESTIONS BY PROSECUTION (Capt. Shumacker):

Mr. Elowitz, during your interrogations at Schwaebisch

you have occasion to interr ate one, Arnold Mik

Tes.

Could you identify him if you saw him again?

A Yes.
Q Will you lock at the accused to your left and state

whether or ot he is among those present?

(¥r. Elowitz - Redirect)




Yes, he is, He is wearing No. 37.

CAPT, SHUMACKER: Will the Court please have No. 37

PRESIDENT: No. 37 will stand up....sit down.
CAPT. SHUMACKER: Prosecution hands the reporter a
written instrument and requests that it be marked Prosecution

Exhibit No. 100 for identification.

(Whereupon the document referred t:a was marked Presecution

Exhibit No. 100 for identification by the reporter.)
OUESTIONS BY PROSECUTION (Capt. Shumacker):

Q I hand you Prosecution Exhibit No. 100 for identifica-
tion, and ask you to state what it is, if you know?

A Tt is the written and signed statement of Arnold
Vikolaschek,

Q Is that the same Arnold Mikolaschek you have just iden-
tified as wearing No. 377

A Tt is.

Q Was that statement made voluntarily?

A It was.

Q Did you employ any force or harsh treatment to obtain
the statement?

No.

i you make any promises of any kind to obtain the state~

vas the statement sworn to?
It is.
Who administered the cath?

Capt. Shumacker.

. Elowitz - Redirect)




CAPT, SHUMACKER: Prosecution offers in evidence Prose-
cution's exhibit marked P-100 for identification, request that it
be attached to the record and marked Prosecution Exhibit 100.

LT, COL. DWINELL: Defense objects to the evidence on
the grounds previously stated.

PRESIDENT: Objection is overruled, The exhibit offered
by the Prosecution will be admitted in evidence and marked Prosecu-
tion mxhibit No. 100,

(Whereupon the document referred to, having been previously
marked and identified was received in evidence as Prosecution
Exhibit No. 100, and is attached hereto and made a part of the
record. )

CAPT, SHUMACKER: Prosecution offers in evidence a true

and correct English translation of its Exhibit No. P-100, request

that it be attached to the record and marked as Prosecution's

Exhibit No. 100-A,

DI SE: May it please the Court, the defense desires
to make no objection to the translation at the present time, but
would like to have the privilege of checking this as we are short
one of the pages in our copy.

PRESINENT: The exhibit offered by the Prosecution will
be admitted in evidence and will be marked P-100-A, subject to
objection by the Defense at a later date.

(Whereupon the document referred to was received in evidence
as Prosecution mxhibit No. 100-A, is attached hereto and made a

part of the record.)

PRESIDENT: The Court will adjourn until 0830 tomorrow
morning.
(Whereupen at 1655 hours the Court adjourned until 5 June

1946.)
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CAlP DACHAU, GERMANY
5 June 1946
MORNING SFSSION

(Whereupon the Court reconvened at 0830 hourse)

PRESIDENTs Court will come to ordere

PROSECUTION: If the Court please, let the record show
that all the members of the Court are present, all the members
of the Prosecution are present, all the members of the Defense
are present with the exception of Mre Strong, sick in quarters,
all the defendants and the reporter are presents

Mre MORRIS EIOWITZ, recalled as a witness for the Prosecution

resumed the stands

CAPTAIN SHUMACKER: Mre Elowitz, you are reminded that
you are still under oathe

MR, EIOWITZ: Yese

CAPTATN SHUMACKER: The Prosecution with the Courtts
permiseion will read its exhibit P=100Ae

(Whereupon Captain Shumacker procesded to read Prosecutionts
Exhibit P-100A as follows)s

"I, Arnold MIKOLASCHEK, being duly swom, make the
following statement under oath:

"During the EIFEL offensive in December 194 I was a member
of the 2nd Platoon, 2nd Cos, lst Pz, ligte ISSAHe I was assigned
to the tank of Hptschf., KNAPPIK as radio operatore My Company
Conmander was Ostufs CHRIST, my platoon leader was Hptschfs
KNAPPIK, The other men in my tank were Rttfe. Heinz HOFF
gunner, Rttf, KOBLER, assistant gunner, Rittf, Erich WERNEF
drivers

non the 15 December 19l = the day bafore
of the EIFEL offensive, around 8 otclock in the
our compalyy was in readiness in the woods i
BLANKENEEIM, Ostubafe CHRIST delivered =
company. He spoke as follows:

TTomorrow the offensive starts which will decide
the ultimate fate of Geérmanys 1In t

we will fight in the old 88 traditi

prisoners as possible will b

(Mixolaschek Statement)




"Upon completion of the speech I said to the Company
Commander that I didn't have any shoes, Ostuf, GIRIST answered:

'Tomorrow at the push you cen acquire some
yourself. Then we will have everything in
abundance from the Americans.!

"I knew from the speech of Ostuf CHRIST that in this
offensive I could bump off prisoners of war without fear
of punishment on the part of my superior officers,

"on the morning of the 19 December between 7 and 8 otclock
my tank, together with other tanks of our company, entered
STOUMDNT. It was there that American prisoners of war were
shot and I pepared a sketch marked "A" attached hereto, which
shows the position of my tank and the position of the prisoners
of ware

"I have numbered the tanks and positions and in the
description of the events I will refer to these numbers.
Rttf. BRPAHMS! tank (1) was knocked out as soon as he reached
tha cornary The other tenks dispersed in the field on tie
right side of the road as shown in my sketch, and my tank
took the position marked as Nos 5« As soon as we were in
this position Hpschfs KNAPPIK who stood in the turret
shouted: 'On the left prisoners of war are etanding.' I
looked through the gunner's sight into the direction which
he gave and I saw 12 to 15 Amorican prisoners of war stand-
ing on the place indicated with Nos L in my sketchs I knew
that these were captured Americans, because they wore the
American uniforme I also saw 2 or 3 German infantry
soldiers who were guarding these prisoners who stoood with
their hands crossed behind their heads, without weaponse
Hptaschfe KNAPPIK imrediately ordered me to establish radio
contact with the Company Cormanders At this time I did
not know tha sxact position of Ostuf. CHRIST's tank but
I do know that h2 could not have bean more than 200 metars
behind us becauss we always had very good communications.
Had he been further away from ws than 200 meters, our radio
contact would have bsenwexry poors I quickly succeeded in
establishing the radio contact with Ostufes CHRIST and I

Iptschfs KNAPPIK say: 'Left of us, pr v
When n“twhl'- KNAPPIK
a code name.

o1llowing
nderts tank cams
og ®Burp them off

~ I 5%

2 to3 bursts into ti ap n{‘

stance betwsen my
1 as 80 to 100 meters,

b the same time, while I fired, d heard how the
¢ fired into the g e onerse This MI was

Rttfe He_nz H(‘W'MANN W’hem I fired L"(y'! Jey I
w the prisoners whom I hit slump

e the turret MG f

4 Fuite LAP
same direction as I did,

n
1od«

Mikolaschek statement)
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no longer state with certainty who of the Americans was
shot by me, and who were shot by Rttf. Heinz HOFFMANN. All
of the prisoners hit the ground and lay quietly and as I
saw it I concluded that they were either mortally wounded
or de

"On the 22 December 19LL we were in the IA GLEIZE
pocket together with the otherremmants of the combat group
PEIPERe

"I prepared a sketch marked "B" attached hereto, show-
ing the position of our tank and the place where I saw the
dead Amsrican prisoners of ware At approximately 11 olclock
in the morning of this day, I saw Hptschfe BEDUUN of the lst
Company as he came towards ourtank indicated as Nos 1 in the
sketch, and called Hptsche KNAPPIK . BEDUDN and KNAPPIK went
together into a house which was in the vicinity of the tanke
A few minutes later Hptschfe. KNAPPIK came out of the house and
called: '"WERNER AND HOFFMANN, take your weapons and come with
mee' Rttf. HOFFMANN and Rttf. WERNER, with their pistols
walked together with Hptschf. KMAPPIK in the direction of
Uscha. DRECHSLFR's tank of tle 1st Comps which in my sketeh
is indicated by Noe 24 Approximately half an hour later,
HOFFMANN and WERNER returned and took their places in the
tanke A few minutes later, Hptschfe KNAPPIK said as he sat
himself down, 'This is done; we bumped off the prieoners
of war., Now we no longer need to guard thems' As I heard
this, I turnsd towards Rbtf. WERNER and askeds 'Which ones
did you bump off?! He answered, 'The prisoners who carried
the ammunition haree! Rttf. WERNER meant the group of 15
American prisoners who on theprevious day carried ammunition
in the vicinity of our positions. When I put some more
questions to WERNER, he abruptly answered me, 'This we
accomplisheds '

"Around 2 otclock in the afternoon of the same day, I
was sent out to secure camouflage material and to camouflage
our tanks I went in the direction of Uschas DRECHSLER!s
tank, and as I reached the place in front of his tank, I
looked to the right and saw a group of 15 dead Americans
in front of a stable, as indicated with Nos 3 on my sketech
npt, I saw how the Americans were lying in an unusual manner,
one on top of tha other, and from my past war experisnces,

I knew from the way in which the Americans wers lying that
they wers not shot in battles I concluded that they were

the same prisoners which were bumped off previously by
KNAPPIK, WERNFR and HOFFMANNe In addition to the information
they related to me when they returned to the tank as I have

¥ iously described, I knew that theplace where the pr

were shot was near our position bacause at apj tely the
same time which they had mentioned that the p: oners were
shot, I heard M.P. and pistol firing. I did not walk over to
examine the bodies that were lying there but I concluded from
their appearance th:t they were all deads

nT make this statement consisting of 7 pages and 2
sketches, marksd "A" and "B% voluntarily without coercion,
threats or promises of reward.

"Swormn to and subseribed before me
this 3rd day of April 1946 at
Schwabisch Hall, Germany.

/s/ Raphaal Shuracker, Capt, CMP

"
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(Whersupon the statement was read in the German languages)
REDTRECT EXAMINATION
UESTIONS BY PROSECUTION (Captain Shumacker)s
Q M¥re Elowitz, do you lnow Obersturmfuehrer Christ referred
to by Mikolaschek in Prosecution's RExhibit Number 100A just read?
Yes,

Is he in the courtroom?

What number is he wearing?

A
Q
A Yes, hc ise
Q
A

Number 7s
Q Do you know the Erich Werner referred to in the exhibit
read?
A Yess
Q Will you look at the defendants on your left and state
whether or not he is present.
A Yes, he is wearing Number 724
PRESIDENT: Numter 72 stand up. Sit down.
Q Do you know Heinz Hofmann referred to in Prosecutionts
Exhibit 100A just read?
A Yes, hs is wearing Number 25,
PRESTDENT: Number 25 stand upe Sit down,
In your interrogations at I.P. Number 2, Schwabisch

Germany, did you have occasion to interrogate Heinz Hofmann?

Did Hofmann make a statement to you as a result of
interrozation?
He .dide
Rt Prosecution hands the
written instrument and requests that is be marked Prosecution's
Exhibit 101 for identification. 1314

(Elowitz - Redirect)




(Whereupon the documsnt referred to was marked Pros=
ecutionts Exhibit 101 for identification by the reporter,)
Q I hand you Prosecutionts Exhibit marked 101 for identife-
ication and ask you if you can identify it.

A It is a statement written and signed by Heinz Hofmann,

Q Were you present when that statement was sipgned?

I was present whan it was written and signad.
Is the statement sworn tof?
Yes,
Who administered the oath?
Captain Shumackars
Was the statement made voluntarily?
It wase
Did you use any force, crusel or harsh treatment to obtain
statement?
A No.
Q Did you make any promises of any kind to Hofmann to
obtain this statement?
A Noe
CAPTAIN SHUMACK®R: Prosecution offers in evidence
Prosacution's Exhibit marked 101 for identification, with the
request that it be attached to the record and marksd Prosecutionts
Exhibit 101,
LT, COLONEL DWINELL: The Defense objects to the evidence
on the grounds previously stateds
ction is overruleds The exhibit
is admitted in evidence and will be marked Prosecution's Exhibit
"P=101M,
(Wheraupon the document referred to, having been
previously marked and identified was recsived in evidence as
Prosecution's Exhibit "P-101" and is attached hereto and made

a part of the mcord.)

(Elowitz - Redirect)
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CAPTAIN SHUMACKER: Prosecution offers in evidence
a true and correct English translation of Prosecution's Exhibit
"P=101" and request that it be attached to the record and marked
Prosecution's Exhibit "P-101A"e

DEFENSE: On behalf of the Defense, there is no
objections

FRESIDENT: There being no objection, the exhibit will
be admitted in evidence and will be marked Prosecutionts Exhibit
"P=101A",

(Whereupon the document referred to was marked
Prosecution's Exhibit "P-101A" by the reporter and is attached
hereto and made a part of the record.)

CAPTATN SHUMACKER: Prosecution requests permission to
read its Exhibit "P-101" and "P-101A",

PRESIDENT: Granteds

CAPTATN SHUMACKFR: (Reading)s

"I, Heinz HOFMANN, Rottenfuehrer, having been duly sworn,
make the following statements

"During the EIFEL offensive in December 19k, I was a member
of the 2nd platoon, 2nd Company, )st Panzor Regiment, ISSAHe I
was assigned to the L ank of Hauptscharfuehrer KNAPPICH, as gunner,
Hauptscharfuehrer KNAPPICH was also my platoon leader. My Company
Commander was Obersturmfushrer FRIEDRICH CHRIST.

"on 19 December 194l at about 8 ofclock in the morning,
our company entered STOUMONT, I have prepared a sketch whi
I attach hereto, which shows the precise location of the t ]
which I now recall with certainty. When we entered °'“”'?DN’T‘
Rottenfushrer PRAHM's tank (2) was knocked out at the cormer
as shown on my sketche Heuptscharfuehrer KNAPPICH's tank (3)
he position as shown on my tche As soon as wa had

gave me the order to turn the 7 b
order, WHEINZ, M.C, ready - fire “at t.hu ur«.mp 0! men standing
in front.t I locked in the direction hs pointed and I saw a
group of 15 to 20 Americams who stood at this spot indicated
on my sketch as Nos la These Americans were guarded by some
paratroopers; as far as I could see they had no weaponss I
knew they were American prisoners because they wore American
iformses I aésumed that Hauptscharfuehrar KNAPPICH knew that

1316
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these were prisoners of war because as I saw them with Cerman
guards and without weapons it was at once clear to me that

these soldiers were American prisoners of war. I follmed
Hauptacharfuehrer KNAPPICH's order and shot 2 to 3 bursts into

the American prisoners of ware I saw the ones I hit sl ump

to the ground, and I am sure that they were either badly wounded
or dead, although I don't know the exact number I hits At the time
I shot at the American prisoners of war, I heard the radio operator
MiGe firing, although I can't stete with certainty that he shot

at the prisoners because it was impossible for me at that moment
to see the direction in which he shots At that time Sturmmann
MIKOLASCHEK, sat in the radio operatorts MsCe positions I heard
M.Gs fire from the other tanksof my company at the same time as

I shot, but it was impossiltle fcr me to see which one of the tanks
shot becauss they stood either behind or on the side of our tanke

"I shot the American prisoners of war as I just described —
only on orders of Hauptscharfuehrer KNAPPICH, my tank commander
and platoon leader, and if I hadn't received such a order from
my tank commander I wouldn't have shote

"I make this statement consisting of two pages and one sketch
voluntarily and out of my own free wills

"No threats, force, or promises of reward or immunity from
prosecution have been made to mes

/s/ Heinz HOFMANN
15 warch 1946

"Subscribed and sworn to before me
this 15th day of March 1946 at
Schwabisch Hall, Cermany
/o/ RAPHAEL SHUMACKER
Capt CMP"

(Whereupon the statement was read in the German languages)

(Hofmann Statement)




PROSECUTION: (Mr ELOVITZ) “he Yrosecution offers in
evidence picture affidavit executed by the accused Heinz Hofmann
showing a picture of the accused Mikolaschek, and request that
it be marked Prosecution's Exhibit P-101-B and attached to the record.

DFFENSE: On behalf of the Defense there is no objection
to the pdcture affidavit, or is there any necessity for the reading
of same, and it is further stipuleted that the photograph is that of
the accused Arnold Mikolaschek.

PRESIDENT: There being no objection, the Exhibit offered
by the Prosecution is admitted into evidence and will be marked
Prosecution's Exhibit P-101-B.

(Whereupon the document referred to having been previously marked
was received in evidence as Prosecution's Exhibit P-101-B, and is
attached hereto and made part of the record.)

PROSECUTION: (Mr ELOWITZ) - your Cross-examination.

DEFENSE: May it please the Court the Defense does not
desire to interrogate the witness at this time,

PRESIDENT: There do not appear to be any further questions.
The witness is excused.

(Whereupon the witness was e xcused and withdrew).

PROSECUTION: The Prosecution calls as next witness Hans

HAIS HUEBLER, a witness for the Prosecution was duly re-
sworn and testified through an interpreter further as follows:
REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION:(Mr ELOWITZ)

Q Are you the same Hans Huebler who has previc

in this case 7
A Yes
Q And you previously testified that you were a member of the

2nd Company, 1lst SS Panzer Regiment, and that your Company Commander
was Obersturmfuehrer Chris%, is that correct ?

A Yes.

(Huebler-redirect)




Q Were you a member of the 2nd Company on the morning of

19 December 194 ?
A Yes.
‘Nhar.e were you at that time ?
At Stoumont.
Did anything happen there ?
Yes ‘
Will you describe what happened ?
When we arrived at the antrancey Stoumont early in the
e morning L was in the leading tank number 222. It was very quiet with
the exception of some firing coming out of the house. Our Commander
gave orders to the radioman to retum the fire and shoot into the
building. After that a Sergeant and two other men went into the
building and took about 13 Americans out. The prisoners were taken
to the left of our tank and I could not observe anything further.
Later on we were knocked out. After we were knocked out, the driver
and the radioman jumped out of the vehicle. The radioman was shot and
fell. The driver fell as well. The assistant gunner jumped out
ahead of me then I jumped out and sought cover in a little ditch.
Half left - at the back of me 2nd Company tanks were standing. I saw
how the radioman of Knappich's tank was shooting at the prisoners
who were there on the side of the street. There was a great deal of
fighting going on- by that - mean combate I could see how two of
these prisoners were falling dovm. I did not see anything further and
returned to la Gleize.
Q When did you first see these American priscners of war ?
A That was before. Our tank had not yet beenknocked out,
in other words I was still inside it.
Q What were they doing then ?
A As they came out they stood still and had weapons in their
hands but when they were being shot at by Knappich's tank they mo
(Huebler-redirect)
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longer had any weapons.
Q Do you know who the radio operator of Knappich's tank
was at that time ?
Yes
Who ?
Sturmmann Mikolaschek.
Could you identify him if you saw him again ?
Yes.
Till you please look at the defendants seated on your left
you can identify Sturmmann Mikolaschek ?
Yes, Number 37.
WhLa/t was the number of your tank if you remember ?
225,
Were you ever in La Gleize ?
Yes
When ?
The 21st.
Did you see any American prisoners of war in La Gleize ?

Yes

A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

State where and under what circumstances ?

A I was in the C.P. of Colonel Peiper, and I saw about 30
Americans marched up and they were being accompanied by infantry-men.
I heard the noise of shouting "Where are you going with those
prisoners of war 2" and the answer was "We were told to deliver them
here." The voice went on to say "Lead them to the pasture and bump
them off ".

Q Whose voice was that ?

A That voice was Obersturmfuehrer Christ.

Q Can you state why you concluded that that was the voice
of Christ ?

A The voice of Oberstummfuehrer Christ is such as it can be
recognized if you have lnown him for two months.

(Huebler-redirect) L3 ;C
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Q Did you see Christ shortly before or after the i ncident ?
The incident you have just described ?
A I saw him before the incident but not afterwards.
Q Where did you see him before the incident ?
A In the C.P.
Q Did the voice which you have just described as giving the
order to'bump off' the American prisoners of war come from the C.P., ?
A It came out of the house in the C.P. from some roome
PROSECUTION: (Mr ELOWITZ). You may cross-examine.
RE CROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE: (Lt WAHLER)
Q Will you describe the formation of the priscners of war as
you saw them just prior to being shot ?
A They came in three rows.
Were they under guard at that time 7
Yes.
How many CGerman soldiers were guarding them ?
It may have been four men.
Would you - or did you recognize from what units they were ?
No, but they were wearing grey field coabs.
Whereabouts at the intersection or at the entrance to Stoumont
were these prisconers standing ?
A They were standing in Stoumont on the left in front of a
white house.
Q Where did the prisoners come from ?
A They came out of a white building in Stoumont.
Q Can you describe this building ?
A The house was half left in front of me: it had been painted
white and was not too bige.
Q As you approached this entrance to Stoumont, did you happen
to notice the building at that time ?

(Huebler-reciosss)

132d




# U6 A Yes.

Q Atmu-diadmmwmuumnﬂuoumrm
that house.

A Rifle shots.

Q Can you describe what you saw ?

A Rifle shota coming out of the building . There is nothing
further I can describe any more.

Q deuntnumrtmkﬁninto\hommm‘l

A That I don't know.

Q Domlmnumyaﬂurhnhnnnnnomnmﬁn
into the building ?

A That I also don't know.

Q mmmmmrormtmnmmhumuumnk
gun near this building ?

A No. On the right hand side of the Church there was an
American Anti-tank gun.

Q How far is the church from this building you have heretofore
deseribed ?

A 30 to 4O meters approximately.

Q Can you describe this anti-tank weapon that you saw and ths
nunber of erew members that were firing it ?

A No.

Q Was this anti-tank gun being fired at thetime that you saw it ?

PROSECUTIONs (Mr BLOWITZ) The Prosscution objects to that

question on the grounds that 1t is immaterial and irrelevant to the issues

in the case.

DEFENSE: (Lt WAHLER). If the court P lease, on direct-exsmination
the witness testified to this and all I am trying to do is test his credib-
1lity.

PRESIDENT: Objection over-ruled.

A It wap not firing when we were standing. It only began firing
when we moved forward because I could nét see it before,

(Muebler-recross)
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# 16 A Yes.

Q At that time did you see any machine gun firing coming from
that house.

A Rifle shots.

Q Can you describe what you saw ?

A Rifle shots coming out of the building « There is nothing

further I can describe any more.

Q Did anyone from your tank fire into the building ?

A That I don't know.

Q Do you know if any other tanks were given orders to fire
into the building ?

A That I also don't know.

Q Do you know whether or not there was an American Anti-tank
gun near this building ?

A No. On the right hand side of the Church there was an
American Anti-tank gun.

Q How far is the church from this building you have heretofore
described ?

A 30 to LO meters approximately.

Q Can you describe this anti-tank weapon that you saw and the
number of crew members that were firing it ?

A No.

Q Was this anti-tank gun being fired at thetime that you saw it ?

PROSECUTION: (Mr ELOWITZ) The Prosecution objects to that

question on the grounds that it is immaterial and irrelevant to the issues
in the case.

DEFENSE: (Lt WAHLER) . If the court P lease, on direct-examination
the witness testified to this and all I am trying to do is test his credib-
ility.

PRESIDENT: Objection over-ruled.

A It was not firing when we were standing. It only began firing
when we moved forward because I could not see it before.

(Huebler-recross) L322




#1L6 Q Was this anti-tank gun firing at the time the Prisoners
8. 5. 6. of war were standing in front of this building ?
ok No.o
Q When did this anti-tank gun stop firing ?

A Iy only stopped when we were knocked out and our tank

N
was burning.

Q After your tank was knocked out where did you go ?
A Toward La Gleize.

Imnediately after your tank was knocked out what did you

I reported to the C.P. where I was assigned to a Mark P IV
tank.
Q What I would like to know is what did you do immediately
after you got out of that tank ?
A I sought cover in the side ditch .

Q How far was this place from where your tank was knocked

About 5 to 6 meters.

Can you describe how deep this ditch was ?

50 centimeters.

How long did you remain in this ditch ?

It may have been about 5 minutes.

Q While you were in the ditch did you happen to have the
occasion to observe the directions of firing --

PROSECUTION(Lt Col ELLIS) If the Court please, we request
that the Defense makes that question more clear when t ys "firing"-
what is he referring to when he says "firing".

DUFENSEs (Lt WAHLER) I will rephrase the question.

Q While you were in the ditch, did you happen to observe
whether there was any firing coming from the anti-tank gun that you

heretofore described ?




LT. WAHLER; All right, I will rephrase the
question.
UESTIONS BY DI E (LT. WAHLER CONTD)
Q While you

were In the ditch, did you
to observe whether t}

ere was any fire comi
antl tank gun that you have heretofore de

No, it no longer filred.

e any small arms filre coming from
than from the German tanks that

could hear




any other machine gun from

sot?

hich you saw

sctlon of the prisoners of w

the radlo operator's machine gun?

Ves

vou sourht




B 147,3sp

Unfortunately

doesn't seem to know how to interpret right now.

; MR

May we ask for another

¥ interpreter?

PRESIDENT: Just a minute. Let's get all of

this translated.

d you repeat the remarks of the
law member?

INTERPRETER: I interpreted all three remarks.

TAW MEN of the members of the prosecu-
tlon has been sworn as n interpreter. It would

LS e, jvigable if 111 advise tb
prosecutor of a mistake when it is made even thougt

w111



Was the space in which you under

fire by the enemy?")

MR. TLOWITZ: We have no objection
translation. You may continue.

UESTIONS BY (DR. HERTKORN CONTD)

To what type of fire was the space in which
you were, subjected?

A I couldn't determine that.

2 Have you as a goldier found out the 4if

ference
between the hitting of an anti tank and

oh

fire from non automatic

weapons ?
exactly

vou able




which was allegedly directed from the tank

1t9

prisoners of war guards were also h

When you saw the fire come out of the tank,

were you able to see backwards to the prisoners of

war?
I followed with my eyes the direction of

of the machine pun and I saw how two fell

vou see gun flashes?

Throush th shot

as there any other shootin

s bursts?

shootine both by \mer!ecans

cannot

o you stated

our crew were t down as they jumped out of the
which direction those

vehicle. Do you know from

shots came?

that two members of



FINSE (DR. HERTKORN CONTD)

Through what fire and from what directlon do

you believe the driver and the radloman of the

vehicle as they jumped out were hit?
opinion it

A Exactly T cannot say but in m

came from the front from up ahead.

Did you notice whether or not those guards

who were watching the prisoners took cover or remained

ere when this fir

where they

were standing.

the vieinity




147,7sp That was before noon, around 10, 11 o'clock.

second company in La Gleize already?

had already passed through

other words, nobody of the second conpany

remained in La. Glelze?
Phat I don't know. T saw none.
Did you arrive on frot and by yourself or
accompanied by
A I went with my mann

Sunder to La Gleize.

Surnden




is
Ich danke.
. RAU)

you correctly you were in

vere the first one to enter

parachutists there before you?




The Court will sustaln

ense wishes to interrog

chnical qualificatic by

a member of a tank crew,

ou may proceed.

£




that was going on sou ‘ht cover?

Progecution objects.

was no testimony that the guards and

war were moving freely along on the street.

recall the testimony, the prisoners were marched by

the guards across the street from where the house
stood on the corner and were shot.
The objectlon 1s sustained.
(SFL.: Nothing further from

examination.
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I was approximately there (Indicating) with

my tenk. It was approximately at thls point.

2 Where was the house you saw the prisoners

brought out of?

approximately here (Indicating).
ETOWITZ: Tet the record show the

witness points to the first house on the easgt of the

street entering Stoumont.

the prisoners of war standing wher

£211?

ndicating).

the church in the

hind us and




147,12sp Amerlcan gun or were they protected from the fire

by their position near the house?
They w ere not exposed to the fire of
4American gun.
That 1s all.
Dr. Hertkorn.
IXAMINATTON
UESTIONS i + HERTKORY)
Glelze hear the order or
at time do you bel
to have heard

It must

xactly at

pproximately ¢ he 1 n the mornin

Ahovia) leanys SWE on




have been 8 or 8:30. Could it have been 9 or

I cannot judge precisely. It can be

o ELOVL TZ: That is all.

PRESIDEL Juestions by the defense?

COUNSEL: Nothing further from the

defense.
Questions by the Court?
Apparently none, the witness 1s excused.
(Whereupon the witness was excused and
The Court wlll recess

urt at 1005 reces

withdrey



PROSECUTION: If the court please, let

the record show that all of the members of the prosecution,

all of the members of the court, all of the members of the de-
fense, with the exception of Mr, Strong, who is absent on the

business of the defense, as well as the reporter, are present.

PROSECUTION (Captain Schumacher): The
prosecution recalls at this time Mr. Ellowitz,

MR. ELLOWITZ, recalled as a witness by
the prosecution, was reminded of his oath before the court and

testified as follows:

(Whereupon the questions, answers and

other proceedings were interpreted to the accused,)
DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY THE PROSECUTION (Captain Schumacher):

Q During your interrogations at IP Number 2, Schwabisch
Hall, did you have occasion to interrogate one Erwin Szyperski?

A I did.

Q Would you know this Erwin Szyperski, if you saw him
again?

A Yes.

Q Would you look at the accused on your left and point
out Erwin Szyperski, if you can?

he is present and he is wearing Number S56.

PRESIDENT: Number 56, stand up...sit down.
Q Did you take a statement from Erwin Szyperski, the man

you have just identified as Number 567

(Ellowitz - D
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Yes.
In what form was this statement?

It was written.

PROSECUTION (Captain Schumacher): The
prosecution hands the reporter a document, to be marked "Pros-
ecution Exhibit 102, for identification", and requests that it
be so marked by the reporter,

(Whereupon "Prosecution Exhibit No. 102,

for identification" was marked by the reporter as requested.)

Q I hand you this document, marked "Prosecution Exhibit
No. 102, for identification" and ask you to identify it, if you
can,

A Yes, this is the statement written and signed by Erwin
8zyperski,

Q Was this statement made voluntarily?

A It was,

Q Did you employ any cruel, harsh, or inhuman treatment
to obtain that statement?

A I did not.

Q Did you make any promises of any kind to get that
statement?

A I did not.

Is that statement sworn to?

Q
A Yes, it was.
Q

Who administered the oath?

A Captain Schumacher,

PROSEUCTION (Captain Schumacher): The pros-
ecution offers into evidence the document previously marked "Pros-

ecution Exhibit 102, for identification" and requests that it be

(Ellowitz - D




attached to the record and noted as "Prosecution Exhibit No, 102",

DEFENSE (Lt Col Dwinell): The defense ob-
Jects on the grounds previonsly stated,

PRESIDENT: The objection is overruled,

and the document offered into evidence by the prosecution at this
time and previously marked "Prosecution Exhibit No, 102, for iden-
tification" will be accepted into evidence by the court and noted

as "Prosecution Exhibit No, 102", for attachment to the record.

PROSECUTION (Captain Schumacher): The pros-
ecution offers into evidence a true and correct English transla-
tion of Prosecution Exhibit No, 102, to be marked Prosecution Ex-
hibit No, 102 A, and to be attached to the record.

DEFENSE: The defense has no objection,

PRESIDENT: There being no objection, the
translation offered into evidence by the prosecution is accept-
ed into evidence by the court and will be marked Prosecution Ex-
hibit No. 102 A, for attachment to the record,

(Whereupon the document referred to having
been accepted into evidence by the court, it was read to the court

and translated for the accused as follows:)

"I, Erwin Szyperski, Rottenfeuhrer, having been duly

sworn, make the following statement:

"In December 19L4L, I was in the 2nd Company, 1lst Panzer
Regiment ISSAH, T was attached to the 3rd Platoon, which was led
by Untersturmfeuhrer Helmut Koch, and in this platoon I was driver
of Uscha Brauschke's tank. The other men of this tank crew were
Uscha Brauschke, Tank Commandant, Schuetze Angerer, machine-gunner,

Nestler, Assistant Machine Guhner, and Rolf Ritzer, radio-operator.




"On the 15th December 19Ll, on the day before the Eifel

offensive, our Company was assembled between L and 5 o'clock in

the afternoon for a talk given by Obersturmfeuhrer Crist, Company

Commander of our Company. This talk took place in a wood near a
village which name I don't know, Obersturmfeuhrer Crist spoke

to us as follows:

"'Men, I have just returned now from the Battalion CP
and have a message to give you, Tomorrow starts the big offen-
sive, which is going to determine the final fate of Germany. We
will fight in the old 8S spirit and show no mercy to the enemy,
You are 83 troops and what you do with prisoners of war you cap-
ture is none of my business,'

"From this speech, which Obersturmfeuhrer Crist deliver-
ed, I understood that I could 'bump off' the prisoners of war
who would be taken, without receiving punishment from my superior

officers,

"On the 19th December 194, between 7 and 8 in the morn-
ing my tank together with four or five other tanks of my Company
entered STOUMONT, I have prepared a sketch marked "A" attached
hereto, which shows what took place here, and from now on I will
refer in regard to this incident to the numbers which are indica-

ted on this sketch.

"As we approached the curve, Rottenfeuhrer Prahm's tank
indicated on my sketch as No, 1, had been knocked out by American
AT, fire. My tank (2) stopped immediately, At the same time T
noticed 20 to 25 American prisoners of war (L) standing on the

left-hand side of the road guarded by 3 to L German sentries. T

(Ellowitz - Direct)
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knew that these prisoners were Americans because they wore the
American uniform. These Americans were standing in a group with
their hands in the air and as far as I could see they had no wea-
pons, Unterscharfeuhrer Brauschke gave the order to "bump off*
these prisoners. I heard Sturmfeuhrer Ritzer with the radio-op-
erator's machine gun, Schuetze Angerer with the turret machine
gun traversing their machine guns at the group of prisoners and
each of them fired three to four bursts into the prisoner group.
I saw the prisoners of war getting hit by the MG fire and all,
with the exception of 5 to 7 prisoners slumped to the ground,
These 5 to 7 prisoners ran in the direction LA GLEIZE and I do
not know what happened to them. Nobody of our tank crew left

the tank in order to determine whether they were dead, but in

the manner in which they slumped to the ground and were lying,

I assumed that they were dead. None of them yelled or thrashed
around, The tanks of our Company behind us were also firing at
this time, but I could not determine whether they shot into the
prisoner group./ Although I can't say with certainty the order

of the tanks behind me at this time, I knew they were the tanks
of Untersturmfeuhrer Koch, Untersturmfeuhrer Kaufmann, Hauptschar-
feuhrer Knappich, Oberscharfeuhrer Ropeter, and Unterscharfeuhrer
Herzog., Immediately after the shooting of the prisoners of war,
our tank backed into the position number 3, indicated on my sketch,
We remained in this position for about 15 minutes and then we con-
tinued by making a detour behind the house on the right side, in-

dicated on my sketch,

"About a half an hour after we had left the place which
I described here, we reached the center of STOUMONT at a point
indicated on my sketch "B", attached hereto, and halted. We ex-

changed artillery fire here with enemy guns, which were some dis-

(Bllowitz - Direct)
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tance away, While we halted there, I noticed a group of 20 to
30 American prisoners of war on the place number 5, as indicat-
ed on my sketch, These prisoners were guarded by three German
sentries and stood with their arms in the air and they had no
weapons, Nobody shot at the prisoners while I was there and as
our tank continued, they stood unharmed,

"On the same day our tank with two or three other tanks

of our Company in the afternoon between 2 and 3 o'clock reachzd

a point 1 to 2 kilometers west of STOUMONT, as shown on my sketch
"C" attached hereto, I will from now on refer to the numbers in-
dicated on this sketch, as I describe the incident which took
place there. To the left of us stood a group of 10 to 15 American
prisoners of war with two or three German guards. I could tell by
their uniforms that the prisoners were Americans and they stood
with their arms in the air and had no weapons. Unterscharfeuhrer

Brauschke gave the order to "bump off" the prisoners of war.

"Ritzer loaded his machine gun and Nestler loaded the
turret gun for Angerer. At the same time I picked the M.P. up
which was lying left from me, and I stood up through the driver's
opening, the door of which was open. Unterscharfeuhrer Brauschke
gave the order "Commence fire", Ritzer and Angerer fired several
bursts with their machine gun into the prisoners and I fired two
short bursts with the machine pistol. As I now recall, I fired
simultaneously with the machine guns. I did not aim at any par-
ticular prisoner, but I aimed at the group and pulled the trigger.
I saw them being hit and they slumped to the ground and were ly-
ing in various positions, The prisoners were lying quietly and
nobody yelled or thrashed around on the ground and as they appear-

ed to me, they were all dead. Nobody climbed out of the tank to

(Ellowitz - Direct)
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check the Americans, because at this time Untersturmfeuhrer Kauf-
mann's tank was directly behind us and received a hit and was

burning, I do not know whether Untersturmfeuhrer Kaufmann's tank

(2) or Untersturmfeuhrer Koch (3) also shot at the prisoner group.

"When Untersturmfeuhrer Kaufmann's tank was knocked
out, I attempted to turn my tank and to get out of there in a
hurry, and, in doing so, I got stuck in the ditch, Our crew a-
bandoned the tank and started to walk back on foot in the direc-
tion of STOUMONT, in order to report to Hauptsturmfeuhrer Poetsch-
ke, our Battalion Commander, that we had left our tank. Only Un-
terscharfeuhrer Brauschke and I reported to Hauptsturmfeuhrer
Poetschke, because the others had gone off by themselves. As Un-
terscharfeuhrer Brauschke revealed to Hauptsturmfeuhrer Poetsch-
ke the situation, Hauptsturmfeuhrer Poetschke got very angry,
pulled his pistol out and yelled to Unterscharfeuhrer Brauschke
that: ",,.if you don't get that tank out of the ditch, I'll shoot
you...". Brauschke and I turned around in order to go back to
the tank. As we got near to the place where our tank was stuck,
I noticed a group of 10 American prisoners of war (5) who were
being marched by a Cerman sentry in the direction of STOUMONT,
This was at a clearing bordering the main road where our tank
was stuck, These prisoners wore the American uniform, marched
with their hands over their heads, and had no weapons. When
Brauschke and I reached the point "X", indicated on my sketch
"C", the machine gun (6) operated by the paratroopers opened
fire at the prisoners. I was carrying the machine pistol and
Unterscharfeuhrer Brauschke said to me: 'You shoot, too'. I
fired with my machine pistol and shot two to three prisoners
which were the only ones which were stili standing, because the

others had already been hit by the machine gun fire and were

(Elloyitz - Direc
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lying on the ground, I was only five meters away from the pri-
soners and fired two to three bursts with the machine pistol

and I could see how the shots of my machine pistol hit the pri-
soners in the chest, From this group of Americans nobody could
escape and all were killed, I walked to the prisoners which I

had shot at and determined they were dead, because they did not

move., This all took place around 6 o'clock on 19 December 19kl

and although it was already dark we could see everything clear-
1y, because Untersturmfeuhrer Kaufmann's tank was close by, It

had been knocked out previously and was still burning brightly.

"0n the night of 23rd to 2Lth December 19Ll, on the day
we had broken out of the pocket in IA GLEIZE, I heard Hauptschar-
feuhrer Knappich saying to Uscha Rech, of our Company, and sever-
al NCO's: 'We killed on the last day in 1A GLEIZE, American pri-
soners of war.' From this statement and from the fact that in
IA GLEIZE, Knappich's tank stood as security guard between two
houses, one of which was used to keep a big group of American
prisoners of war in the cellar, I concluded that Knappich's tank

shot these prisoners of war.

"I make this statement consisting of 8 pages and three
sketches marked "A", "B, and "C", voluntarily, and of my own

free will, without coercion, threats or promises of reward,
"Sipned: Rottenfeuhrer Erwin Szyperski, 8 March 196,

"Sworn to
March 1946 at Schwa! h He G y Signed: Raphael Schu-

macher, Captain, CMP,"

Ellowitz - Direct)
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CAPT, SHUMACKER: Prosecution offers in evidence two
affidavits executed by Erwin Szyperski, one of the accused Friedrich
Christ and one identifying the accused Rolf Ritzer and requests they
be attached to the record and marked Prosecution Exhibits P-102-B
and P-102-C respectively.

DEFENSE COUNSEL: On behalf of the Defense there is no
objection to the picture affidavits nor any necessity for recading the
same. It is further admitted that they are pictures of the accused
Christ and Ritzer.

PRESIDENT: There being no objection, the exhibits offered
by the Prosecution will be admitted into evidence and marked Exhibits
P-102-B8 and P-102-C respectively.

(Whereupon the document referred to, having been previously
marked and identified was received in evidence as Prosecution hibits
102-B and 102-C respectively and are attached hercto and made a part
of the record.)

QUESTIONS BY PROSECUTION: (CAPT. SHUMACKER)

Q Mr, Elowitz, during the course of your interrogations
at I.P. #2, Schwaebisch Hall, Ggrmany, did you have oamsion to interrogate
one Erich Werner?

A Yes,

Would you know Erich Werner if you saw him again?

Yes,

Will you look at the prisoners in the dock on your left

IDENT: Number 72 stand ups
upon the accused did as directed,)
CAPT, SHUMACKER: I hand the reporter a written statement
and request that it be marked Prosec Exhibit P-
eupon the document referred to was marked Prose
Exhibit P-103: for ident: by the reporters)

(Elowitz-redirect) 1345




QUESTIONS BY PROSECUTION: (CAPT. SHUMACKER)

Q I hand you Prosecution Exhibit P-103 for identification,

Mr, Elowitz, and ask you to identify it if you can.

A It is a statement written and signed by Erich
Werner.
Q Is that the same Erich Werner that you have just
identified as wearing number 727
A It is.
Was that statement made voluntarily?
It was,.
Is it in Werner's own handwriting?
It 1s,
Q Did you employ force, duress or harsh treatment to
obtain that statement?
A No,
Q Did you make any promises of any kind to Werner to
obtain that statement?
A No,
Is that statement sworn to?
Yes,
Who administered the oath?
Captain Shumacker.
CAPT. SHUMACKE Prosecution offers in evidence its
Exhibit marked P=103 for i fication and request that it be
attached to the record and marked P-103.
LT, COL, DWINELL: Defense objects to the evidence on

the grounds previously stated.

1946




FRESIDENT: The objection is overruled. The

exnibit offered by the Prosecution will be admitted into

evidence and will be marked Exhibit P-103.

("hereupon the documsnt referred to was marked Prose-
ovtion Exnibit No. F~103, having been previously marked and
identified, was received in evidence, is attacned hereto and
made a part of the record.)

CAPT. SHUMACKER: I hand the reporter a document
whicn is a true and correct English translation of Exhibit
P-103 and request that it be marked for identification as
Frosecution Exhibit F-103-A.

("hersupon the document referrsd to was marked Prose-
cution ibit P-103-A for identification by the reporter.)

CAPT. SHUMACKER: Prosecution offers in evidence
a true and correct lish trenslation of Exhibit P-103,
marked for identification as Frosecution Exnibit P-103-A.

DEFENSE COUNSEL: On benalf of the Defense there
is no objection.

FRESIDENT: There being no objection, the exhibit
offered by the Frosecution will be admitted into evidence and

i1l be marked ¥rosecution Zxhibit P-103=A.

(mereupon the document referred to, having been previously
mar¥ed and identified, was received in evidence as Prosecution

is attacnsd herat: ade a part of
Prosecution raquest ps
read its Sxnib P-103 and F-103-4.
ted.

(vhereupon Captain Shumacker read Frosscution Exninit

P-103 as follows:)




"I, Erich VERNER, SS Rottf., having besn duly sworn under
oath make the following statement:

In December 1944 at the time of the EIFEL offensive, I
was a member of the 2nd platoon, 2nd Company, lst SS Panzer
Reciment LSSAH. I was assicned to the tank of Hauptschar-
fuenrer KNAFFICH as driver. My Company Commander was Ober=-
sturmfs CHRIST, and my platoon leader was Hauptschf. KNAPPICH.

On 15 Decamber 1944 about 6 o'clock in ths evening while
our company was asserbled in the forest near BLANKENHSIN the day
prior to the beginning of the offensive, Obersturmf. CHRIST
delivered a speach to the whols company. He spoke as followss

'Tomorrow begins an offensive which is going to
decide the final fate of our nation. e will go
forward ruthlessly. Remembsr the terror bombings by
the Amsricans whicn have killed many of our women and
cnildren. Now is our time for revenge. In this of=
fengive no prisonsrs of war will be taksn.'

I kmew from Obersturmfusnrer CHRIST's speech that I could
snoot prisoners of var without fear of punishment from
superior officers. I remembsr when Obersturmfusnrer CARIST
finished his speech, Sturmmann MICKOLASCHEK from my tank crew
asked the Company Commander wners he could zot a pair of shoes.
Obersturmfs CHRIST answerad:

¥Vhen the offensive begins tomorrow we will have
plenty of loot.'

Obarsturmfs CHRIST also warned us to bs careful not to
snoot in the villages where we saw the letter 'Z' scratched on
buildings as hare would be our soldiers in American uniforms who
wera with the SKORZENY group. We were told that SKORZENY's men
would take off tneir hsimets and wave tnem as a sign of recogni-
tion.

On the morning of 19 Decembsr 1¢44, at about 7 o'clock our
tank together witn other tanks of our company entered STOUMUNT.
At this place I saw Americen prisonsrs of var snot, and I have
irawn a sketch marked 'A' and attacued it hereto snowing the lo-
cation of our tanks and the group of Americen prisonsrs of war.
Rottfs FRAHN's tank was Imocked out at tho place indicated by
number | on my sketch. My tank was located at ths place marked
numpsr $ on my sketoch and the proup of Amsrican prisonors of war
is indicated by number 2.

The prisoners wno numbsrad about 14 to 15 stood withou
eapons and with their hands ¢ bshind their heads.
or thres Garmar soldisrs stood guard nearby.
tnat these were Amarican prisonsrs ar bscause thaj

Ansrican unifor

As s a »
heard an order over m commander CHRIST

that our Tank should bump off the American prisomars o had bssn
talen by ntry from the hous r > 1 my
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sketch and brought to position number 2. Havptscnarfuenrer
KNAFFICH gave the gunner, Rttf. HOFFMANN the order to turn the
turret left and gave the order to fire. Both, the turret
macnine gun operated by Rttf. HOFFMANN and the radio-machine

gun operated by Sturme. MICKOLASCHECK fired 3 to 4 bursts each
into the group of prisoners. I vas the driver end did not fire
but I watched the whole incident and saw how the Americans were
hit and slumped to ths ground. They lay in odd positions md it
was cber to md that they were all either seriously wounded or
dead. Rignt after this Oberscnarf. ROPLTER's tank went across
the field on to the road, followed by Unterscharf. BRAUSCHIKE's
tank, and ve followed after. 7o travelled along the main street
of STOUMONT and reached a point in the center of the village,
which I have shown on my sketch 'B' atteched hereto. At point
number 5 on my sketeh, I saw & group of about 30 to 25 Anerican
prisoners of war stending sideways. They were standing in single
file fecing us as we travelled towards them as suovm on my sketch.
The prisomers had their hands clasped behind tneir heads, and had
no weapons. Vhen my tanl reached the point shovn as number 3 on
my sketch, which was about midway of the colum of prisonmers, I
saw machine pun tracer bullets firing into that part of the group
of prisoners who were still ahead of me.

It was clear to me from my past experience in battle that from
the sound of the shootins and the amount of tracer bullets I saw,
that tne firing was coming from two machine guns. From the noise
and the tracers I was absolutely positive that the fire directed at
these prisoners came from two machine guns and not from a single
one. This was obvious from the fact that the tracers snowed two
different but simultansous trajectories.

I am also positive that this macnine gun fire came from two
macnine guns mounted on the same vehicle. The trajectories as
shown by the tracers were practically parallel and not more than
30 om. apart, emd travelled at approximately the same height above
the ground. For these reasons I conciuded that the fire had to
come from cne veicle.

I could not see who was firing so I yailed to Hauptscharfushrer
KNAFFICH, '%ho is firing?' Hauptscnarf. KNAPFICH yeiled down ®me,
*It is the company commander's tank.' That is how I first knew that
OUbersturmf. CHRIST's tank was directly behind us.

The Aericans that I saw shot, as I have just described, con-
sisted of ebout half the group of 30 to 35 prisone and none of them
escaped. J not ses that half of the file of prisonsrs that

I gsaw them slump to zround and
tions that I Imew they were dead. I have seen
many s i %t in battle during the war md I can pretty well
tell when a man is eitner badl) ounded or dead.

ha ne ko s art of this grour E

1o not ¥ 1t 1 tne macnine guns that fir
the part of the group that I saw also shot the prisoners in the
first part of the line as the proup was not separated, but all
stood in ons long line.

About an hour later (we had only travelled about 1 or 1% km.)
r colum stopped on a very narrow road. During that
one hour we had besn travelling on this narrow roead.
s road was so narrow that

ke other tan hen e s r d rsturmfud ror
I's tank w he on® travellin re 3 1 1S .

14490
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On a dev which I bslieve to be 21 Decembar 1844, wnile
our group was encircled in LA GLETZE pocket, at about 11 or
11:30 in the morninz, I, torether witn Rttf. HOFFMANN, was
ordered to shoot Americen prisoners of war. I havs prepared
a sketcen merked 'C' and attach it hereto showing the place
vhere the American prisoners were snot and where our tank stood
guard. At the time just mentioned I saw Hauptscharf., PETUN
of the 1st Company coms up to tne tenk and ordered Rttf. HOFKLAN
and myself to coms along with our weapons. "hen we joined Haupt-
scharf. FNAPFICH he said to us, 'Wo have to bump off prisoners.'
o all went down to the house where the prisoners were kept in
the cellar. I have indicated this house by number 4 on
sketen marked 'C'. Our proup consisted of Hauptscnarf. KNAFPICH
who had a machine pistol, Unterscharf. TRECHSIER of the 1lst
Company, who also had a machine pistol, Sturm. LUN of Unter-
scharf. TRECHSLER's crew, Rttf. HOFFVANN, and myself. With the
exception of TRECHSLER and KNAFFICH, we all had Belgian pistols.
Vhen we reached the house where the Americen prisonsrs were
kept, Hauptscnarf. KNAPPICH said to Rttf. HOFFMANN and me, 'Go
in and bring them out and take them to a garden nearby.' Ve went
dovn to ths cellar and I yelled ani motioned to the prisocners to
come outs Then HOFFMANN and ! took them to the place marked
number 3 on my skatch and lined them up in two rows facing us.
The group consisted of about 10 to 12 prisoners. 7e lined up
about 10 meters in front of the prisoners in the positions in-
dicated on my sketen. I was on the extreme left and Rttf.
HOFFMANN was next to me and Hauptscharf. KNAFPICH was next to
him, then zame Rttf. LUV and Unterscharf. TRECHSLER was on the
extreme right. Hauptscharf. KNAFPICH then said to all of us,
*As soon as I start firing with the machine pistol - every man
shoot.' Immediately after that Hauptsonarf. KNAFPICH fired his
macnine pistol into the prisoners end I took aim with my pistol
at the prisoner standing second from the left facing me in the
front row. I only had 5 bullets left in my magazine and I fired
all of them into this one prisoner. I saw him slump to the ground.
In the meantine everybody olse had fired and all the prisoners
were lying on the ground. We walked up to the group of dead men,
and I looked at the one I had shot to ses if ha was still alive
and needed a mrcy shot. However, after looking at him I was so
certain that hs was dead that 1 did not bother to deliver a
merey shot. All the other prisoners were also apparently dead
end after examining them nobody deliversd any mercy shots.
Hauptscnarf. ENAFFICE then told us to return to our tanlk.

1 remember that on the day we left the encirclement, I
walked along the road in the ection of the church as shown

on my sketch and at the place marked number 5, I saw a group of
about 30 to 40 dead Americans. From the positions vhich
they vere lying I knew that they w prisoners of war who had
been bumpad off. It w bvious tc m» that they had faller
n battle bacause thers s such a large group kille
small place. I did not f pate in t 1ling and althoug
1 heard some of the soldiers from other compenies talking about
it, I do not mow for certain who snot these priscners.

I make this statement consisting of 7 pages and three
sketches marked 'A', 'B' and 'C' voluntarily, without coercion,




threats, or promises of reward.

Ericn VERNER
4 April 1940

Sworn to and subscribed before me
this 4th day of April 1946 at
Schwaebisch Eui‘l, Ger.

Raphas 1 SHUMACKER
Capte cup"
o~

(¥Hereupon the statement Exaibit F-103-A was read

in the German language by the interpreter.)




CAPT, SCHUMACKER: The Prosecution offers in evidence
an affidavit executed by the accused Erieh WERNER, identifying a
photograph of the accused Heinz Hoffmann, requests it be attached to
the record and marked Prosecution's Exhibit No., P=-103-B,

(Wharaupan the document referred to above was marked
Prosecution's Exhibit P-103-B for identification).

DEFENSE COUNSEL: On behalf of the defense there is no
objection to the picture affidavit nor necessity for reading the
same, and it is further stated that the photograph is that of the
accused Hoffmann,

CAPT, SCHUMACKER: That is the accused Heinz Hoffmann,

We have two Hoffmanns,

DEFENSE COUNSE: Heinz Hoffmann,

PRESIDENT: The Exhibit offered by the Prosecution will be
admitted in evidence and marked P-103-8.

(Whereupon the document referred to above having previous—
1y been marked and identified was received in evidence as Prosecu-
tion's Exhibit P-103-B, and the same is attached hereto and made a
part of the record,)

CAPT. SCHUMACKER: You may cross examine.

DEFENSE COUNSEL: On behalf of the Defense, there is no
desire to cross examine the witness at this time,

REST T: Any questions by the court? Ar ently none,
The witness is excused.

(Whereupon the witness was exc

The Prosecution c
Otto Lessau,

OTTO LESSAU, called as a witness for the Frosecution, was

sworn and testified through an interpreter as follows:
EXAKINATION

UESTIONS BY Mr. ELOWITZ:

(Elowitz - Redirect) 52
(Leesau - Direct) 1383
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(Whereupon the questions, answers and other proceedings
were interpreted to the German counsel and accused.)
Q What is your name?
A Lessau, Otto,
Were you ever a member of the German armed forces?
Yes, I was,
What was your rank and to what organization did you belong?
I was an 53 Unterscharfuehrer sergeant, and belonged to the
2nd Company 85. Panzer Regiment L.SS.A.H.
Q What is your present status?
A I am an American prisoner of war,
are
! Where/you being held as a prisoner of war?
A In Dachau,
Q Did you belong to 2nd Company, lst Panzer Regiment L.35.A.H.
during the Eifel offensive in December 19447
A Yes, I did,
Who was your company commander?
My company commander was lst Lt. Christ
Could you identify Christ if you could see him again?
Yes,
Q Will you please look to your left at the accused and iden-
Christ?
A Yes.
What number is he wearing?
Seven,
What were your duties at that time in the Company
I was Obersturmfuehrer Christ's tank driver,
Who was your tank commar
Lst, Lt, Christ himself,

Were you ever in Stumont during the period of the F

Yes, I was,

When?
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A I first set foot in Stumont on the morning of 19 December 1944,
Q Were any of the tanks of your company knocked out when you
were into Stumont?
A Yes, before we reached Stumont the tank of Rottenfuehrer
Braun was knocked out outside of town,
Q How far was your tank from the position of Rottenfuehrer
Braun's tank when it was knocked out?
A About eighty meters.
Q Was your tank commander Obersturmfuehrer Christ at that
time in your panzer?
A Yes, he was,
Did you continue on in Stumont?
Yes, we went to Stumont.
Did you see or hear anything happen?
A Wlhen we reached the center of Stumont I saw at the right
side of the road in front of a grocery store a group of American P
standing.
Q How many prisoners would you estimate were in the group?
A There were 12 to 18 men.
Q Describe how they were standing?
A They were standing in front of a store, facing us, with
their hands above their heads,
Did they carry any weapons?
rying no weapons,
e what happened then?

Qur car stopped in front of these F s and while it was

stopping it fired tnrsg or five shots bfrom-the turret machine gun.

Q Do you know who the turret machine gun operator was at
that time?
A Yes, I do.

(Lessau - Direct)




Who was it?

The officer candidate Hans Pletz,

Could you identify Hans Pletz if you were to see him again?
Yes,

Look at the accused on your left and identify Hans Pletz.
Yes.

What number is he wearing?

434

MR. ELONITZ: May I request the Court to have Hans Pletz

PRESIDENT: Ib. 43 stand ups =~ Sit down,
Was Hans Pletz at that time in his position as gunner?

Yes.

Do you know if anyone but the gunner could fire or aim

the turret machine gun?

A Only Officer Candidate Pletz can aim it,.

Q At the time you saw the American prisoners of war and the
time you heard the burst from your turret machine gun, was your com=
pany engaged in combat with the enemy?

A ile had already penetrated the village. There wasn't any
more actual fighting,

Was there any firing other than the firing from your

turret machine gun?

N
A As far as I could hear, no,

Cross examine,

CROSS  EXAMINATION
JUESTIONS BY. DEFENSE: LT. COL. DWINNEL
Q Lessau, you actually saw the prisoners shot at Stumont,
is that correct?
A No, I didn2t see that,

(Lessau - Direct - Cross)

1356




What do you base your information upon?

MR, ELOWITZ: May it please the Court, the witness did
not testify that he saw the prisoners shot, nor did he conclude
that prisoners of war were shot.

LT, COL. DWINNEL: As I recall the testimony, the wit-
ness said he saw a tank fire upon prisoners,

MR. ELOWITZ: I don't believe the witness stated that.

He stated that he saw prisoners of war and then he heard the tur-
ret machine gun firing. He is testifying to facts which corroborate
the statement of Erich Werner, which was read previous to this tes-
timony.

LT. COL. DWINNEL: I wonder if we could go back and read
the record?

PRESIDENT: Objection over ruled,

QUESTIONS BY DEFENSE LT. COL. DNINNEL:

Upon what do you base your information?

I saw the P.W.'s and I heard the shots.

LT. COL. DWINNEL: No further questions.

COL. EVERETT: Dr, Hertakorn.

CROSS EXAMINATION (cont'd)

QUESTIONS BY DR. HERTZKORN:

Q Did you see whuu prisoners of war were guarded by

the Germans?
I didn't see that.
Could you observe towards the side, from your drivee!s
A I can see so far to the side from my deiver's seat as I
can turn my mirror around, which amounts to 90 degrees from the front,
Q Did you see this Mark IV tank being knocked out in front
of you?

(Lessau - Cross)
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I didn't see that,

Did you see the effect of the shots?

No.

Was there any fighting, any shooting going on, during that
march through the streets?

A According to what I was able to see and hear, there wasn 't
any fighting going on there at that time any more,

Q Was the motor on your tank cut off?

A I can't state that now with any certainty, but I do think

it was running,

Q Did you ever hear that your commanding officer ever is-
sued an order about treatment of prisoners of war, by radio?

A I didn't hear that,

Q Just where was that store in Stumont located?

A The store is located pretty well in the center of town
where there is a fork of the roads. The left road goes to the rail-
road station, I do not know where the right one goes to.

Q How far was that away from the spot where the tank of
Braun was knocked out?

A About. two or three hundred meters,

Q Did you see American soldiers still remaining in town,
besides the P.W.'s?

A Besides those P,W.'s I only saw some American soldiers
running around about 500 yards ahead, but our infantry was up there
already.

DR. HERTZKORN: Thank you,
CROSS EXAMINATION (cont'd)
JUESTIONS BY CAPT. NARVID:
Q What direction were the prisoners standing from your tank?
A On the right side.

Did you actually see the fire from Pletz' machine gun?

(Lessau - Cross) 1301
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A I didn't see it.

PROSECUTION: Nothing further on cross examination,

REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY MR. ELOWITZ:

Q The Prosecution has a queztion or two, Lessau, do you re-
call which tank was in front of you at the time you passed the pris-
oners of war in the center of Stumont?

Yes, I can remember that,

Whose tank was it?

It was the tank of Obersturmfuehrer Knappich,
How do you know?

I saw Knappich's head sticking out of the turret.

Q Do you hear, in your position as driver of the tank, every
order given over the radio by your tank commander to another tank?

A I don't, necessarily,

Q You testified that there were infantry troops in the town
of Stumont which you saw. Can you clarify that? What do you mean by
infantry?

A I mean parachutists, because I did observe one parachute
machine gun which took its position to the left side of my tank,

A] Did you see any Panzer Grenadier tr ops?

A There were some SFW's in the Panzer Grenadier regiment in-
cluded within our column,

u see them in Stumont?
A I didn't see them at that very spot where we were stand-

ing right there, but Ijsaw them,

PROSECUTION: Nothing further from the Defense.

PRESIDENT: Any questions by the Court? Apparently none,
The witness is excused,

(Léssau - Cross)
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(Whereupon the witness was excused and withdrew from
the court room,)

CAPT. SCHUMACKER: The Prosecution would like to recall
lir, Elowitz,

MORRIS ELOWITZ, recalled as a witness for the Prosecution,
having been previously sworn, testified ’l‘urther as follows:

REDIRECT  EXAMINATION
QUESTIONS BY CAPT, SCHUMACKER:

Mr. Elowitz, you are reminded you are still under oath.

Yes.

CAPT. SCHUMACK A very short statement, if the Court
please; I think we can dispose of it,

2 Mr. Elowitz, during the course of your interrogations at
Schwaebisch Hall, did you take a statement--a supplemental statement
from Gustav Sprenger?

A I only took one statement from Gustav Sprenger, and that
was taken in Dachau,

CAPT. SCHUMACKER: The Prosecution hands the reporter a
written instrument and requests that it be marked Prosecution's Ex-
hibit No. 104 for Identification.

(Whereupon th cument referred to above was marked

Prosecution's Exhibit P-104 f

3 writt
April 1946
Would you know Gustav Sprenger if you saw him?
Yes.
Will you identify him?
le is wearing No, "6,

‘) fas" this statement made voluntari

Elowitz. - Redirect) v 13459




It was,

Did you employ any force or duress to obtain this state-

A Noe

Q@ Di d you make any promises to Sprenger to obtain the state~

No.

CAPT, SCHUMACKER: The Prosecution offers in evidence
Prosecution's Exhibit marked P-104, for Identification, requests it
be attached to the record and marked as Prosecution's Exhibit No.
P-104,

PRESIDENT: Any objections by the Defense?

PROSECUTION: You haven't offered it,

CAPT, SCHUMACKER: I thought I did offer it,

LT. COL. DWINELL: We have no copy. I can't tell whether
we would make the usual objection, or any further objection, De-
fense objects to the evidence on the grounds previously stated,

PRESIDENT: The Exhibit offered by the Prosecution is ad-
mitted in evidence and will be marked at P-104, subject to later

objection by the Defense.

(Whereupon the docm@t referred to above having pre-

viously been marked and identified was received in evidence as
Prosecution's Exhibit P-104, and the same is attached hereto
made a part of the record,)
ion offers

true orr English nslation of its Exhibit P-104,
quests it be attached to the record and maried Prosecution's Exhibit
P-104~A,

PROSECUTION: The Defense desires the right to reserve its

here are any inaccuracies in the translation,
(Wher n the document referred to above was marked

(Elowitz - Redirect)
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Prosecution's Exhibit P-104-A, for Identification,)

PRESIDENT: The Exhibit offered by the Prosecution is

admitted in evidence and will be marked as P-104-A, subject to

later objection by the Defense,

(Whereupon the document referred to above having pre=
viously been marked and identified, was received in evidence as
Prosecution's Exhibit P-104=A, and the same is attached hereto and
made a part of the record.)

CAPT. SCHUMACKER: The Prosecution requests permission
to read its Exhibits 104 and 104-A,

PRESIDENT: Granteds

(Whereupon Prosecution's Exhibit P-104-A was read as
follows:

"I, Gustav Sprenger, SS Sturmmann, having been duly
sworn upon oath, make the following statement supplement-
ary to my statement of 27 February 1946.

"On the 22nd of April 1946 two photographs were shown
to me, one of which bears the writing "Exhibit A-STOUMONT"
and the other one "Exnibit B-STOUMONT". Both of these
photographs show the house which I described in my state-
ment of 27 February 19&6, where QObersturmfuehrer SIEVERS
shot three American prisoners of war in presence of Ober-
sturmbannfuehrer PEIFERp

"On the picture marked "Exhibit A-3TOUMONT" I have
marked with the letter X and Y the exact position of Ober-
sturmfuehrerSIEVERS and Obersturmbannfuehrer PEIPER at
the time when Oberstprmfuehrer SIEVERS shot the three Ameri-
can prisoners of g Obersturmfuehrer SIEVERS stoo
the spot me
spot marked Y

sturmbannfuehrer PEIPER at

on the picture, at tl
Idesc ed it in my

"The photo m Exhibit B-STOUMONT" is &
of the e house I described above.

which is the pa ik at ti ti the incidents I
described in ary 1946,

"I have ¢

side of both which I described

ement and attach ti

(Sprenger statement)




"I make this statement consisting of two pages and
two photographs marked "Exhibit A-STOUMONT" and MExhibit
B-STOUMONT" voluntarily, without force, threats or prom-
ises of reward,

(signed) Gustav SPRENGER
22 April 1946,

Subscribed and sworn to before me
this 22nd day of April 1946,

Robert E. BYRNE
lst Lt. JAGD"

(Whereupon Prosecution's Exhibit 104 was read in the
German language,)

CAPT, SCHUMACKER: You may cross examine,

PROSECUTION: No cross examination by the Defense,

PRESIDENT: Any questions by the Court? Apparently none.
The witness is excused,

(Whereupon the witness was excused and resumed his seat,)

PRESIDENT: The Court will recess until 1330 today.

(Whereupon the Court at 1200 hours took a recess,)

(Sprenger statement)
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AFTERNOON SESSION
(Whereupon the Court reconvened at 1330 hours,)
PRESIDENT: The Court will come to order.

PROSECUTION: If the Court please, let the record show that all

members of the Court; all members of th'e Prosecution, with the exception

of Capt. Shumacker, who is absent om business of the Prosecution; all
members of the Defense, with the exception of Mr. Stromg, who is sick in
quarters, and Dr. Pfister, Dr. Wieland and Dr, Hertkorn, who are absent
on business of the Defense; all of the defendantes, and the reporter are
present.

MR. ELOWITZ: The Prosecution recalls the witness Walter Landfried.

WALTER LANDFRIED, recalled as a witness for the Prosecution, was
again sworn and testified further through an interpreter as follows:

REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION (Mr. Blowitz):

Q Are you the same Walter Landfried who previously testified in
this trial?

A Yes.

Q You previously testified that you were in the communications
platoon of the Regimental Hemdquarters Compeny of the lst SS Panzer Regi=-
ment. Is that correct?

Yes.

How many SPW's were in your platoon?

Do you know who

Yes.

Who was 1t?
Unterscharfushrer (Sgb.)

Could vou ident

Landfried - Redirect)




A Yes.

Q Will you look to your left at the accused and identify Hillig,

if you oan.
A Yes.
Q What number is he wearing?
A 2.
PRESIDENT: No. 24, stand up. == Sit down.

Q During the Wifel offensive in December, 19LL, were you ever in

Stoumont?

A Yes.
When did you arrive in Stoumont?
It was on the 19th of December, 19Ll;.
Do you know what time of day?
It might have been about noon,
Did anything unusual happen in Stoumont at thet time?
Yes.
Will you please describe what you saw?

A We sntered Stoumont on the 19th of December, 19L)L, and parked

next to the first house on the left side of the road. Then we received

orders to search for American weapons. In the course of this search 1

looked et » and near the left rear of the house I sew Obersturme

bannfushrer Peiper, Haupteturmfuehrer Nueske, Ober rmfuehrer Maule
’ F ’ »

Untersturmfuehrer Krause, and, in front of ¢

114 Unterscharfuehrer Hillig stend in

Obersturmbannfuehrer Peiper.

iid not pay any further attentior

my search for wespons. A short while thereafter I

lig say words most similar to these;

then went to my SPW and saw as a ma

Eillir the machine pistol.

(Landfried - Rediract)




Unterscharfuebrer Hillig. This man had his hands up, snd Sgt. Hillig
took him into the field. Then Sgt. Hillig stopped and the American sol-
dier took perheps one or two more paces toward the front, and then Sgt.
Hillig shot the soldier with his machine pistol. He used one shot from
his machine pistol for that purpose. Then this machine pistol had a
stoppege, 8o he used one more shot from his pietol, too, and fired it on
the American lying on the ground. Shortly thereafter -- immedietely
thereefter, in fact =~ there came some artillery fire, and T saw 88 the
officers, as well as the men, took cover. After that we continued on our
wey.

Q Did you see Peiper after the shooting by Hillig?

A Lt. Col. Peiper was standing next to the house.

Q Was that in the same position &s you have previously described
geeing him?

A Yes, towerd the left rear.

Q Can you estimete the distance between the place where you saw
Hillig shoot the American and the position where Peiper was standing be~
fore and after the shooting by Hillig?

A That was about 25 to 70 meters.

MR. ELONITZ: You may cross-exemine.

RECRCSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE (Lt. Col. Dwinell):
How long had Hillig stood in front of Peiper?
I did not see that bec

seen the Americer

I saw him when I lcoked at the house.

How long wae that before Hillig stood before Peiper?

I didn't yaderstani
-

American pris

(Landfried -




A I saw him at the seme time when I saw Hillig stand in front
of Lt. Col. Peiper.

LT. COL. DWINELL: No further questions.

DEFENSE: Dr. Leer.

QUESTIONS BY DR. LEER:

Q Where did you go after you saw Hillig stand in front of Peiper
among these other peéple?

A We walked around the field, looked for the weapons which were
lying around there, and colleoted them at one point.

Q Was that in front of the house, or behind it?

A That was toward the half-right -- that is, still in front of
the house.

Q Were the men which you saw together with Hillig in front of
the house?

MR. ELOWITZ: I don't think the witness -- The witpess didn't
testify as to men who were with Hillig. I object to the question. The
witness testified that there was one American prisoner of war with Hillig.

DR, LEER: Evidently Mr. Elowitz misunderstcod my question. T will
enumerate the people I am talking about: Hillig, Peiper, Maule, Krause,
end Nueske. I will rephrese my question.

A They were standing behind the left reer corner of the house.

Q How far were you from the house at the moment when you saw
Hillig, Peiper, Nueske, etc., at the house?

It might have been sbout 10 or 15 meters, I don'y know exactly.
T thank vous
ELOWITZ: Nothing further.
PRESIDENT: Any questions by the Court?
Apparently none. The witness is sxcused,

(Whereupon the witness was excused and withdrew.)

MR. ELONITZ: The mam";nw calls as its pext witness Georg

nge

13bb




GEORG EBELING, celled 28 a witnees for the Prosecution, was sworn

and testified through an interpreter as follows:

QUESTIONS
Q

Q

testified

DIRECT EXAMINATION
BY PROSECUTION (Mr. Elowitz):
State your name and ages
Georg Ebeling, 22 years old.
Were you ever a member of the German armed forces?
Yes.
To which organizetion did you belong, and what was your rank?
Feadquarters Company, 1st Panzer Regiment, LSSAH - Corporal,
What is your present status?
I em in Americean captivity.
And where are you being held as a prisoner of war?
In Dacheu.
Were you a member of the organization to which you have just
during the Eifel offensive during December, 19LL*?
Yes.
Who was your company commander?
1st Lt. Maule.
Who was your regimental commander?
Lt. Col. Peiper.
Could you identify Peiper if you were to see him again?
Yes.

Will you look to your left at the accused end identify Peiper,

Durir jo Eifel offensive, were you ever in Stoumont?
Yes.

When? \“'

December 19,

Do you recall

Yes.

nything unusuel happen on thet particular day?
7

d3b{




Q
A

Yes.
Will you describe to the Court what you sew?

In the morning of December 19 our tanks drove into Stoumont.

Shortly thereafter the two radio SPW's of our platoon joined us. Then

the order was given that the tank was to be camouflaged. After it was

camouflaged I got into the tank, end shortly thereafter I heard Sgt.

Hillig being called to the CO.

Q

A

Q
A

What is meent by "Kommandeur"?
Lt. Col. Peiper.
Continue.

A short while later Sgt. Hillig returned with o prisoner of war

end took him to a field which wes located behind the house, behind the

place where we were standing. After Sgt. Hillig had gotten away from the

house about lj0 yards, he shot at the Americen. The Americen collapsed et

once, and after thet Sgt. Hillig shot him in the head agein one time with

his pistol.

Q

How far away wes the Americen from Hillig when Hillig shot him

the first time? k

A

Q

A
shooting.

A

A

Q

About two paces.
Did you see Peiper before or after the shooting by Hillig?

I saw him stand next to the corner of the house before the

Was he by himself?
No. A few more officers were standing around there.

between the plece where Hillig

About L0 meters.

At the time Hil

or walking?

A

Welking.

(Ebeling = Direet)




Q After the shooting, did you have & converseation with Hillig?

A Hillig returned, and some of the men from the communications

platoon were still standing around, so we talked about the shooting.
Q Do you know why the Americen was shot?
A According to whet was seid in the course of the conversation,
he was shot because he had refused to say anything.
Q Did Hillig tell you why the American was shot?
A No. I cen't say that for sure. Rottenfuehrer Fberhardt might
have said it, too.
Q Can you remember whet Hillig or Eberhardt exactly said?
A He said something like this: The Americen was shot beoause he
had refused to say anything and did not want to betray his country.
MR. ELONITZ: You may cross-examine.
CROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE (Lt. Col. Dwinell):
Q Do you know Waelter Lendfried?
A Yes.
Did you see him at that time?
Yes.
When was the first time you saw him?
When the SPN's ceme along.
Q Did you see what Walt er Lendfrisd was doing while the prisoner
of war wes being shot?
A No.
When did you first see the Americen prisoner of war?
When Sgt. Hillig returned with him.
LT. COL. DWINELL: No further qusstions.
QUESTIONS BY CAPT. NARVID:
Did Hillig tell you why he shot the prisoner?

L

1lig returned and s e to you after the shooting,

did he appesr to you emotionally?

1303
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A He was spiritually moved by that,.

CAPT. NARVID: Thet is all,

DEFENSE: Dr. Leer.
QUESTIONS BY DR. LEER:

Q Did you see Hillig before he was allegedly called to Col.
Peiper?

A I don't remember that any more.

Q Do you remember when you sew Hillig for the first time during

thet incident?

A When he came with thet SPW, too.

Q Did he arrive before you?

A No. After me.

Q Can you tell us where the prisoner was before Hillig wes called
to the CO?

A I only saw the prisoner when Hillig went toward the field with

Q Do you know of your own observation or from heersay whether
the prisoner cerried arms?

A He had no arms with him.

Q You say he had no arms with him. How do you know?

A I saw thet.

Did you look in his pocket where his pistol would be?
1 objeect to that, may it please the Court. The witness

has answered the question.

ed this

im whether he knew it personslly, or whether he knew it from
without any qualification,

Y

gquestion in or

(®beling - Cr




DR. LEER: I will have to repeest my question.

Q Do you, of your own observetion, know whether the prisoner

carried any arme, or are you merely assuming this?

A I essume that he didn't have any arms.
Q Tho else was present near that house where Col. Peiper was
stending?
A If I remember properly, Obersturmfushrer Xrause and Heupteturme
fuehrer Nueske.
Did you ses Poetschke and Von Westernhagen?
Yo.
Do you know Poetschke and Westernhegen quite well?
I know Poetschke quite well, but not Westernhagen.
Was Ccl., Peiper, with several men), standing in front of the
house or behind the house?
nd the house.
DR. LEFR: No further questions.
DEFENSE: Nothing further on cross examination.
REDIRECT EXAMINATION
BY PROSECUTION (Mr. Blowitz):
Ebeling, can you describe the position in which the prisoner

his hands at the time he was shot by Hillig?
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A 24,

PRESIDENT: Wo. 2, stand up. == B8it down.
MR. ELOWITZ: That is all,

DEFENSE: Nothing further from the defense.
PRESIDENT: Any questions by the Court?

Apparently none. The witness is excused .

(Whereupon the witness was oxcused and withdrew,)




MRe EIOWITZ: Prosecution recalls Mre Harry Thone
Wre HARRY We THON, sn Mmerioan oivilian recalled as a witness
for the Prosecution resumed the stend and testified as follows:
(Whareupon the questions, answers and other proceedings
were interpreted to ths German counsel and the accuseda)
REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION (Mr. Elowitz)s
MR. ELOWITZ: Mre Thon, you are reminded that you are
still under oathe
‘Q In the course of your interrogations at IsPe Number 2,
Schwabisch Hall,Germany, did you have occasion to interrogate
a person by the name of Hillig?
A Yes, sir,
Q Did he ever make a statement to you?
A Yes, he dide

Q Was it oral or a written statement?

A It was first an oral statement and then he wrote a great

big statement out of which we made an extract and dictated it to hime

Q Can you identify Hans Hillig?

A Yes, I cane

Q Iook to your left at the accused and identify Hans Hillig
if you cane

A He is wearing Number 2la

MR, EIOWITZt Prosecution hands the reporter a written
instrument and requests that it be marked Prosecution's Exhibit
Number 105 for identifications

(Whereupon the document referred to was marked Prossc
Exhibit Number 105 for identification by the reporters)

Q Mre Thon, I hand you written instrument marked Prosecution's
Exhibit Number 105 for identification and ask you to identify it if
you cane

A Yes, this is the written statement of Hans Hillig and is

signecd by hime 1513

b2
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Q Was that written and signed in your presence?

A It wae signed in my presence, I don't beliav;o I was
present all the time when he wrote it.

Q Was the statement made voluntarily?

A Yes, it wase

Q Did you subject Hans Hillig to cruel and harsh treatment
in order to obtain the statement?

A No, I didn'te

Q Did you make any threats or promises in order to obtain
the statement?

Noe

Was the statement swomn to?

Yes, it ise

Who administered the cath?

Captain Shumacker.

MR, EIOWITZ: Prosecution offers in evidence its exhibit
marked 105 for identification and requests that it be attached to
the record and marked Prosecution's Exhibit 105«

LT. COLONEL DWINEIL: Defense objects to the evidence on
the grounds previously statede

PRESIDENTe The objection is overrulade The exhibit
offered by the prosecution is admitted in evidence and will be
marked Prosecution's Exhibit WP-105%,

(Whereupon the document referred to, havirg been previously
marked and identified was received in evidence as Prosecution's
Exhibit YP-105" and is attached hereto and made a part of ths records)

MR. ELOWITZ: Prosecution offers in evidence a true and
gorrect English translation of its Exhibit 105 and resquests that
it be attached to the record and be marked Prosecution's Exhibit
Number 105Ae

DEFENSEs There is no objection on behalf of the Defenses

4903 1314

(Thon - Redirect)



http:Prosecut1.on

PRESTDENT: There being no objection, the exhibit offered
by the Prosecution will be admitted in evidence and will be marked
Prosecutionts Exhibit "P-105A",

MR, EIOWITZ: Permission i requested by the Prosecution
to read its Exhibits 105 and 105A.

PRESIDENTt Granteds

MR. EIOWITZ (Reading Exhibit P=105A)s

"I, Hans HILLIG, first being duly sworn, make t he following
statement under oath:

"During the EIFEL Offensive in December 19Lk, I was in the
communications platoon of the Headquarters Company, lst SS
Panzer Regiment, ISSAH as Unterscharfuehrere

"] saw the first shooting of a prisoner of war in the EIFEL
Offensive on 17 December 194Lie The exact time Icannot recall;
I only know tiht it was in the afternoons This happened at the
roadwcrossing which was on the way from BUELLINGEN to ENGELSDORF
and which was about 3 to 5 kilometers north of ENGEISDORF. Coming
from BUELLINGEN we turned a curve to our left into the main road,
and stopped just about at the north end of a pasture on which a
rather large number of apparently dead American soldiers were
lyings I also can remember that there was a house on the cormer
directly on the right side after making the left tume I definitely
¥now that the vehicle of Hauptscharfuehrer HARTMANN drove immediately
behind us and at the same time stopped at the above mentioned places
I don't know exactly whether the Dlv communications vehicle followed
HARTMANNe I can remember that a Mark IV tank was parked L to 5
meters ahead of ms on the righthand side of the road in front of
this msture. We had been standing at this pasture approximately
3 minutes on the righthand side of the road when I saw how
Oberscharfuehrer HUBER (as seen from my tank at the right rear
comner of the pssture) rade an Americm prisoner get up. I saw
how HUBRR kicked this prisoner of war with his foot before he
had him get up, and I furthermore saw how Oberscharfuehrer HU
ordered the prisoner to take off several pieces of clothing
which I can recall the followings Shoes and pantse There alsc could
have been other things which HUHER took awgy from the S
I cannot sy f or certain. I-further saw how HUE
prisoner to twm around after }
from the back > pri

n sold whom HUEE]
1iately ced his hands and
ees That h
Another eye-

standl

(Hillig Statement)




I can recall the following people who were at this location in my
SPW:

1. Untersturmfuehrer KRAUSSE, Horst
24 Rottenfuehrer KIEFER, H rst

3+ Rottenfuehrer IEHN, Walter

Lis Unterscharfuehrer HILLIG, Hens

"I wuld like to add that during the time while this shooting
was going on, two other German soldiers were in the pasture. They
were walking among those apparently dead risoners and shot into
those bodies with their pistolss I don't remember who those people
were, for they did not belong to our unite It is & fact that these
preople did not belong to the crew of our SPW because none of us
dismounted at this spot. We then travelled one

"I have made a sketch to clarify the above statement, marked
it Exhibit "A" and I make it a part of this statements

"In the early part of the afternoon of the 1$th December
1%Ly, the following happened. If one travels from LA GLEIZE to
STOUMONT there stands a house on the left side of the road just
as one reached the edge of STOUMONTs Around the houss is a
garden wich is surrounded by a hedge about 1420 meters highe
I was told by Untersturmfuehrer KRAUSSE to park behind this house,
that ,s behind the hedges We were standing there for about one-half
hour at this placy when I received from Untersturmfushrer KRAUSSE
the order to gather up in one pile all enemy weapons and ammnition;
the available crew of my vehicle was to help me. Suddenly I heard
Sturmbannfuehrer PEIPER shout, ¥Hillig, get that priscner.! I
knew where the prisoner was because once before I had executed an
order from PRIPER at which time I saw this prisoner. I took the
prisoner from the lobby of the house where he was sitting on the
steirs and was guarded by Rottenfuehrer Walter ILEHN. I led him
beside the house and tumed him over to Sturmbannfushrer PRIPER
who was sitting on a stone, Immediately next to PEIPER stood the
following officers: Obersturmfuehrer Rudi MAUULE, and Unter-
sturmfuehrer Horst KRAUSSE, and I believe I also saw there
Hauptsturmfushrer Hans GRUEHLE. After I gave the prisoner over
to PEIPFR I withdrew about 5 to & meters and remained theres The
reason was I wa ted to see what PEIPIR intended to do with the
prisoners - I saw and heard 2s PETPER was talking to this man in
a I‘omi m ?on gues This prisoner only answered to the first sentence

d by PEIPER, PHIPFR continued talking to the
.,sonmv, b:;f, thq prisoner remained mutes At the end of the
interview between PEIPER and the prisonar I know, however
rt answer. PEIPER then was ve
'EILLIC}! = T answered, 'Sturmbannfushr
and lay him next to the antiwa
shot x]d t in the
I led the away towa
location which was indicated to me 1 When I was about
75 meters away from PE shouted after me, 'That is far
I would like to acd that I had a pistol on me bu
e p*_sto] therefore I let someone hand me a machine 1
m my vehicles I cannot tell exactly who gave it to me but I
believe it was Rottenfuehrer Walter TANDFRIED., After I had
eddressed by PEIPER as in ted above, I took the machine
and fired one shot i

more into t!
man did n
then retnmed to PEIPER ¥

=55 \3b
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reported to him that I had executed his order. He answered some-
thing which had to do with the prisoner, but, however, I cannot
remember it amy moree I then again returned to my previous works

"To illustrate the above statement I had made up a sketch
marked it Exhibit "B" and made it a part hereofs

"This ‘statamnt oonsisting of 5 pages and two sketches, was
made voluntarily and cut of my own initiative, uninfluenced by
force, threats, harshness or promises of any sorte

"I swear by God that the facts which are stated herein are
true and I am ready to repeat same before any court of justices

15 March 1946
HANS HILLIG

"Sworn to and subscribad before me
this 15thd ay of March 1946 at
SCHWABISCH HALL, Germany

RAPHAEL SHUMACHER
CMP"

Capt
(Whereupon Prosecutionts Exhibit P=~105 was read in the German

languages

MR. EIOWITZ3 Prosecution offers in evidence two affidavits
executed by the acoused, Hans Hillig, identifying photographs of the
acoused, Peiper and the accused Hubert Huber, and requests that they
be attached to the record and marked Prosecution's Exhibits 105B and
105C respectivelye

DEFENSE: On behalf of the Defense, there is no objection
to the picture affidavits or necessity for reading same and it is
further stipulated that the photographs are those of the accused
Paiper and Hubers

PRESTDENT: There being no objection, the exiibits offered
by the Prosecution are admitted in evidence and will be marked
Exhibits 105B and C respectivelys

(Whereupon the dooumsnts raferred to were marked Prosecution
Exhibits 105B and C respectively, and are attached hereto and made
1 part of the records)

MR, ELOWITZs Mre Thon, in the courssof your interrogation
at IsPs Number 2, Schwabisch Hall, Germany, did you ever interrogate

a persbtn by the

13§
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Did ke ever maks a statement to you?
Yes, hs dide
Was it an oral or writtenstatement?
It was first oral and then he wrote it in his om
handwritings
Q Could you identify Willi Braun if you were to see him
again?
A Yes, I cma.
Q Will you look at the accused on your left and sse if
he is there.
A Yes, he is sitting there, wearing Number L.
PRESIDENT: Number l stand ups Sit downe
MR. EIOWITZ: Prosecution hands the reporter a written
instrument and requests that it be markad Prosecution!s Exhibit
106 for identifications
(Whereupon the document in question was marked Prosecution's
Exhibit Number 106 for identification by the rsporters)

Q I hand you written instrument marked Prosecution's Exhibit

106 for identification and ask you to ddentify ite

A It is the statement of Willi Braun and it is signed by hime
Q Was it written and signed in your presence?
A It was signed in my presence, but I do not believe Iwas
present all the time when h wrote its
ritten and signed by the same Willd Braun

ied?

Was the statement made voluntarily?

Yes, sire

Did you subject Willi Braun to harsh and cruel treatment
to obtain the statement?

No, sire

(Thon=Padirect)




Was the statement sworn to?
Yos, sire

Who administered the oath?

First Lieutenant Byrne,

MR, EIOWITZ: Prosecution offers in evidence its exhibit
marked 106 for identification and requests that it be attached to
the record and marked Prosecution's Exhibit 106.

LT, ®IONEL DWINEIL: The Defense objects on the grounds
previously stated.

PRESTDENT: Objection overruleds The exhibit offered
by the Prosecution will be admitted in evidence arnd will be
marked Prosecutionts Extibit "P=106M,

(Whereupon the document referred to, having been previously
marked and identified was received in avidence as Prosecution's
Exhibit "P-106" and is attached hereto and made a part of the record,)

MWR. EIOWITZ: Prosecution o fers in evidence a trus and
correct English translation of its Exhibit 106 and requests that it
be attached to the record and marked Prosecution's Exhibit 106As

DEFINSE: There is no objection on behalf of the Defenses

PRESIDINT: There being no objsction, the exhibit offered
by the Prosecution will be admitted in evidence and will be marked
Prosecutionts Exhibit "P-106A",

(Whereupon the document referred to having been identified

it "P-106A" by the rtars)

rt +

INT3 Granted,
RIOWITZ: (Reading)s

"I, Willi BRAUN, having been duly sworn upon @ th, make the
following statements

(Braun Statemet)
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"In the night of the 15th to the 16th December 1944, I
believe it was in the early morning hours, our company commander
Otersturmfuehrer Heinz TOMHARDT conducted a company orientation
at which he said about the following:

1If you see soldiers who wave their stesl
helmets over their heads, you are not going
to shoot & themi If 11 tenks stand together
in a group you will also not shoot at these
soldierse TYou will not teks any prisoners
of war in this offensive, and also you will
bump off civilians who show themselvess'

"Immediately after this company orientation we drove into the
offensive. I know of one single case where prisoners of war
were shot during this offensive, that is on orders of Unterscharfuehrer
Gerhard SCHUMACHER, who was the commander of our SPWe To that time
the following other veopls rode in my SPW:

Grene Heinz FRIEDRICHS
Gren, KONICR
Rttfe Edmud TOMCZAX

and I Sturm Willi BRUAN

These are all the first and last names of the people who rode in
my SPW as far as I can remembers

"In the morning hours of the 19th December 19L) the shooting
of these prisoners of war took place and that was in the vicinity
of STOUMONTs

"It was about in the following manner. A paratrooper came
along the road with seven American prisoners of ware Uschae
SCHUMACHER stopped him and asked him what he would do with the
prisonerss The paratrooper answered 'I shall evacuate them to the
rear,! Thereupon SCHUMACHER seid, 'Oh I'm going to bring them
myself to the rears! Tho paratrooper turned the prisoners over
to SCHUMACHWR and went on his waye To that time our SPW stood
at the right hand side of the street if one is driving towards
STOUMDONT. A pasture was opposite the parking place of our SPW.
SCHUMACHER ordered thes prisoners to go to this pasture, where
he lined them up in one row and gave us all, that is the whole
group of the SPW, the order to d X with hand weapons,
Thareupon he ordered us to bump of e prisoners, At that
time the prisoners stood about eig ten meters away from
the strest in this pasture and we stood about five to six meters

y from the street at the edge of the pasture. After
h der to shoot the prisoners, our
MR

prisoners and had no time to shoot a second magazine at the
prisoners, First I shot at one prisoner aiming at the head and
saw him falling to the ground dead and he didn't move any mores
When that had happened, I saw another hit and still moving
prisoner lying on the ground. Obviously this man had only been
wounded and out of pity to him I then gave him the mercy shote
Imnediately after this incident we drove on to STOUMONT.

"This statement consisting of six pages was made me
volun ¥y uninfluenced by force, harsh treatment, threats or
promises of any kinds

(Braun Statement)
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"I swear before God that the facts which I had stated in
this deposition are true and I am prepared to repeat same before
any court of justice,

Willi BRAIN
16th April 1946

"Subscribed and sworn to before me
this 16th day of April 19L6.

ROBERT E BYRNE
1st It JAGD

(Whereupon the statement was read in the German languages)

(Braun Statement)
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me. away from the street In this pasture and we stood
about flve to six m distance away from the street
at the edge of the pasture. After Uscha SCHUMACHER
had given the order to shoot the pri soners, our
hole crew shot at these prisoners. For that Uscha

used a machine pistol, TOMCZAK and I

stols and KONIOR a fast firing rifle. The
plstol T used for that was a Belgian F, I dis
charged my magazin talned elght rounc
at the priso time to shoot a seco
magazine at the pr Y Pirst I shot
prisoner aiming at the head and saw
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statement to you?

oral or written?

It was both, oral first and written then.

Conl ou identif'y Heinz Friedrichs if you

o vou

tement

Amunce




153,8sp e h signed by him.
Was it written and signed in your presence?

as present all the time

while he wrote, but it was certainly signed in my

the statement mads voluntarily?

, 1t was,

ct Heinz Friedric
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a true
P-10%, 2 > t 1 be attached to the

marked Prosecution Exhibit No, P-108-A.

(Vhereupon the document referred to, was marked

Prosecution Exhibit o, P-108-A by the reporter.)
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# 155
SuflsSP (Whereupon the court reconvened at 1530 hours)
855 1 PRESIDENT: Take seats. The Court will come to order.
PROSECUTION: If the Court please, let the record show
that all members of the court, all members of the Prosecution with
the exception of Lt Col Crawford and Captain Shumacker, who are
absent on business of the Prosecution, are present. All members of
the Defense are present with the exception of Mr Strong who is sick
in quarters, and Dr Pfister, Dr Leiling, Dr Hertkorn, Dr Rau who are
absent on business of the Defense. All the Defendants and the
Reporter are present.
PROSECUTION: (Mr ELGWITZ) - Mr Thon you az-e reminded
that you are still undsr oath. (Whereupon lir Thon resumed the
stand) .
(Whereupon the continuation of statement of Heinz Friedricks was read
to the Cowrt in the English language as follows):

" Arcund 1000 hours 18 December 194k we returned to our
vehicles and drove through Stavelot in the direction of
Cheneux (Marche 63.7-0l.l))s We reached the outskirts of
Cheneux about 1400 hours and there the advance was s topped
when we were attacked by American airplanes. About an hour
later we drove in a woods beyond Cheneux,where we camou=
flaged our vehicles. At about 1530 hours we got back on the
road and continued along our route of advance beyond Cheneux.
Just as we were about to start off, an American jeep in which
two American soldiers were riding, came along the road coming
towards us. At this time the SPW of the 3rd Panzer Grenadier
Battalion, 2nd Panzer Grenadier Regiment,was on the lefthand
side of the road at a point where the road curved to our left.
Other SPW's were behind Die hal's and I was about 200
meters to the rear of Diefenthal's SPW. We were on the left
side of the road to give us what concealment was afforded by

on our left s f the de T he right of us wa

e and ther as a b e to t! t of P

urve it came to a stor
A ng from a machine gun wi
assuned was di ed at this jeep. I could not tell
vehicle did the firing. At this time I was standing on our
ht side of the road not far from my SPN and I walked back
tomy vehicle to mount it in order to get a better view of what
ing one As I climbed on my SPW, I heard machin stol
and I turned around immediately and saw an Ameri
er drop dead on the hthand side of the road. I
rer Zwigart standing by the American soldier
pistol in his hand. According to my recol
totalling approximately 15 s

+56% 1373
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8s 8o 2 The American was shot 3 or L meters away from the SPW of
Diefenthal. Before this shooting took place and while I was
standing on the righthand side of the road, I sawlauptsturmfue=-
hrer Diefenthal himself standing beside his SPN. I know it
was Hauptsturmfuehrer Diefenthal as I had Jnown him for a long
time and also because he was wearing his yellow jacket and his
peaked cap.

About 10 minutes later, as we continued on, I saw the
other American soldier lylng dead on the lefthand side of the
road near the edge of the woods. I don't know who else was
in Diefenthal's SPV at this time. I could tell that these
soldiers were Americans by the uniforms they wore. This
shooting took place around 1600 hours 18 December 194k about
5 or 6 kilometers from Cheneux.

The scene of this shooting is shown on a sketch I have
drawn and which I have marked Exhibit "B". This Exhibit is
attached hereto and made a part of this statement.On Exhibit
"B", the following is shown:

Noe 1 - The pasture on our righthand side of the road.

No. 2 - The house to the left of the pasture.

No. 3 = The woods on our left side of the road.

No.i = the direction in which we were travelling.

No. 5 - Diefenthal's SPW

No. 6 - My SPV

No. 7 - The place where I first stood on our right side
of the road.

Noe 8 - The direction travelled by the American jeep.

Noe 9 = The American jeep

Nos10 - The place where I saw Hauptsturmfuehrer
Diefenthal before the American was shot.

Nos1l = The place where the American prisoner was shot.

Noel2 - The place where Zwigart was standing when he shot
the American soldier.

No«l3 - The place where I sw theother American soldier
lying on the edge of the wood

Late that night 18 December 194}, we drove back through Cheneux
and through La Gleize until we reached the castle near Stoumont
(Marche 62.,9-02.8). At 2 o'clock in the morning of December 194k,
our company had to dismount again and advance as infentry. About
0830, 19 December we returned to our SA¥'s and mounted them again
and at 0900 hours left in the direction of Stoumont. As we were
leaving the woods, my SPW suffered some damage but was quickly re-
paired. At this time I wanted to cateh up with the rest of the
company but a paratrooper came the road with 7 American prisoners
of war in his cus r« Unterscharfuehrer Schumac ked him
where he wanted to go with the prisoners and he answered,"Transport
them to the rear." Then Schumacher said,"Oh, I am going to transport
them to the rear myself." The paratrooper naturally was very glad
to get rid of them and he left to return to his unit. At this time
my SPW was parked on the righthand side of the road headed in the
direction of Stoumont. Directly across from us on our left side of
the road was a pasture and then he gave us the order to dismount
with small arms. I remained in my driver's seat a moment and then
Schumacher said "That means thé driver too". Then Schumacher said
"Now the Prisoners are going to be bumped off." The prisoners were
lined up in one rank facing the road,some 8 to 10 meters in the
pasture, and those of us in the crew standing just on the edge of
the pasture 5 to 6 meters from the prisoners shot them with our

[

(Friedri statement)
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respective weapons. We had received an order from Schumacher to
shoot these prisoners and we had to execute it. I myself shot at
two of these American soldiers, firing two bursts of 7 or 8 shots
each with my machine pistol. The others who shot were:Schumacher
with his machine pistol, Braun with a rifle, Tomzack and Weis with
pistols. The place where these prisoners were shot was about

760 meters from the castle I have mentioned above. The prisoners
were dressed in fatigue clothes, field jackets, and steel helmets.
There is no question but what they were Americans. They had their
hands upraised and had made no attempt to escape and did nothing
to provoke the shooting. I am sure that the two Americans I shot
were killed. There is no doubt about it because I aimed a

volley of 7 or 8 shots at the heart of each onee. This shooting took
place about 0930 hours 19 December 19LLi.After the shooting took
place Schumacher had us mount the SPV immediately and nobody exam-—
ined the bodies of the Americans to see if they were dead.

I have dram a sketch of the scene of this shooting,which
sketeh I have marked Exhibit "C". It is attached hereto and made
a part hereof. The following is shown on this sketch.

No. 1 - The castle before Stoumont.

No. 2 = Our route of advance in the direction of Stoumont.

Nos 3 = A woods across the road from the castle.

No. 4 = The place where our SP¥ stood when the prisoners
were taken away from the paratrooper.

No. 5 - The path taken by the paratrooper as he came down
the road with the American prisoners.

lio. 6 -~ The pasture on which we shot the American prisoners
of war.

No. 7 = The row of American prisoners of war lined up in the
pasture

No. 8 = Where I and the o thers in my crew stood and shot
the 7 American prisoners of war.

I did not want to participate in the shooting of these American
prisoners of war. I knew it was wrong to shoot prisoners of war. I
participated in the shooting because I had an order to do so from my
group leader, Unterscharfuehrer Schumacher and I also knew that he
was acting in accordance with the orders that had ben given the
company by our company commander, Obersturmfuehrer Tomhardt the day
before the of fensive began.

This statement is given by me voluntarily and of my own free
will. I have written it in my own handwriting. ! have not been
subjected to force, duress or threats of punishment. No promises
of reward or immunity from prosecution have been made to me.

it are true and

1 am prepared to repeat ti inder h in any court of justices. "

21 March 19L6.
fworn to and subscribed before me
this 21st day of March 19L6,at
Schwabisch Hall Ger.
(signed) Raphael Shumacker
Capt oyP

Whereupon the above statement in the German language was read to
the Court by an interp

PROSECUTION:(Mr ELONITZ):The Prosetution offer:

(Friedrich's statement) " 5
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evidence five picture affidavits executed by the accused Heinz Friedrichs

identifying p hotographs of the accused Josef Diefenthal,Heins Tomhardt,

Paul Zwigart, Willi Braun, and Edmund Tomczak and request that they be
marked Prosecution's Exhibits P-108- B, C, D, E, and F respectively.
DEFENSEs On behalf of the Defense there is no objection
to the admission of the photo affidavits, nor is there any necessity for
the reading of same. It is further stipulated that they are phtographs
of the accused Josef Diefenthal, Heinz Tomhardt, Paul Zwigart,Willi Braun,
and Edmind Tomczak respectively.
PRESIDENT: There being no objection, the Exhibits offered by
the Prosecution are admitted into evidence, and will be marked Yrosecution's

Exhibite P=108- B, C, D, E, and F respectively.(Whereupon the documente were
admitted in evidence and Marked Fxhibits P-108-Bto F and attached to the record)

QUESTIONS BY PROSECUTION:(Mr ELOWITZ)

Q Mr Thon in the course of your interrogations at Schwabisch Hall,
IP #2, did you ever have occasion to interrogate one Willi Schaefer ?

A Yes sir I did.

Q Did he ever make a statement to you ?

A Yes he did

Q Was that statement written or oral 7

A It was first an oral statement, then he wrote it out in his
own handwriting.

Could you identify this Willi Schaefer if you saw him again ?
can - he is sitting there and is wearing number 55,
PSIDENT: Will number 55 stand up.

(Whereupon the accused arose)

PRESIDENT. sit down.

(Thon-redirect)




¥R. EIOWITZ: Prosecution hands the reporter a written

instrument and requests that it be marked Prosecution Exhibit No.
109 for identification,

(Whereupon the document referred to was marked Prosecution
Exhibit No., 109 for identification by the reporter.)
QUESTIONS BY PROSECUTION (Mr. Elowitz):

Q Mr. Thon, I hand you a written statement marked Prosecu-
tion Exhibit No. 109 for identification, and ask you to identify it

if you -can.

A Yes, sir, This is the written statement € Willi Schaefer,

and it is signed by him,

Q Was it written and signed by Willi Schaefer in your presence?

A I was not present all the time while he wrote it, but I was
there when it was signed by him,

Q Was it the Willi Schaefer who wrote and signed that state-
ment the same Willi Schaefer that you have just identified?

A Yes, it is the same Willi Schaefer,

Q Was the statement made voluntarily?

A Yes.

Q Did you subject Willi Schaefer to cruel and harsh treatment
in order to obtain the statement?

A No, I did not, sir.

Q Did you make any threats or promises to Willi Schaefer
in order to obtain the statement?

A No, sir.

Q Is the statement sworn to?
A Yes, sir.
Q Who administered the oath?
A Ist It. Perl, sir.

(M. Thon - Redirect)




VR, EIOWITZ: Prosecution offers in evidence its exhibit
marked P-109 for identification, requests that it be attached to the
record and marked Prosecution Exhibit No. 109.

LT, OOL., DWINELL: The Defense objects to the evidence on
the grounds previously stated,

PRESIDENT: The objection is overruled, The exhibit
offered by the Prosecution is admitted in evidence and will be marked
P-109.

(¥hereupon the document referred to, having been previously
marked and identified was received in evidence as Presecution Exhibit
No. 109 and is attached hereto and made a part of the record.)

MR. EIOWITZ: Prosecution offers in evidence a true and

c'orre,ct English translation of its exhibit No. 109, request that it

be attached to the record and marked Prosecution Exhibit 109-A.
DEFENSE: On behalf of the Defense there is no objection.
PRESIDENT: There being no objection, the exhibit offered

by the Prosecution is admitted in evidence and will be marked P=109-A.

(Whereupon the document referred to was received in evidence as

Prosecution Exhibit No. 109-A, is attached hereto and made a part of

the record.)

VR. EIOWITZ: Permission is requested for Prosecution to

read its exhibit No. 109-A.

PRESIDENT: Granted.
VR, ELOWITZ: (Reading)

"1, i SCHAEFER, being vorn make the follow-
ing statements under oath:

npuring the EIFEL Offensive, in December 1944, I was
Oberscharfuehrer and Kompanietruppfuehrer (Leader of the
Company Headquarters detachment - trans. note) of the 3rd
Pz. Pi. Company, lst SS Pioneer Bn,, "LSAH,"

"y company commander was Obersturmfuehrer Franz
SIEVER In the night from the 16th to the 17th of
December 194k we left our assembly area in the ENGELGAU

(Mr. Thon - Redirect)
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sector and drove up to the attack. As we had steering
trouble our SPW dropped out; we caught up, however,

with the company in TIRIMONT and then proceeded with

them together. We arrived at a big cross-road situated at
about 4 km north of ENGELSDORF., When we had reached this
cross-road we took a left turn around the curve and
stopped our SPW at about the northern end of a pasture
which is on the right side of the road. I can remember
that we dismpunted our SPW, and sted in the vicinity of
it. 1In our group at that time were Ostuf. SIEVERS; Ostuf,
RUMPF, the commanding officer of the 9th Pz. Pi (9th
Armored Engineering Co. TN); Ustuf. SEITZ, the platoon
leader of the lst platoon of the 3rd Pz. Pi Co.; and per-
haps still others whose names I cannot remember any more.

"As we were standing there, I noticed on this pasture
on which about 50 bumped off American prisoners of war
were lying, the following: I saw that several of these
Americans were still living, because they still moved and
also groaned. I furthermore saw the following persons go
around in the field and also saw how they discharged mercy
shots at the still living prisoners.

"I saw Uscha, Max BEUTNER shooting with his machine
pistol; I saw Uscha. Bubi GOLDSCHMIDT shooting at the
prisoners with the machine pistol; I also saw in the field Rttf,
Max HAMMERER, Uscha. Sepp WITTKOROSKI, Uscha. Edgar
DIECKVANN, Stm. Gustav SPRENGER, Rttf. BILOSCHAETZKY, Uscha.
AITKRUEGER, Stm. Oskar TRATT, Opion, Willi TAUT, and still
several others whose names I cannot remember any more, I
am certain that neither SIEVERS nor RUMPF ordered a stop
to it, when these persons, who all belonged to the 3rd Pz. Pi.
Co, walked about the field shooting at the prisoners.

"I have prepared a sketch for clarification of above
deposition. I have marked it Gxhibit "A" and have made it
a part of my statement.

"The nunerals are added for explanation and mean;

"l Position of Ostuf. SIEVERS, Ostuf. RUMPF, Ustuf,
I1TZ, and myself,
Position of our SPW
Position of a Panzer (Mark V)
Position of the SPW of Uscha.
Position of the I of Rttf. O
osition of the [ Strm.
Position of the . St
Position of the g
ingle house
Burning shed
Hedge used as a boundary fence
Pasture on which the American prisoners of war
were lying.

xperienced the next shating of American prisoners
of war at STOUMONT in the morning hours of 19 December 1944.
Ostuf, SIEVERS and I were standing at a street cornmer i
STOUMONT, not far from the place where Stm. Gustay

rout—
1300 449
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had parked his SPW, While we were standing there, 2
American soldiers, who were carrying a wounded German
tank-man, came to us., To my knowledge, these prisoners
did not carry any weapons when they arrived at our place.
Rttf. DEIB'RT, who was standing with an American "Jeep"
in our vieinity, brought this wounded German to the field
dressing station. At my question to SIEVERS, what should
be done with the American prisoners of war, he answered,
I shall have them shot. Thereupon I called SFRENGER to
me and gave him the order to bump off these American
prisoners, Thereupon he led them into a small road which
driving into LA GLEIZE branches off the main road to the
right. From there SPRENGER led the American prisoners of
war into a small private road in order to shoot them., A
short time later SPRENGER returned ¢o me and reported that
he had executed my order.

"The next shooting occurred in the following manner:
We were standing at about the same spot whers the two
Americans mentioned above had arrived with the wounded
German when two American prisoners of war arrived with a
third wounded American and whom they carried on a provi-
sional litter. Again Ostuf. SIEVERS gave me the order to
have these Americans bumped off, This time I gave the
order to Rttf. BILOSCHAETZKY; Stm. CRAEBER; and Stm.
SPRENGER, who had bumped off the two above mentioned
prisoners. I still remember that I personally went along
for the shooting and thereby wanted to use an American
carbine which I had captured., This gun however, did not
function, so I was not able to shat the men personally.
When we were standing at the place of execution I saw the
first two prisoners lying dead in the street, and when je
left I also saw the last 3 prisoners lying dead in the
street, so that all together there were 5 American
prisoners of war who had been shot by us at this spot. I
am certain that these 5 prisoners were American prisoners
of war because I saw the first two go with raised arms to
the place of execution while the last three were without
weapons. I know, that they were Americans, because I know
the American uniform. I also knew at that time the unit
to which these men were belonging, because I had a copy-
book in which the different insignias of the Americ
units were shown.

"T have prepared a further sketch marked with B and
made it part of my statement. The numerals added for
explanation

of Ostuf.

of the SFW o

of SPW of the commander

of the SPW of Rttf. GAIIHOVER
. sition of the SPW of Uscha. GOLI
. =Single house
Pl ) n
8, ~ihere the shooting took place
-——--Route of the priscners

Lzl

1401 4468
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"This statement consists of 7 pages and 2 sketches and
has been voluntarily made by me without any force, duress,
threats, @ promises of any kind.

"I swear before God that the facts which I have at.atﬁd
here are true and am prepared to repeat same before any
court of justice under oath,

"(signed) Willi SCHAEFER
8 April 1946

"Sworn to and subscribed to before
me this 8th day of April 1946 at
Schwitbisch Hall, Germany

William R. Perl
lst It. M.I. O-555149
Investigator-Examiner
W.C.B. USFET".

(Whereupon the statement was read in German by the interpreter.)

MR, ELOWITZ: Prosecution offers in evidence four affidavits
executed by the accused, Willi sSchaefer, identifying photographs of
accused Franz Sievers, Erich Rumpf, Gustav Sprenger and Ernst Gold-
schmidt, request that they be attached to the record and marked Prose-
cution Exhibit 109-B, C, D and E.

DEFENSE: On behalf of the Defense there is no objection

* to the photograph affidavits or necessity for reading the same, and it
is further stipulated that the photographs are those of the accused
Sievers, Rumpf, Sprenger and Goldschmidt.
PRESIDENT: There being no objection, the exhibiis offered
by the Prosecution are admitted in evidence and will be marked P-109-B,
ectively.
(Whereupon the documents referred to were received in evidence
as Prosecution Exhibit Nos. 109-B, C, D and E respectively, are

attached hereto and made a part of the record. )




RECROSS  EXAMINATION
QUESTIONS BY MR. WALTERS
MR. WALTERS: May it please the Court, Counsel for the
Prosecution:
Q Mr, Thon, what methods did you use in order to obtain
this statement from Willi Schaefer?
A I confronted him with, I think it was four of his for-
mer comrades,
Q Were they false witnesses?
No, sir,
Q How many times did you interrogate lir. Schaefer before
he signed this paper?
A To the best of my recollection, Schaefer was only inter-
rogated once, whereupon he was confronted with those witnesses and

he gave the statement.

Q Prior to confronting him with the false witnesses, he de-

nied the allegations, did he not?
A Did I misunderstand you when you said false witnesses?
MR. ELOWITZ: May it please the Court the witness has
answered the question once before, that he did not confront the ac-
cused Schaefer with false witnesses. I object to the phrasing of
the question the second time.
ALTERS: I will ref

confronting

at is correct.
Did he write any other statements besides t.
No, sir.

You are p
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Did you interrogate him both times?

UR. ELOWITZ: Just a moment, May it please the court,
we object, The witness definitely answered that statement,

MR, WALTERS: May it please the Court, the witness said,
to the best of his recollection, and I have the right to further
cross examining him to see if I can refresh his recollection.

LAW MEMBER: The witness said he only interrogated this

MR, WALTERS: I don't remember it that way. I may be
in error., May we check the testimony?
LAW UBMBER: Ask the question again,
QUESTION BY MR WALTERS:
Q Did you not interrogate him more than cnce?
A No, sir,
Then what was your reason for confronting him with wit-
nesses? Haven't you already testified that he denied part of it?
A I was certain that he wasn't telling all the truth, so
I wanted all of it and I got it by confronting him with those four
former comrades of his.
Then you must have interrogated him once and found out

the truth? All the truth?

ion over ruled the question,
pon the question was read by the reporter as fol-

ave interrogated him once
All




of need, & I needed them and I celled them at the same interroga-~
tion,

Q What time of day or night was this, do you remember?

A I am positive it was not during the night., It was some
time during the day.

Q You stated again, lir, Thon, if I remember correctly that,
to your memory, Schaefer made only one written statement. Is that
correct?

A That is correct. [|{e only made one,

J Trying to refresh your memory, didn't he make a written
statement in pencil on the same day as when he signed this state-
ment, but at a prior time?

A He signed no other affidavit where he was under ocath.

Did he sign a written statement not under oath?
A No, sir, Not that I know of.
] Then, just to make sure, you have never seen a statement

written by Willi Schaefer in pencil, in his own handwriting, made

prior to the one that has just been read into evidence?

A No, sir.

Q Do you know whether any such statement was handed or de-
livered to any other member of the Prosecution staff, or the in-
vestigators, or interrogators?

MR, BLOWITZ: May it please the Court, the Prosecution

to the line of questioning and at whatever other

patient in not objecting to all the questions referring to other
statements, However, the witness has answered on more than one
occasion that he knows of no other statement written by the ac-

cused,
rently the Defense is still trying to

(Thon - Recross)
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discredit the witness by this line of questioning and, if it does not

go too far, it will still be permitted, Objection over ruled,

A No, I don't know of any other statement that was handed to

anybodys

Q Relative to that portion of your statement concerning the
go-called Malmedy incident and Lt. Sievers, before making that por-
tion of the statement did Willi Schaefer ask you whether Lt. Sievers
himself had already admitted the Malmedy incident?

A I don't remember that.

Q However, you don't remember--however, you would not deny that
it did not happen then, would you?

A I don't say he didn't say it, I don't remember,

Q In that connection do you remember Schaefer saying thatnif
Sievers said he was there, then I must have been there, because I
was always with him, but I do not recall the incident"?

A I am su.re he did not say that.

MR, WALTERS: That is alls

DEFENSE COUNSEL: Nothing further on cross examination,

MR. ELOWITZ: Nothing further on redirect.

PRESIDENT: Any questions by the court? Apparently none,
The witness is excused,

(Whereupon the witness was excused and returned to his
rosecution calls its next ‘wi

a witness for the prosecution,
was sworn and testified througl n interpreter as followw:
(Whereupon the questions, answers and other proceedings

were interpreted to the German counsel and the accused.)

JUESTICHS

(Thon - Recross)




Give your name and occupation?
Jourdadin, Albert. Tailor,
VWhere.do you live?
In Stoumont.,
In which country is Stoumont situated?
In Belgium,
Did you live in Stoumont in December 19447
Yes.
Did you remain in the town of Stoumont during the whole
month of December?
A Yes,
Q And you were in Stoumont on the 19th of December, is that
correct?
A Yes, Certainly,
d Did you see anything unusual in Stoumont on the 19th of

December?

A I saw some dead American soldiers who were on the path

which runs along my house,
How many Americans did you see?
I saw five,
Jourdain, I show you a drawn sketch which is marked

k you wha

ting.)
Can you identify the place where you testified you found the
nerican bodies?

Can I make the road continue at this point?

sketch; just g

(Jourdain -
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MR, ELOWITZ: Let the record indicate that the witness
points out a place where he found five American bodies at approxi-
mately the same place indicated by the accused Sprenger in his sketch
marked Prosecution's Exhibit P-A44, where accused Sprenger testified
he had participateq and seen the shooting of five A:;nerican prisoners
of war and which accused Sprenger identified on his sketch as loca-
tion Nos, 22 and 23,

MR. ELOWITZ: You may cross examine,

CROSS  EXAMINATION

QUESTIONS BY DR. LEER
time of

Q Just one question. thai,/day was it? If possible, give

the hour when you found these dead bodies?
A I could not say exactly but it was between eleven o'clock
and noon,
In the forenoon, Does the witness know how long the dead
men had already lain there?
A No.
Q One question, Was one of these corpses lying there on a

litter?

itness is exc
(Whereupon the witness was excused and withdrew from the
court room.)
» ELOWITZ: Prosecution recalls Lt. William Perl,
VILLIAM PERL, recalled a witness for thé Prosecu-

1 interpretor

(Jourdain - Cross)
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MR, ELOWITZ: Lt. Perl, you are reminded that you are still

under oath,

A Yes, sir,

Q Lt. Perl, in the course of your interrogation at I.P, No., 2
Schwaibisch Hall, did you ever have cccasion to interrogate a person
by the name of Max Hammerer?

A Yes, sir,

Q Did he ever make a statement to you?

A Yes, he made oral statements, and the substance of the oral
statements was written down by him and sworn to.

Q Could you identify Max Hammerer if you were to see him
again?

A Yes, sir,

2 Will you please look to your ;eft where the accused are sit-
ting and identify Max Hammerer, if you can?

A | He is wearing No. 20,

PRESIDENT: No. 20 stand up. Sit down.

QUESTIONS BY MR, ELOWITZ:

Q The Prosecution hands the reporter a written instrument and
requests that it be marked Prosecution's Exhibit P-110 for identifica-
tion.

(Whereupon t! document referred to above was

cution's

1 by Max Hammerer in his own hand-

the statement’'written and s
presénce?

redirect).
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A I do not know whether I was present all the time, but at
least I was present part of the time,

Q Were you present when he signed it?

A Yes, sir,

Q Was the Max Hammerer who signed that statement the same Max
Hammerer you have just identified?

Yes, sir,

A
Q Was the statement made voluntarily?
A

It was,

Q Did you subject Max Hammerer to harsh or cruel treatment in
order to obtain the statement?

A No, sir,

Q Did you make any threats or promises to Max Hammerer in or-
der to obtain the statement?

A I did not.

Q Who administered the oath?

A I did,

MR. ELOWITZ: The Prosecution offers in evidence its Ehibit
marked P-110 for Identification, requests that it be attached to the
record and marked Prosecution's Exhibit No, P-110,

LT. COL. DWINNEL: The Defense objects to the evidence, on
the grounds previously stated.

PRESIDENT: Objection over ruled, The Exhibit offered by
the Prosecution is admitted in evidence and will be ma:

(Whersupon the document referred to above having previously
been marked and identified was received in evidence as Prosscution's
Exhibit P-110, and the same is attached hereto and made a part of
the record,)

MR, ELOWITZ: The Prosecution offers in evidence a true and
correct English translation of its Exhibit P-110, requests it be at~
tached to the record and marked Prosgcution's Exhibit No. P-110-4.

(Whereupon the document referred to above was merked

(Perl - redirect) 1410
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Prosecution's Exhibit P-110-A, for Identification.)

ed by the Prosecution is accepted in evidence and will be marked

P~110-A.

1y been marked and identified was received in evidence as Prosecu-

tion!

part

read

lows:

DEFENSE COUNSEL: No objection on behalf of the defense,

PRESIDENT: There being no objection, the Exhibit offer-

(Whereupon the document referrdd to above having previous-

s Exhibit P~110-A, and the same is attached hereto and made a
of the record,)

MR. ELOWITZ: Permission is requested for Prosecution to
its Ebd\i‘oit;llo and P-110-A.

PRESIDENT: Granted, .

(Whereupon Prosecution's Exhibit P-110-A was read as fol-

"I, Rottf. Max HAMMERER, being duly sworn stated the fol=-
Llowing:
"During the EIFEL offensive in December 1944, I belonged

to the 2nd Platoon, of the 3rd Panzer Pioneer Company, of the
lst S5 Pioneer Bn, ISSAH.

miy platoon leader was Uscha, Max BEUTNER. Wy Company
Commander was Obersturmfuehrer Franz SI B

at about 1:30 o'clock in the
i i at

va.s

in the hg
lowever, I

ie was
was bur-

obviously in

The
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1 "

"It was clear to me that this American was noncombatant,
but a prisoner of war because he was helpless and unamed,
However , I shot him because our company commander Oberstuf.
) Franz SIEVERS had read an order to us before the offensive in
which it said that no prisoners will be taken.

"1 have prepared a sketch which shows the castle near
\ STOUMONT in which I shot the American prisoner of war, This
¢ I have marked with MA" and attached to my statement. On this |
E the numerals indicate:

1. Kitchen 5. Hallway

2. Halls 6. Spot where I shot the
3. Office American

4. Store-room 7. Doors.

= #T have made this statement voluntarily and of my own will
uninfluenced by force, threats, or harsh treatment, and unin-
fluenced by promises of any kind,

"I swear before God that the statements made in this
deposition are true and I am prepared to reg®at them under oath
before any court.

(signed)

33 Rttf,
11 April 1946,

Witness:
Harry W. Thon
Interrogator. WCB
Mlsies dn s «vscribed to before me
this 11th ¥4 of April 1946 at Schwabisch Hall,
Gemany>  yi)liam R perl
lst Lt. M,I. 0-555149
Investigator-Examiner
» WCB, USFET

The Prosecution offers in evidence two picture affidavits executed

e attached t
ey be attached to th

ed Prosecution's Exhibits NosP-110-B and P-110-C, respectively.

DEFEIISE COUNSEL: Cn behalf of the Defense there is no ob-

/ Jection to the picture affidavits nor necessity for read: he same,

It is further stipulated ti the photographs are those of the ac~

cused Sievers and Goldschmidt.

er statement)
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(Whereupon the documents referred to above were marked

tification,)

Prosecution's Exhibits P-110-B and P-110-C, respectively, for Iden- /

PRESIDENT: There being no objection, the Exhibits offered
by the Prosecution are admitted in evidence and will be marked Prose- \
cution's Exhibits P-110-B and P-110-C, respectively)

(Whereupon the documents referred to above having pre-
viously been marked and identified were received in evidence as
Prosecution's Exhibits P-110-B and P-110-C, and the same are attach-
ed hereto and made a part of the record.)

MR. ELOWITZ: You may cross examine, /

DEFENSE COUNSEL: On behalf of the Defense, there is no
cross examination,

PRESIDENT: Are there questions by the Court? Apparent-
1y none, The witness is excused.

(Whereupon the witness was excused and resumed his seat in the

/

[ e
courtroom, )

PRESIDENT: The court will adjourn until 0830 tomorrow

)Whereupon the court adjourned at 1700 hours.)

Perl -~ Redirect)

—
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TRANSLATOR'S AFFI DA\'/IT

i GRONGK dLLER assigned to War Crimcs Brandh, United States Army,
APO 633, as an interpreter, having been duly sworn, depose and state that the attached English translation is

a true and accurate rendering of the German original of the statement of
Werner STERNESECK
taken on 27 March 1945 at Schwithiseh Hall, Germany,

batore RAPHAEL SHUMACKER, Captain, CMP

consisting of .2 pages, into English,
and 1 sketch
I, the deponent, further state that T speak German and English fluently and am fully qualified as an expert

German-English interpreter by reason of the following qualifications

le Geramn is my native tongue,

2¢ 1 spont the first twenty years of my life in Germmny and went to
eleamntary and secondary school there,

3¢ I came to the United States in 1920,

be I had two yosrs of English in secondery school in Cermeny, ¥ other
knowledge of English hao been derived from study by myself,

Se 1've boen mmaried for the jast six years %o a Sritish subject end
speak English continmumslly at home. Wy wife does not speak GRNMAN .

6o I have buen in the United States irmy for the past 2.1/2 years,
having been discharged in November 1945 and have beon enployed by the Var
Popartuont 88 & Germmn-inglish interpreter since January 1946,

.
30 “Fraced o946

Sworn aud subscribed to before me this day of

at Schwiibisch Hall, Germany.

£l




I, Werner SIEANEBECK, Oberstummfuehrer, having been
duly sworn, mske the following stetement supplementary to
my statement of 26 March 19461

On 18 ember 1944, between 5 o'clock and 6 o'clock

in the evening, I aerrived in a village which I believe was
called LODOMIC, which is situeted 2 to 3 kilometers east of

VILOT. At that time in the CP with me in this village were
Hauptsturmfuehrer Oskar KLINJELHOEFER, CO of the 7th Company
and Obersturmfuehrer Benoni JUNKER, CO of the 6th Companys
Obers turmi'uehrer JUNKER told me to give the order to Haupt-
scharfuehrer August TONK of the 6th Company to go with four or
five other soldiers to STAVELOT to look for American gasolines
I stepped outside and found Hauptscharfuehrer TONK. I smve him
the order apd added thau he should take my assistant gunner,
Stuwrmmann Hans ZIMMER alonge. Hauptscharfuehrer TONK reported
back to the Ck between 9 ofclock and 10 o%clock of the same
evening., It is possible although I am notv sure, that Haupt-
sturmfuehrer KLINGELHOLFER and Obersturmfuehrer JUNKER were
present at the CP when Hauptscharfuehrer TONK repa’ted backe
Before I became an officer I was always friendly with Haupt-
scharfuehrer TUNK and when he returned to the roam at this time
I greeted him in a friendly manner. Hauptscharfuehrer TONK re-
ported that he couldn't find any gasoline but he found a jar of
fruit in a house. Then he remarked "zwei zivilisten mussten daran
&lauben". (Two civilians had to pay with their lives for it.) He
held the jar of fruit in his hand and offered me some of it and I
recall now that I was very happy about it because I suffered fram
yellow jeundice ana nceded fruite I know that the "Zwei zivilisten
mussten daran glauben" used by Hauptschaerfuehrer TONK means tha
two civilians were killed. No other interpretation is possible if
this expression is used in the German lenmiage. .

I have prepared e sketch attached hereto which shows the CP
in this village where the incidenu described here occurred.

I make this statement consisting of two pages anu a sketch
voluntarily out of my own free will without force, threats or
promises of reward.

Werner STEHNEBECK
S3 Obers turmtuehrer
27 March 1946

Sworn to and subscribed before
me this 2/th d=y ot March 1946
at SCHWABLSCH HALL, GER.

NAPHAEL SHUMWCK:R
Capt CMP
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sworn, ,make the /allmvin' statement ander oath :
In_Werney NPevneheek didem ich erst reci-

mapig eingeschworen wurde, muche die folgende Aussage unter Eid

L. WERNER ST ERNEBECK , being first daly (’
&
1,

The _obove two photogruphs are photographs of the same_l/AuPSCHARFUER RE
0.0/ by me in my affidavit, dated.. 2.7 _[MAR. /9% L.

Die n;_lgen zwel Photographien sind Photographien duulblpn/{’
von mir in meiner
doticrt Q«ﬂ Wi

s

First Name (Vorname) Last Name (Zaname)

Dotrydurm Fa'frer
Rank lDl;nn,rﬁﬂ

np s /4 554//

Organization daring Eifel’ Offensive
Einheit wahrend des Eifel-Einsatzes

Sworn la aml subscribed _before me this
T e e l_ﬁﬁézu.L.mu.

(Y4 /

EJ(

LaSE
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Legal Form No.

MATMEDY iTARY GOVERNMENT COURT ~ Eros. Exs. K
85 thru 95-B
CASE RECORD.

Case No. .. 672 i Prosecutor.. LT COL BURTON F ELLIS

S Military Court. Defence Counsel GUL WILLIS M EVE

*General
Place DACHAU, GERMANY
Date Reporter

Interpreter

Members of Court:
BHLG GENER/IL, JOSIAN T DALBEY COL KAYMOND C CONDER
COL PAUL H WEILAND COL A H K NFELD (LAW MEMBER)
COL. JAMES. G WATKINS
COL WILFRED. H. STEWARD
Accused VALEITIN. BERSIN, ET AL
Address Sex Age
First Charge
Pleas |
VALENTIN BERSIN, ET AL Not guilty

Findings

Previous Convictions

Term
Imprisonment

Beginning
Sentence
Amount

To be paid before 194
or in case of default of payment to serve a *further

term of
imprisonment.

Charge Sheet and Record of Testimony are annexed hereto,

(Signature of member of court)
REVIEW
Action of Reviewing Authority .

*Strike out words not applicable.
756 OMGB Printshop

Phes G 78~ 95 B Yegia [ = Mo
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TRANSLATOR'S AFFIDAVIT

I, WaRNER N, WOLIE assigned to War Crimes Branch, United States Army,
APO 633, as an interpreter, having bee worn, depose and state that the attahed English translation is
v
a true and aceurate rendering of the Gesmsaloriginal of the statement of

v, Francois CIfBE, Belgian civilian U

2

taken on - 27 May 1946 at HohwitkinshcRallxenmanyy  Camp Dachau, Germany R L)
before Lt ,-Gols Homer Bs Crawford

consisting of ./ pages, into English.
French
I, the deponent, further state that T speak @&t and English fluently and am fully qualified as an « xpert French-
OFFHEREnglish interpreter by reason of the following qualifica

I was born in SOBERFNHEIM, Germany, on the 26th of March, 1921,
I lived ir Germeny with my parents until 1935 during which time the
Was wy nalive tongues In 1935 1 went to Switzerland,where I resided
: which time I attended cl and in the French and Engli
I moved f ce where I remaine.
ime my parents i v > e £ wnc
New 7. vher sinces I o High
where I studied g I bave spoken the English
since taking my New Jer and
/ of the Unted States in July of 1944« In July 1945, I
Intelligence, and was assigned to War Crimes Branch, United Stat
been with that Branch since that time,

Wovner M . N\O-%l

June, 1946

Sworn and subscribed to hefore me this ~ 38% oy of

Ay Skt Hattc Gomomyx et Camp Dachau, Ger uany

P S
War Crimes Branch, USFET
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» Alphonse
BLAISE, Leon
DELCCUR, Hubdert
HGURAND, Leon
GASFAR, Albert
DEWALLUE, Henri
GASIAR, Louis
VERDIN, Emile
VITRIER, Joseph
IEGRAND, Franz
GOFFIN, Jules
LOFFET, Alphonse
LEDUE, Joser
DESONNAY, Camille
DROUGUET, Joserh
LEGRAND, Sonveau
JEANPIERRE, Julien
DESONNAY, Henri
TOMEENX, Alfred
BRIDA, Antoince
GEORIS, Joseph
GROSJEAN, Felicie
SOUGNE, Francois
TERF, Francois
KLEIN,

MIGNON, Frencois
COLLIN, Emile
CRISMER, Eumiam Leon
HURLET, Lucien
ROUSSEAU, Jules
GENGOUX, Julien
ALBERT,

LEGAYE, Crismer
DAISOMONT, Henrd
FRINCE,

ROUXHET, Maurice
LECOCY, Rouxhet
REMY

IA VBERT-BCCK
NMIGNON-SCOMIS
HCURAND, Julien
DEFAS, Alphonse
DERAS, Joseph
JoB, Freres (brothers)
BLOM, peras (father)
NICCLET

WORNIN, Goorges
GEORGIN, Rdmond
NICOLAY
BURNOTTE
CPRBUSUER
GONAY, Edouard
TOVBRUX, Juean
TOMBRUX-GREGOIRE
GREINANS, Hubert
TOMBEUX, Lucien
IICHA, Arthur
DUBOIS,

SOLEEID, Arthur

LIVET, COLINET, Pauline

1
3
1

1
1
o
1
1
1

1
3
1
3
2
3
[
1
1
1
1
2
1
3
1
2
1
1
2
2

o R EEDFREOEENLONRNENEAN RN NRERG D

One boy 18 yrs old

Three children l-4 yrs

child 1-2 yrs

girl 5 yrs old
girl 14 yra old
children 1-7 yrs old

children 3-10 yrs old

girl 9 yrs old
girl 4 yrs old

boy 3=5 yrs old

children 7-8 yrs old

e 1

18 December 1944

19 December 19L4
B

"

Between the 18 Dac 1944

and 14 Jepuary 1945.
"

18 December 194
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Fami
TOMBEUX, Marcel
To my knowledge

through
Stavelot

Americans shot by the
December 1944 after inforuiat

Number of soldiersi

three)
ration

an S5 near the ahateau of Petit Spay the 20th
collected from Mr, Juan Elias in April 1945:

11 (Elwen) Men

/8/ Clese, Francois
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TRANSLATOR'S AFFIDAVIT - .

George Miller to War Crimes Brands, United States Army,
interpreter, having been duly sworn, depose and state that the attached English translation is

a true and accurate rendering of the German original of the statement of
Werner STERNEBECK
26 Mar o4s

26 March 194 at-Schwiihisch Hall, Germany

WILLIAM R. PERL, 1lst Lt., M. I.

taken on
hefore

consisting of pages, jnto English,
and ké'teh %

3
d one ske
I, the deponent, further state that I speak German and fluently and am fully qualified as an expert

German-English interpreter by reason of the following qua

1. German 1s my native tongue.

2. I spent the first twenty years of my life in Germany and
went to elementary and secondary school there.

3. I came to the United States in 1928.

4., I nhad two years of English in secondary school in Germany.
My other Mmowledge of English has been derived from study by myself.

5. I have been married for the past six years to a British
subject and speak English continually at home. My wife does not
speak German.

6. I bave been in the United States Army for the past 2-1/2
years, having been discharged in November 1945 and have been employed
by the War Department as a German-English interpreter since January
1946.

loeitton
George Miller
Stiand bbb o btors s (it B eyt W 19¢L

at Schwiibisch Hall, Germany.

@,7(,% CMF
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BECK, Obersturafuehrer having
sworn, meke the following statements

1944, at the time of the EIFEL of
Obers turmfuehrer i e 6th Company, 1st Panzer Reg
Iy company commande Obers turnfuehrer Benoni
night from 15th to 16th of December 194k, my tank was crdered to the
point of the combat group and at that time I left the 6th Company.

: Y tank and other tenks of the combat group remeined in
WANNE, Belgium on the 20th December 194/ because STAVELOT was surround-
ed and we couldn't get through there uny more, At this time Untersturm-
fuehrer IEUBECK was in WANNE, and he was the C.0. of the 3 tanks of
the lst Company, lst Parzer Regiment, 5 ,AH. which remained behind.

1 lived in WANNE in the seme house as Haupte turmfuehrer
KALISCHKO who was the commander of the 18t Artillery Battelion, Artillery
Reginent I, L.SS.A.E

1 have prepared a sketch of WANNF, marked "A" attaci‘ d here=-

to showing my C.P., approximate location of Untersturmfuehrer & 's
C.F, and the position of wy terk, In the morning hours of the 21st or

2nd cf December 194k, Standarterfuehrer LOHNKE, commander of the L.SS.A.H.
was in WANNE, and gave orders about the deployment of trcops to ti
different unit leaders,I listened for a while as Standartenfuehrer NDHN
issued the orders, and was under the impression that he was very dis-
pleased about the situation in WANNE. At about noonetime of the same or
the following day, Hauptsturafuehrer KALISCHKO came to me and said that
he had received the order from the Division to round up all suspicious
Belgien nale civilians in WANNE, and to shoot them beceuse there was
supposed to Le an enemy redio transmitter in WANNE,., Hauptsturifuehrer
KALISCHKO decided to execute this order by dividing the villege in two
parts for the search, He took over one part and the tank troops searched
the other perts I transmitted this crder to Untersturmfuehrer MENIEMER
who wau commander of the 7th Coipany troops in WANNE, and I also believe
to Untersturnfuehrer HEUBECK, but I am not sure about thats Then I went
to my tenk which was in the position es indicated on my sketech "A", to
pass on this order,which I received from Hauptsturmfuehrer FALISCHIKO,to
my crew., This happened between 1 and 2 o'clock in the afternoon. I told
the crew that a secret radio transmitter was loceted in the village and
that we had to find it, Then I told Rottenfuehrer HERENIFEY ry tank
driver and Sturmmann HILLMANN, my radic-operatar to look for suspicicus
Belgian civilians and in case they found eny to shoot them. I said to
Rottenfuehrer HERENTREY, "You are an 'old hand' in such matters - you
take charge", I ordered Sturmmenn PLAAS and Sturmmenn ZIMER to stay
with the tanks as gusrds, and I returned to the C.F, About half an hour
later Rottenfuehrer HERENTREY revorted to me at the C,.P, and told me that he
had executed the order, that he had found a suspicious Belgian male civile
ian in one of the houses and had bumped him off, Whereupon I answered
"Alright*s

I make this statemeni consisting of three pages and one sketch
marked "A" voluntarily, out of my own free will, without force,threats,or
promises of reward .

(signed, Werner STERNEEFCK
Sworn to end subscribed to before S8 Obersturmfuehrer
me this 26th day of lMarch 1946, 26 NMarch 1946,
at SCHWABISCH HALL,Cermany.
WILLIAI R, FERL
ist Lte MI. 0=555
Inveshlbutor-..;:sminer Wer Crimes branch,USFET
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AGLND ON EXHIBIT #

LO AFFIDAVIP OF

Werner STERNUBECK

OF WalNE

CeP. in which Hauptstuf, KALISCHKO
and I lived,.

tion of my tank

Church

Approximate location of Ustuf. HEUBECK's C




L W.ERNER  Stermelech
sworn,, ma}n the fi wmg viu/mmuf under oath :

Ioh lyn or IY 70 b k

mapig eingesdiworen

, being first duly

.n nachdem ich erst recht-
wurde, /uudw die folgende Aussage unter Eid

The above two photographs are photographs of the same ((ntcz.:_(_c«zﬂlda/
[unhkerees mentioned by me in my affidavit, dated.  R6. AR (LE.

Die " ohotograph'en sind Photographien desselbigen & nee s om i hgre
/4 x 4! mev vo

v son mir in meiner eidesstattlichen Aussage genannt,
datiert_._a2 4. ﬂfly AEIE

J L —
First Name (Vorname) Last Name (Zanai

/ﬁtr/’/&rn ’(4‘/{,‘//

Rank (Dienftgrad)

b4 A 45 0 Repd L7544
Olgnnlmllml during EU;I Offensive
Einheit wihrend des Eifel-Einsatzes

Sworn tg and subscri
/_Q,_,q, .
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TRANSLATOR'S AFFIDAVIT

I JUSEN KINGOMB: &y assigned to War Crimes Brandh, United States
APO 633,

Army,
as an interpreter, having been duly sworn, depo

and state that the attached English translation is

@ true and accurate rendering of the German original of the statement of

Georg KOTZUR

taken on 31 January 1946

at Schwiibisch Hall, Germany

fistore RAPHAEL SHUMACKER, Captaln, CMP

consiating of .9 pages, into English,
and one sketch
1 the deponent, further stace that I speak German and English fuently and am fully qualificd as an expert

German-English interpreter by reason of the following qualifications

L. ay native tongue is werman.

2. 1 leorned knglish through study of the lanmage for two years in

High Jshool, one year in @llage, and cight monthe of evening classes, all in
Viddia, austria,.

Je I have spoken English continuously since eptember 1539 when I eame
to the united States. In September of 1941 I joined the United States army.

4o From Februsry until the latter mart of April 1543, 1 attended tho

Li# course et Camp iite e, Haryland, conductedby the Military Intelligonce
Training Center.

Se Fram June 1944 until September 19,5, I served continucusly ss an 1w

interrogtor, in shich capacity I mwes constantly required to translate German
into English and vice versa.

6. Oince Jemary 1946 I have been assigned to the War Crimes branch,
UslelelaTe @ao a edvilien German-inglish interpreter.

JOBIH KINOUTIMaGR

Sworn and subscribed to before me this P4 9 day of 5 :

at Schwiibisch Hall, Germany. g

Crimes Branch, US|
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1, Georg KOTZUR, Sturmmann, having been duly sworn,
meke the following statement under oathi

In December 1944 during the EIFEL offensive, I was a
member of the 1st Company, of the lst Panzer HRegiment,
LSSAH, T was radioman in the tank crew of Oberscharfuehrer
Valentin BERSINe On December 1, 1944 our company was as-
sembled in a forest, the exact location of which I do not
knows At nightfall of the same dey Obersturmtuehrer K(iMSER,
Compeny Commander of the lst Panzer Company, assembled the
company to deliver a speech. He read this speech to us from
a piece of paper. He told us how important the offensive
was for Germany, that we must fight bravely, that we may
grant no quarter to the enemy, and that as far as possible
no prisoners of war should be teken. Our tank was to ride
at the point. We set out with the Panther tank of Unter-
svurmfuehrer BAHRENT until shortly afterwards we met up with
2 other Mark IV tanks. We remained at this place the whole
day of December 16, At twilight on December 16 we set out
again and had gone a few kilometers along the way, when our
tank ran upon a mine. By the evening of December 18 1944 our
tank had been completely repaired, and we set out again. In
the early afternoon of December 20 1944 we arrived in wANNE
together with the tank ot Unterscharfuehrer FFLULGER, whom
we had met on the way. In WANNE Untersturmfuehrer HiUBECK
assumed cammand of the tanks of the lst campany, since he was
the replacement officer of the lst Panzer Regiment, and had
coaumana of those which lagged behind. In WANNE I was quar-
tered together with my whole tank crew in a house. The tank
crew consisted of Unterscharfuehrer BIRSIN, Sturmmann HAU,

8 FIGUHA, Unt harfuehrer WOCH and myself.

About midafternoon of D ber 21 194, fuehrer
BERSIN ceme to our guarters and said to us that every male
civilian was to be shot and gave the whole crew the order to
go out, find the male civilians, and carry out the order to
shoot. He pointea to me and seids "KOTZUR, you come with me."
Unterscharfuehrer BERSIN and I went to the house, which is
designated by an X on the attached sketch. We entered the
house and a man approached us with 2 caps in his hand. He
was éout 40 or 50 years old, BERSIN asked him what kind of
caps he had there. He replied that they were forest warden's
caps, and BERSIN then hit him., BERSIN ordered him to ccme
out with us in the street. I told BRSIN that the man was
too old to be shot. Because of this BERSIN said to me: "Just
for saying thav you shall shoot him yourseli," BIRSIN wanted
me to shoot the man before his eyes. I did not want to shoowu
the man right on the street and went with the man down the
street towards the church. BEWSIN went ahead of me. He
turned around and shouted av me, "I expect to hear the shot
soon." Wuen we arrived av the entrance to the cemetery,
BERSIN went on in the direction or the village and I led the
man into the cemetery. I fired two snots from my pist ol into
his back. The civilian fell down with a cry and I assumed
that he was dead.
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I went back in the street. BERSIN wes standing down
the street and shouted to me, "this man is to be shot too",
and then the man he mentioned ceme up to me. I led this
man to a farm approximately across from the entrance to the
cemetery, and shot him onee in the back, He yelled and fell
on his knees and threw his fists around, I shou again but my
pistol had a stoppage. At this moment Hans TRETTIN of Unter-
scharfuehrer PFLUMGER's crew arrived with his pistol in his
hand and I said to him, "Finish him off, he is in pein.,*
TREITIN then finished him off with a shot in the neck. I went
back to the street, TREITIN followed me and said the man wes
dead. At this time somebody shouted that enemy tanks were ap-
proaching, and we all went to our tanks.

All the shootings which I have described here took place
during deylight, and the wholedfair did not last longer than
15 to 30 minutes, The civilians whom I shot were unarmed, did
not defend themselves, and made no attempt to escape. As I
later found out, other civilians were shot by our tank crews
on the same day. That was the first human being I shot myself.
I came to the lst Panzer Hegimenu in October 1944, and that
was the first combat unit that I was assigned to.

During the time that I was a prisoner of war in the camp
at EBENSEE in June 1945, Unterscharfuehrer Daniel MAIER said
to me that BEHSIN, who was then being confined for interroge-
tion, wanted to speak with me. Unterscharfuehrer Deniel
MAIER was the man who brought him his meals every day. He
made it possible for me to bring BERSIN's meal to him once.

I brought his dish to him, ana he s aid to me on this occasion,
*If you are interrogated by the Americens, state that our tank
required 8 days for repairs when we ran over the mine, and
that we spent 8 days there." I asked him why, as we were only
there 3 days. He replied to me, “"the WANNE affair is not ine
volved, The Americans only want information about the bumping
off of American prisoners or war." I dian®t answer and started
to leave, BIRSIN then added, "have you understood?"

On the day that the shooting which I have described in
this confession took place, Untersturmfuehrer HEUBECK had his
noon meal in our quarters. During the meal he sent me out to
fetch Unterscharfuehrer FFLUEGER. When I came back from my
mission, I saw the old man whom I later shot (as is described
in my contession) in the yard of his farmsteads I informed
Untereturmfuehrer HIUBECK about thet. He ordered me together
with RAU or FIGURA (I no longer recall with which one it was)
to investigate, and, ir he should be suspicious, to shoot him.
We investigated, found him in the stable, and noted tha. he
was fairly olds I came back and intormed somecne, I do not
know whom, that the man was an old forest warden, buv I am
quite certain now that it was Untersturmfushrer HEUBECK, whom
I intormed. A moment later BEXSIN gave the order to the whole
tank cuew to hunt up all male civilians and to shoot them.
BEASIN then said to me, -- *You come with me, und show me the
old man", meaning the one whom I have described in my con=
fession as the first man to be shot.

-2 -
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I make this conression, consisting of 9 pages and a
skstch, voluntarily, without being threatened or forced
or promised a reward.

(signed) Georg KOTZUR
31 January 1946

Sworn to and subscribed
before me this 3lst day
of Jan 1946 at SCHWABISCH
HALL, GurMANY >

(sizned) Haphael SHUMACKIR
Capt CMP
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civilian

lonument

Houses of air corps crew

Approximate location where BERSIN sent
up the second man to be sho

Cemetery with church
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h JERBE. lelauk , being first daly
sworn, make the following statement under oath :
Ih____ Gfovta. I alzul chd

mapig elnge:dluiarcn wurde, madie die folgende Aussage unter Eid

ich erst recht-

The above two photographs are photographs of the snthZM_
d by me in my affidavit, dated. rF—AR. 72%k...
As. 31 JAN.
wei Photographien sind Photographien desselbigen Houns. [xxeltion.
von mir in meiner eidesstattlichen Aussage genannt,
4946

31, 7Za nnudr

\
Ok g, R
Flnt"fv‘vmq(wmfvt Last Name (Zaname)

Die obigen

Dbt genny
Rank (Dienstgrad)

A Kop il Pa Bet L.94.A. o
Organization 'during ENfel Offensive
Einheit wihrend des Eijel-Einsatzes

Sworn to,_and subscrived defore
& e gay of.

) i
_/ FaAdaid, Lt R
0ffictr/ administering aath
cELL

Arm or Service




BERSIN
VALENTIN

k. ’Ong , being first daly
sworn, ¢ the followi g stal Mm'nf under oath :

I . .3 Ceaty Kotazuwr didem ich erst recht-
magig eingesciworen warde, madie die fulgen(lt' Aussage unter Eid

The obove two photographs are photogrophs of the same UnYefse ﬁdg&;m“u

BERSIN mentioned by me in my affidavit, dated.. 31. JAM. 194

Die obigen zwei Photographien sind Photographien desselbigen u,\x,«_r;mqr}*.g
Dersin von mir in meiner eidesstattlicten Aussage genannt,

datiert 3 Yonnus t 1946
/m«, JIq:numu 1qst A\amk (Zunamu‘

‘x‘a 74‘5:». Q@ o Rt
Rank (Dienstgrad)

Organtzation during El]:l} 7
Einneit wihrend des Eifel-Einsatzes

t ! subscribed before my this
29 tay of W . 1945

/ G /ck udéz/

0ffic mintste ring xm/

Cadd crz

Rank Arm or Service
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TRANSLATOR'S AFFIDA VLT

i % —— wilel assigned to War Crimes Branch, United States Army,

APO 633 preter, having heen duly sworn, depose and state that the attached English translation is

a true and accurate rendering of the German original of the statement of
HANS TRETTIN

31 January 1946 at Schwitbisch Hall, Germany,

taken on
hefore DWIGHT. I, FANTON, Major, QMC

consisting of . LOUL. pages, into English.
& one sketeh
I, the deponent, further state that I speak German and English fluently and ar fully qualified as an expert

German-English interpreter by reason of the following qualifications:

1 atlve
vag born
governens
.Lu!\el 1 - an ¢ sking school It gt} IDT at

» 10321033

German from a German

ST. GALLEN, SWITZ
on L\mwi 8 use 1 )f Ger W
md uc ted u

ir v I
00k seve

th a inar

{1}"'
820
iA VBRFURD C Pa., T
Lived in X € m 1 ayveSeptember
language and H“-r‘ﬂb.rn 1? nl ,mvu"x
jep tember.

3lnce December 1945 I have served with
a8 a8 German=English Interpreter,

June to

war Crimes Pranch

Sworn and subscribed to before me this ? day of 6

at Schwiibisch Hall, Germany.




I, HANS TRETTIN, Sturmmann,having been sworn in,make the
following statement under oath:

In December 1944 I was a member of company 1,Panzer Regiment
1,L55AH and was assigned to the tank of Unterscharfushrer
PFLUEGER as loader. My tank did not reach the first company during
the EIFEL offensive in December 1944 because we had motor trouble
and did not come to the assembly place.

We drove in the direction of the front in the hope of catching
up with the first company,and arrived in the village of WANNE on
December 21,1944 around noon. At this time the crew of the tank
and the tank of Unterscharfuehrer BERSIN were also in WANNE.Both
crews were placed under Untersturmfuehrer HEUBECK, who, as replace=
mwent officer of the first reglment, exerclsed command over stragg-
lere.

About one or two hours after our crew had been quartered Unter=-
scharfuehrer VALENTIN BERSIN came to us in our quarters and apoke
with Unterscharfuehrer PFLUEGER and sald the following,that Unter-
sturmfuehrer HEUBECK had found parts of German uniforms in a
closet, and that therefore he had sent him here to get the loader
and gunner to take him along to round up all male Belglan civile
ians of 16 and over, and to shoot them. Unterscharfuehrer BERSIN
then left wlth Unterscharfuehrer TIGGES, who was a member of my
tank crew. Unterecharfuerher TIGGES asked me to fetch the machlne
pistol from the tank for him. I fetched the machine pistol to
bring it to Unterscharfuehrer TIGGES. At a point on the street
opposite the entrance to the churchyard I saw Sturmmann KOTZUR
of BERSIN's crew with a civilian, and Surmmann KOTZUR had a
plstol in his hand. Unterscharfuehrer BERSIN and Unterscharfuehrer
TIGGES were not far from this point, and I hastened to catch up
with them to give the machine pistol to Unterscharfuehrer TIGGES.
I then gave the machine plstol to Unterscharfuehrer TIGGES, and
wanted to go on with them, but Unterscharfuehrer BERSIN sald to
me,"You go up to KOTZUR and shoot the civilian. I shall send
other civilians, you shoot them too." I came back to KOTZUR,who
at this time was standing near the bushes with the civilian,at
the same place where he had been when I passed him. KOTZUR tried
his plstol,as it was jammed, and said to me,"Shoot the man,my
pistol 1is Jammed." I came up to within 2 or 3 meters of the man
and shot him in the neck, The man fell to the ground and I shot
him again in the head. He lay still,and appeared dead.

I went back into the streetand saw Unterscharfuehrer BERSIN
going into a house about 50 meters away. A few minutes later I
saw a man come out of the same house and come in my direction.
I led thils clvilian to the same place near the bushes and shot
him in the neck. Then he fell to the ground and still moved.I
then shot him again,in the head. After that he was quiet,and I
saw that he was dead. KOTZUR was standing in the street,but he
could have seen it since the bushes were only 2 meters from the
street.When the latter civilien came up the street,I said to
KOTZUR, "You shoot the second one. I shot the first one and do
not want to do this alone." KOTZUR then said,"My pistol is not
working yet, you shoot him". therefore I shot the second civile
lan.

At that moment we heard shouting that "Shermans" were coming
and everybody went to their tanks. This was the first engagement




that I took part in. I was afraid. I did not want to shoot
any civilians but was forced to do that by my superiors.

I make this confession, conslsting of 4 pages and one
sketch voluntarily, without being threatened, forced, or
promised a reward.

HANS TRETTIN
January 31,1946,

Sworn to and subscribed before me this 3lst day of January
1946, at SCHWAEBISCH HALL, GERMANY.

/8/ Dwight F. Fanton

/t/ DWIGHT F. FANTON
Ma jor.QMC.
Investigator-Examiner,
War Crimes Branch
USFET.
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MAP OF WANNE, WHERE I SHOT THE TWO BELGIAN CIVILIANS

Drawings part of statement of Strm Hans TREITIN

A - Spot where the first Belgian civilian was shot.

B - Spot where the second civilian was shot.

C - House out of which BERSIEN sent out the 2nd civilian.

Hans TREPTIN
31 January 1946




BERSIN
VALENTIN

1, Hans.. [BET T
sworn, mnkc the uowl" statement under oath:

y being first duly

Ioh
mdpig Angudtru'vn wurde, mudu' die folgende Aussage unter Eid

idh erst recht-
The_above two photographs are photogrophs of the same!)NIERSCH/IRIVEHRER
BEBSIN..............mentioned by me in my affidavit, dated 3l JAnuARY LYK, .

ch ub: en zurl Photographien sind Photographien desselbigen |} 41./4; o yftijmw
4;.214 et von mir in meiner eidesstattlicien Aussage 'génan
zlutlt’rl 196

Goumd Ynddian

First Yame (Vorname) Last Name (Zuname)

11 Lo

Rank (Dienstgrad)

)
x, at” o bt s
120, [T R Ieer L s5at
Organization during Eife! Offensive
Einheit wihrend des Eifel-Einsatzes

Sworn to gnd subscrived before me  this
day of... 1946,

i eliin

Officet /administering oath |

(Wi

Arm or Service




gy Korzum

GEORG 3

-

U {

Lo Llens TRETTIA .+ being first daly
sworn, make lhe llowlng statement under oath:

Io__ Ak A ich
mdpig vllngcsdm'oren Wﬂrﬂ(’, muache die folgende Aussage unter Eid

erst redt-

The above two phntngmphs are photographs of the same__STURM-: ISC! 2UR
by me in my affidavit, dated.3/ JANYRRYITHE..

Die obizen :=wei Photograph’en sind Photographien dnulblgtn.lif.vﬂ(u.h.__m M
von mir in meiner eidesstattiichen Aussage genanflt,
datiert__31- 196 .

. ('11 ok Yen M

Flr.deaml (vorname) Last Name (Zaname)

141 s
Rank (Dlenstgrad)

[5Co. /%558 feal, ASCAN.
Organization daring Eifel Offensive
Einheit wahrend des Eifel-Einsafzes

Sworn to mnd subscrived befgre me this
P ol day of,.... A A

o Clrdast

o111/

Cat A
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